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روزنامه

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم با تأکید 
بر اینکه در حال حاضر ۳۶۲ پارک و بوستان در شهر قم وجود 
دارد گفت : برای تأمین آب فضای سبز شهری نیاز به چاه های 
آب بیشتری احساس می شود که در این زمینه نیازمند همکاری 
و هماهنگی بیشتر با دستگاه ها هستیم. به گزارش شهرنیوز، 
پیام جوادیان اظهار داشت: برای مقابله با خشکسالی اقدامات 
آب  با  که  و طی جلساتی  داریم  اقدام  را در دست  برنامه هایی  و 

منطقه ای و معاونت امور عمرانی استانداری داشتیم این برنامه را

 عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: امسال 90 پروژه عمرانی، 
خدماتی، فضای سبز و... با اعتبار 66 میلیارد تومان در دستور 
کار منطقه 6 است. حسن طلایی ظهر دیروز در حاشیه بازدید 
از پروژه های عمرانی منطقه 6، با بیان اینکه امسال 90 پروژه 
عمرانی، خدماتی، فضای سبز و... با اعتبار 66 میلیارد تومان 
در دستور کار منطقه 6 است اظهار کرد: از مهم ترین پروژه های 
ساماندهی  در  بسزایی  نقش  که  است  جعفریه  ورودی  منطقه 

ترددها در این محدوده شهر دارد. وی گفت: این پروژه تبادل

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

۳۶۲ پارک و بوستان در شهر قم 
وجود دارد 

عضو شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

لزوم توسعه بوستان های محله ای 
در شهرقم
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شرایط اضطراری را جدی بگیریم!

چطور به دورهمی های ایام کرونا »نه« بگوییم
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

آماده باش ۱۵۰۰ نیروی خدمات 
شهری برای مقابله با آبگرفتگی

 ذخیره کالاهای اساسی 
اطمینان بخش است
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کشفسرنخهاییازعاملانترورشهیدفخریزاده

۱

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری 
قم با توجه به بارش های در پیش، از آماده باش همه نیروهای 
آتش نشانی و 1500 نیروی خدمات شهری خبر داد. سید 
محسن میرهادی در رابطه با آماده باش نیروهای شهرداری 

به  توجه  با  داشت:  اظهار  پیش رو،  بارش های  به  توجه  با 
هشدارهای سازمان هواشناسی مبنی بر بارش باران از روز 
شنبه تمام نیروهای آتش نشانی به صورت آماده باش هستند.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری
مدیر کل بهزیستی استان قم از فعالیت مراکز شبانه روزی بهزیستی و نگهداری 
حدود چهار هزار نفر در مراکز توانبخشی ، پیشگیری و اجتماعی استان قم خبر داد.
دکتر مهدی پهلوانی در آستانه 1۳ آذر روز جهانی معلولین ضمن اعلام این خبر 
اظهارداشت: شعار امسال روز جهانی معلولین ساخت جهانی بهتر برای افراد دارای 
معلولیت )فراگیر، دسترس، پایدار( تعیین شده است و تلاش سازمان هم در دوران 
کرونا و هم برای آینده ایجاد محیطی برای بهتر زیستن جامعه هدف است. مدیر کل 

بهزیستی قم با اشاره به تعطیلی تمام ادارات در ایام کرونایی اخیر خاطرنشان

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد

نگهداری شبانه روزی حدود 4 هزار نفر در مراکز بهزیستی 
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم از تکمیل تقاطع غیرهمسطح 
ورودی جعفریه تا پایان سال خبر داد.  روح الله امراللهی ظهر دیروز در حاشیه بازدید 
از پروژه های عمرانی منطقه ۶ قم، با اشاره به بازدید از پروژه های عمرانی منطقه ۶ 
اظهار کرد: طی سه سال گذشته یکی از برنامه های اصلی شورای شهر ایجاد تعادل 
در پروژه های عمرانی در سطح هشت منطقه شهر بوده و اقدامات زیادی در مناطقی 
که از جهت سرانه های خدمات شهری کمبود داشتند اتفاق افتاده است. وی به 
شرایط منطقه ۶ شهر قم اشاره کرد و افزود: در این منطقه پنج بوستان احداث شده

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم خبرداد

تکمیل تقاطع غیرهمسطح ورودی جعفریه تا پایان سال
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شهید فخری  زاده به زادگاهش بازگشت

 طواف پیکر دانشمند هسته ای 
در حرم کریمه اهل بیت)س(

و  کشورمان  برجسته  دانشمند  زاده  فخری  محسن  شهید  پیکر 
رییس سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع که روز جمعه در تروری 
ناجوانمردانه به شهادت رسید، پیش  ظهر دیروز در حرم حضرت 

معصومه )س( طواف داده شد. 
پس از انجام طواف پیکر شهید فخری زاده، آیت الله حسین نوری 

همدانی از مراجع تقلید بر پیکیر وی نماز اقامه کرد.
بهرام  حضور  با  بهداشتی  پروتکل های  کامل  رعایت  با  آئین  این 
سرمست استاندار قم، آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان 
حضرت معصومه )س(، فرماندهان نظامی و انتظامی و شماری از 

مسئولان استان برگزار شد.
طواف و نماز بر پیکر این دانشمند برجسته کشورمان بدون اعلام 
قبلی و حضور خبرنگاران و مردم و در جمع اندکی از مسؤولان و 

خانواده آن شهید در بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت )ع( انجام شد.
همچنین مراسم وداع با پیکر شهید "محسن فخری زاده" رئیس 

مطهر  حرم  در  شب  شنبه  دفاع  وزارت  نوآوری  و  پژوهش  سازمان 
حضرت امام رضا )ع( با حضور خادمین آن حضرت برگزار شد.

پیکر شهید فخری زاده، شنبه شب وارد حرم مطهر رضوی گردید و با 
حضور خادمین در روضه منوره و گرداگرد مضجع شریف ثامن الحجج 
حضرت علی بن موسی الرضا )ع( طواف داده شد. پیکر مطهر این 
شهید شنبه شب وارد فرودگاه مشهد شد و سپس با مشایعت استاندار 
خراسان رضوی و مسؤولان نظامی، انتظامی و امنیتی استان به سوی 

حرم مطهر رضوی هدایت گردید.
تروریست های بیگانه عصر جمعه هفتم آذر ماه جاری با کمین در 
بلوار مصطفی خمینی شهر آبسرد دماوند در مسیر خودروی حامل 
"محسن فخری زاده" رئیس سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع و 
ایران طی عملیات  نیروهای مسلح جمهوری اسلامی  پشتیبانی 
شهادت  به  را  کشورمان  هسته ای  دانشمند  مسلحانه،  و  انتحاری 

رساندند.

شهید فخری زاده  به زادگاهش بازگشت

مدیر حوزه های علمیه: طواف پیکر دانشمند هسته ای در حرم کریمه اهل بیت)س( 

 مسوولان با شجاعت
 در برابر دشمن بایستند

مدیر حوزه های علمیه گفت که مسوولان باید با حکمت و منطق ولی با قدرت و 
اقتدار و شجاعت در برابر دشمن بایستند و در زمینه ترور اخیر نیز منتظر مواضع قاطع 

و انقلابی آنان هستیم. 
آیت الله علیرضا اعرافی در مراسم گرامیداشت شهید فخری زاده و شهدای فناوری 
هسته ای که به صورت مجازی از سوی مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد اظهار 

داشت: در ایام هفته بسیج یک بسیجی تمام عیار دیگر در راه حق شهید شد.
وی تصریح کرد: ما سوگوار این دانشمند فرزانه و پدر دانش هسته ای و مبتکر بسیاری 
از پروژه های عظیم پژوهشی بخصوص در پروژه ساخت کیت های کرونا و واکسن کرونا 
هستیم، ولی این شهادت ها ما را پرچمدار آرمان های بزرگ کرده و این شهید نیز بار 

دیگر این پرچم را برافراشت.
وی افزود: ملت ما با وجود سختی تحریم ها و کرونا و مشکل های فراوانی که در حال 
گذراندن آن است افتخار دارد که گام بزرگی در راه اعتلای انقلاب برداشت که یکی از 
آنها پیشرفت و توسعه علمی کشور بود کشوری که توانست در برخی از رشته های علمی 

جهان از جمله انرژی صلح آمیز هسته ای در قله علم بایستد.
 اعرافی خاطرنشان کرد: هر گامی که در مسیر استقلال و عزت ملت ایران برداشته 
شود از سوی دشمنان ما مورد غضب واقع می شود باور به اینکه می شود با برنامه ریزی 
درست به عرصه های بالای علمی رسید کار بزرگی بود که این مجاهدان در راه خدا 
شکل دادند.  مدیر حوزه های علمیه همچنین یادآور شد: مکر دشمنان در ارتباط با 
انقلاب ما چیزی نیست که از مکر آنها غافل باشیم ولی هیچگاه از پنجه های خونین 
آنها نمی هراسیم این شهیدان والامقام ما نشان دادند که از این مکر نمی هراسند و به 

دنبال اعتلای انقلاب هستند.
وی با ذکر این مطلب که دانشگاه و حوزه ما باید انقلابی و دانش بنیان باشد بیان کرد: 
رهایی از بن بست ها از مهمترین ممیزه های مکتب شهیدان بزرگ ما از جمله شهید 
فخری زاده است. عضو شورای عالی حوزه های علمیه اظهار داشت: فرهنگ و علم 
هسته اصلی روح گفتمان تمدنی ما است فرهنگ و علم و دانش ما از سوی دشمنان 
مورد هدف قرار گرفته است قدرت های بیرونی به دنبال این هستند که نهادهای 
انقلابی ما  از جمله سپاه سرافزار را بزنند زیرا این گام های بزرگ با این روح جهادی بزرگ 
درحال برداشته شدن است. وی گفت: پیام این خون به مسئولان و سیاستمداران ما 
این است که شجاع باشید و در کنار حکمت و عقل و دقیق الهی و در بطن آن نیازمند 

سیاست، صراحت، شجاعت و منطق آمیخته با عقلانیت و شجاعت هستیم.
وی در ادامه افزود: انتظار ما از سیاست مداران این است که فریب دشمن را نخورند و 
با حکمت و منطق ولی با قدرت و اقتدار و شجاعت در برابر دشمن بایستند و در همین 
زمینه نیز منتظر مواضع قاطع و انقلابی هستیم. اعرافی با ذکر این مطلب که هر گونه 
کوتاهی در مقابل دشمن به معنی شکست در روزهای آینده است گفت: مسئولان 
امنیتی برای حفاظت از سرمایه های امنیتی کشور باید در مقابل متجاوزان کشور مقابله 
قاطع و پیشگیری و تدبیر لازم باید داشته باشد. وی افزود: پیام سوم به مردم شریف و 
بزرگ و جوانان غیور و بسیجیان شجاع و همه ملت ما این است که بایستند و مقاومت 
کنند که مهمترین صحنه های مقاومت را تاکنون در عرصه انتخابات و دفاع مقدس 
تا حضور در عرصه های مختلف اجتماعی و اقتصادی و اجتماعی نشان دادید. وی 
ادامه داد: اگر کرونا نبود ملت آن حضور عظیم را به سان حضور در تشییع حاج قاسم را 
نشان می دادند آن نفس های گرم و گام های استوار در سینه ملت های ما به رغم همه 
سختی ها موج می زند.  اعرافی یادآور شد: پیام این شهادت به حوزه و دانشگاه و استاد 
و دانشجویان ما است که باید به نیازهای کشور پاسخ دهیم. رفع نیازهای کشور وانقلاب 
باید در حوزه و دانشگاه ما پیام امشب این شهید است. مبادا در چهره علمی و به ظاهر 

پسندیده یک روح انحرافی و شیطانی و ترس و رعب در مراکز علمی جریان پیدا کند.
وی اضافه کرد: این راه نیازمند حرکت شتابنده علمی و فناوری های شتابنده است 
افتخارهای بزرگی که در حوزه و دانشگاه به وجود آمد باید توسط دانشمندان جوان 
استمرار پیدا کند. وی گفت: این راه ادامه پیدا می کند ما ملت شهادتیم ممکن است 

اشکال ها و مشکل ها وجود داشته باشد ولی بر این مشکل ها غلبه می کنیم.
مدیر حوزه های علمیه بیان داشت: پیام ما به دشمنان این است که بدانید راه 

شهیدان ادامه پیدا می کند و عقب گرد و تسلیمی وجود ندارد.
وی با بیان اینکه انتقام الهی در کمین دشمنان است گفت: پیام شهیدان این است 
که در کنار هم باید پایه های یک تمدن اسلامی را بچینیم این حرکت بزرگانی در قامت 

حاج قاسم و شهید فخری زاده می خواهد.

گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
ذخیره کالاهای اساسی استان از نسبت سهمی که در کشور 
در نظر گرفته شده است مطلوب و اطمینان بخش بوده و 

برای ماه های آینده نیز اقلام پرمصرف مردم ذخیره سازی 
شده است.  مهراد غضنفری روز یکشنبه در بازدید از انبار 
ذخیره سازی کالاهای اساسی استان، افزود: ذخیره کالاهای

الزامات رواج سبک زندگی 
ایرانی- اسلامی در بین جوانان 
در واقع، جوانان و نوجوانان امروزی برخلاف نسل های 
گذشته، بیش از آنکه در زمینه ارزش ها، باورها و رفتارها و 

در یک کلام، هویت شان از والدین و خانواده، متأثر باشند از رسانه ها، صنعت فرهنگ، 
همسالان وجوانانی که چه بسا از دیگر کشورها باشند، تأثیر می پذیرند. به  این ترتیب، 
مهم ترین چالشی که رسانه ها و ابزارهای دیجیتال در جامعة ایرانی به وجود آورده اند، 
ناشی از تقابل آشکار بین ارزش ها و جهت گیری های محتوای این ابزارها با ارزش های 
ایرانی - اسلامی است. رسانه های الکترونیکی جدید از نظر هویتی وضعیت تازه ای 
ایجاد کرده اند که بسیاری از جوانان کاربر این وسائل در ایران هم اکنون مثل غربی ها 
رفتار می کنند، لباس می پوشند و به موسیقی های آنها گوش می کنند. نتیجه چنین 
وضعیتی انفعال جوانان ایرانی و وابستگی آنها به غرب از نظر ذهنی و سبک زندگی 

خواهد بود.
به این ترتیب، ابزارهای نوین ارتباطی هر چند قابلیت استفاده و کاربرد مثبت در 
فرهنگ دینی ایران را دارند،اما به دلیل نبود فرهنگ استفاده و نیز نداشتن آمادگی 
کارکردهای  در حال حاضر  دینی،  و هویت  فرهنگ  متولی  نهادهای  برنامه ریزی  و 
منفی بیشتری داشته و با کاهش نقش والدین، خانواده و نهادهای دینی در فرایند 
هویت سازی جوانان، میزان مصرف گرایی، نسبی گرایی، فردگرایی و لذت گرایی آنها را 

نیز افزایش داده و از این طریق هویت ملی و دینی جوانان ایرانی را تضعیف کرده اند.
نمود و نتیجه عینی این ضعف هویتی در سالهای اخیر، جذابیت یافتن سبک زندگی 
غربی برای جوانان ایرانی و فاصله گرفتن هر چه بیشتر نسلهای جدید از سبک زندگی 
ایرانی- اسلامی بوده است.  بر این اساس احساس تعلق و عضویت در چهار هویت 
قومی، ملی، امتی و جهانی، غرور و افتخار به گذشته و تاریخ کشور، تمایل به حفظ 
یکپارچگی و به هم پیوستگی جامعه، اهمیت دادن به فرهنگ و ارزش های ایرانی – 
اسلامی و تعهد برای دفاع از سرزمین که جزو مؤلفه های مهم سبک زندگی ایرانی- 
اسلامی هستند، در برخی موارد جای خود را به فردگرایی، خانواده گریزی، مصرف 
گرایی، شتاب زدگی و تنوع طلبی داده اند که از مهمترین مؤلفه های فرهنگ غربی 

محسوب می شوند.
در این میان هر چند برخی متولیان فرهنگی، اخلاقی و ارزشی جامعه می کوشند 
با معرفی و نهادینه کردن ارزشهای ایرانی- اسلامی، جوانان کشور را از پیروی از سبک 
زندگی غربی بازدارند، اما به نظر می رسد از یک طرف تلاشها در این زمینه کافی نبوده 
و از طرف دیگر، برخوردهای سختگیرانه، تقابلی و فیزیکی برخی از نهادهای مسئول، 
به نوعی در جوانان ایرانی حالت ایستادگی در برابر فرهنگ سازی اجباری و عدم تمایل 
درونی به هنجارها و ارزشهای بومی را ایجاد کرده است؛ وضعیتی که بی شک مانعی 

مهمی در برابر رواج سبک زندگی ایرانی – اسلامی خواهد بود.
گریز از چنین شرایطی و مهیا کردن نسل نوجوان و جوان جامعه برای ایستادگی 
و پایمردی بر سر فرهنگ و ارزشهای بومی نیاز به پیش زمینه هایی دارد که در اینجا به 
برخی از آنها اشاره می شود: - در درجه نخست به نظر می رسد مسئولان جامعه باید 
در ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی شرایطی را برای کشور فراهم 
کنند که غرور آفرین و مایه افتخار هر ایرانی باشد؛ زمانی که هر فرد ایرانی احساس کند 
کشورش در عرصه منطقه ای و جهانی سرآمد و مورد احترام است و به الگوی ملتهای 
دیگر تبدیل شده، خواه ناخواه به ارزشهای ملی و دینی خود افتخار می کند و می کوشد 
با رعایت و به نمایش گذاشتن هر چه بیشتر آنها، سهمی در افزایش اعتبار کشور داشته 
باشد. - نکته مهم دیگر، دعوت جوانان ایرانی به ارزش های ایرانی- اسلامی با عمل است 
نه در گفتار؛ در سالهای اخیر مکررا ویدئوها و تصاویر مختلفی از سبک زندگی غیر ایرانی، 
غیر اسلامی و حتی غربزده برخی مسئولان و مسئولان کشوری و یا فرزندان آنها درفضای 
مجازی منتشر شده و باورهای واقعی آنها را به نمایش گذاشته است؛ از آنجا که نوجوانان 
و جوانان کاربران اصلی و در نتیجه اولین دریافت کنندگان چنین تصاویری در فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی هستند؛ نمی توان به آنها گفت مسئولان و فرزندانشان 
اینگونه زندگی می کنند، اما شما مقید به سبک زندگی ایرانی- اسلامی باشید! - تقویت 
رسانه های تصویری، صنعت فیلم، انیمیشن و بازیهای کامپیوتری کشور یکی دیگر از 
راههای مهم تشویق نسل جدید جامعه به سمت ارزشها و سبک زندگی ایرانی اسلامی 
است.  فرهنگ سازی و نهادینه کردن یک سبک زندگی خاص نیاز به تعمق، تدبیر، اجماع 
نخبگان، برنامه ریزی و عزم ملی دارد و با حرکتهای شتاب زده و مقطعی سازگاری نیست. 
بنابراین چنانکه جمهوری اسلامی ایران می خواهد در عرصه فرهنگ سازی و احیاء و 
رواج سبک زندگی ایرانی- اسلامی گام بردارد؛ باید الزامات و ابزارهای آن را بشناسد و 

برای آنها برنامه ریزی و سرمایه گذاری کند.
* استاد دانشگاه

محمد مهدی مظاهری*

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

ترور  به  اشاره  با  زاده  فخری  دکتر  شهید  فرزند 
دانشمندان کشور و همچنین شهید سردار سلیمانی 
گفت: به طور حتم این حرکات مذبوحانه، نه فقط 
کوچک ترین لطمه و آسیبی به جریان حرکت نظام 
این  بلکه  انقلاب نخواهد زد  و  جمهوری اسلامی 

جریان را قوی تر و مستحکم تر خواهد کرد. 
 مهدی فخری زاده ظهردیروز در دیدار با آیت الله 
سعیدی، ضمن تشکر و قدردانی از همکاری حرم 
مطهر در تشیع پیکر مطهر شهید محسن فخری زاده 
اظهار کرد: ایشان آن گونه ای که شایسته بود از دنیا 
رفت و با علاقه ای که به شهر قم داشت این گونه از 
جوار حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
و  پژوهش  پای  را  خود  عمر  تمام  وی  شد؛  تشیع 
پیشرفت علم وفن آوری گذاشت و تمام زندگی خود 

را به حق وقف این جریان کرد.
وی اضافه کرد: امیدواریم که راه آن شهید پا برجا 
بماند و ما نیز لیاقت داشته باشیم که راه ایشان را 

ادامه دهیم.

شهید  دیگر  فرزند  فخری زاده  حامد  همچنین 
محسن فخری زاده، شهادت پدر خود را به حضرت 
معظم  مقام  فرجه،  تعالی  الله  عجل  عصر  ولی 
رهبری، مردم ایران و به ویژه مردم قم تبریک گفت 
و اظهار کرد: امیدوارم که امام زمان این شهید را از 
خانواده فخری زاده و مردم ایران بپذیرند که خونشان 
شدن  بارور  و  شدن  تنومندتر  هرچه  باعث  قطعا 
درخت انقلاب خواهد شد و قطعا در مسیر تعالی 
این نظام و انقلاب اسلامی اتفاق های بهتری خواهد 

افتاد.
وی اضافه کرد: قطعا این خون و تمام خون های 
شهدایی که در این حرکات بزدلانه و کورکورانه و از 
سر استیسال استکبار جهانی ریخته می شود مثل 
گندمی در خاک فرو خواهد رفت و خوشه خوشه 
بیرون خواهد آمد؛ سلیمانی ها و فخری زاده ها اینها 
خوشه خوشه از خاک بیرون می آیند و این انقلاب 
و  انقلاب  برای  که  انسان هایی  از  بوده  پر  همواره 
جمهوری اسلامی و همچنین سرافرازتر شدن اسلام 

جان خود را فدا کردند.
این  قطعا  داد:  ادامه  فخری زاده  شهید  فرزند 
اتفاقات نه فقط کوچکترین لطمه و آسیبی به جریان 
حرکت نظام جمهوری اسلامی و انقلاب نخواهد زد 
بلکه این جریان را قوی تر و مستحکم تر خواهد کرد 
و من از همین جا می گویم هرچه از خود این شهدا 
می ترسیدند و هرچه نگران حرکت خود این شهدا 
بودند از خونشان هزار برابر بیشتر باید بترسند و قطع 

به یقین تاثیر خونشان هزار برابر بیشتر خواهد بود.
وی تصریح کرد: امیدواریم خداوند به ما لیاقت و 
را عنایت  توفیق فرزندی درست و خدمت درست 
کند و بتوانیم مسیر این شهدا را در مسیر تعالی نظام 
جمهوری اسلامی ایران ادامه دهیم و آن طور که باید 

و شاید جا پای شهدا گذاریم.
فخری زاده عنوان کرد: به عنوان عضو کوچکی 
از خانواده این شهیدعزیز اگر هزاران بار ایشان زنده 
شوند و باز شهید شوند باز جریان ایثار و شهادت 

ادامه پیدا خواهد کرد.

فرزند شهید فخری زاده در دیدار با آیت الله سعیدی:

حرکات مذبوحانه دشمن جریان حرکت انقلاب را قوی تر می کند
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رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مسئولان از فرستادن سیگنال 
ضعف به آمریکا پرهیز کنند، گفت: دشمن جز با واکنش قوی پشیمان 

نمی شود.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی اظهارداشت: در آستانه روز مجلس هستیم که همزمان 
الله مدرس  آیت  الله مدرس است.  آیت  بزرگوار  با سالروز شهادت شهید 
مجاهدی وارسته بود که در عمل به وظایف نمایندگی خود و فعالیت به نفع 

مردم الگوی اصلی همه نمایندگان در تمامی ادوار بوده و هست.
وی بیان کرد: میراث گرانقدر شهید مدرس، آزادگی، تدین، وارستگی و 
تلاش برای منافع مردم در همه لحظات ایفای وظیفه نمایندگی است و 
ضمن تبریک این روز، به شما همکاران گرانقدر، از همه شما می خواهم که از 
فرصت هفته مجلس استفاده کرده و کارنامه ۶ ماهه و برنامه های پیش روی 

مجلس شورای اسلامی را به استحضار مردم برسانید.
هیاهوی  این  در  امیدوارم  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
تبلیغاتی با تمام محدودیت ها و کاستی ها، خروجی های واقعی مجلس در 
طول این مدت کوتاه چند ماهه پاسخی به امیدی که نمایندگان به مردم بسته 

اند و انتظاراتی که از مجلس داشته اند، باشد.
قالیباف با اشاره به شهادت فخری زاده، گفت: این روزها دوباره و با شهادت 
مدیران  از  یکی  و  ای  هسته  حوزه  در  اندیشمندان  از  یکی  ناجوانمردانه 
برجسته کشورمان، دلِ مردم ایران به درد آمد و غم سنگینی در قلب همه 

علاقه مندان به پیشرفت و عزت کشور گذاشته شد.
وی ادامه داد: دشمنان ملت ایران باز هم با استفاده از شیوه های ترور به 
عنوان یکی از غیرانسانی ترین رفتارها نشان دادند که از افزایش قدرت ایران 

به هراس افتاده اند و حذف دانشمندان ما را برای مقابله با ملت برگزیده اند.
رئیس مجلس شورای اسلامی متذکر شد: مردم ایران بیش از چهار دهه 
است که با چنین ضایعه هایی روبرو بوده و تجربه ثابت کرده که توانسته اند 
راه شهدای خود را قوی تر از گذشته ادامه دهند و این بار هم به دشمنان 

ثابت می کنند که شهادت دکتر محسن فخری زاده پنجره ای جدید بر روی 
پیشرفت کشور باز خواهد کرد و باعث پشیمانی این تروریست های وقیح و 

حامیان آنها خواهد شد.
قالیباف تصریح کرد: اما دشمن جنایتکار پشیمان نمی شود مگر با واکنشی 
قوی که هم در مقابل خطاهای احتمالی آینده دشمن بازدارندگی ایجاد کند 

و هم بابت این جنایات از دشمن انتقام گرفته شود.
پرهیز از فرستادن سیگنال ضعف به آمریکا 

آمران  و  از عاملان  بازدارنده  انتقام  بر  وی گفت: در همین راستا علاوه 
شهادت فخری زاده، وظیفه همه قوا، سازمان ها و نهادهای مربوطه است 
که تهدید این ضایعه اسفناک را به فرصتی برای قوی شدن در عرصه های 
مختلف اقتصادی، امنیتی، دفاعی و هسته ای تبدیل کنند و همچنین از 
فرستادن هر گونه سیگنال ضعف یا اعتماد به سیستم سیاسی آمریکا پرهیز 

کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: پیش از این نیز گفته شده بود 
که تغییر برآورد دشمن از محاسبات و اقدامات ایران ضرورتی انکارناپذیر برای 
کاهش فشارها بر مردم ایران است و این مسئله مهم، جز با برداشتن گام های 
بلند و معنی دار در حوزه هایی که دشمن به آنها توجه می کند و درباره شان 

نگرانی دارد، میسر نخواهد شد.
قالیباف افزود: امروز بیش از گذشته این مسئله به اثبات رسیده که برخی 
از گفتگوها چه قبل و چه بعد از ترور، نشان دهنده این نکته است که از نظر 
دشمن، بالا بردن دست نیاز به مذاکره حاوی این پیام اشتباه است که ایران 

خدای ناکرده ضعیف است.
از ایران ضعیف، نتیجه ای جز فشار  وی اظهار داشت: مقصود دشمن 

اقتصادی بیشتر و امنیت کمتر نخواهد بود.
قفل هایی که به صنعت هسته ای زده شده بود باز خواهد شد

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: هر کدام از قوا وظایفی در این زمینه 
بر عهده دارند از جمله آنکه مجلس در ۱۳ آبان ماه فوریت طرحی را تصویب 
کرده بود که در جلسه غیرعلنی صبح امروز مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 

ان شاءالله در همین هفته نهایی خواهد شد.
قالیباف بیان کرد: از یکسو، این طرح باعث تقویت صنعت و دستاوردهای 
علمی دانشمندان هسته ای می شود، زمینه عبور از تحریم ها را برای ایران 
فراهم می کند و باعث احیای صنعت هسته ای ایران، بازدارندگی دشمن و 
امنیت خاطر مردم می شود. از سوی دیگر، به دشمنان نشان می دهد که 

محاسبات آنان کاملًا غلط بوده است.
وی اظهار داشت: این طرح به دشمن می گوید که اگر آنان به تعهداتی که 
یکطرفه نقد کرده اند، ادامه دهند، ایران نیز به تعهدات خود پایبند نخواهد 
بود. همچنین در این طرح برای دشمن روشن خواهد شد که جنایتی نظیر 
آنچه در این ماه ها دیده ایم، نه تنها اجماع داخلی برای انتقام بازدارنده از آنها 

را ایجاد می کند بلکه در برنامه هسته ای ایران نیز جهش ایجاد خواهد کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: به برکت خون شهید فخری زاده، 
قفل هایی که به بحث هسته ای زده شده بود، باز خواهد شد و زمینه عبور از 

تحریم ها فراهم می شود.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس  مطرح کرد

محدود شدن بازرسی ها از تاسیسات 
هسته ای، مطالبه ای مشروع 

درز  درباره  نگرانی هایی  اینکه  بیان  با  ملی مجلس  امنیت  سخنگوی کمیسیون 
شدن  محدود  گفت:  دارد  وجود  اتمی  انرژی  آژانس  بازرسی های  هنگام  اطلاعات 

بازرسی ها از تاسیسات هسته ای، مطالبه ای مشروع است.
ابوالفضل عمویی با اشاره به جلسه  شنبه شب گذشته این کمیسیون در خصوص ترور 
شهید فخری زاده اظهار داشت: این نشست با حضور مسئولان دستگاه های امنیتی 
و انتظامی برگزار و گزارشی در مورد عملکرد شهید فخری زاده توسط وزارت دفاع در 
حوزه هسته ای ارائه شد. وی ادامه داد: همچنین درباره مجموعه تحولات مربوط به 
این حادثه از سوی دستگاه های امنیتی گزارشی اعلام و مقرر شد دستگاه هایی مانند 
وزارت امورخارجه و قوه قضائیه که در این نشست حاضر بودند پیگیری های بین المللی 
و قضایی را انجام دهند. عمویی با بیان اینکه از جایگاه مجلس شورای اسلامی به عنوان 
مطالبات مردمی این موضوع را پیگیری می کنیم افزود: باید واکنش درخوری از نظر 
مباحث تقنینی درخصوص این اقدام ناجوانمردانه صورت بگیرد و پیگیری راه این شهید 
در ادامه دانش و فناوری در کشور ما اهمیت ویژه ای دارد. وی با اشاره به جلسه غیرعلنی 
امروز مجلس گفت: نمایندگان امروز ایده های مختلفی را مطرح و با افزایش فوریت طرح 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها موافقت کردند و امیدواریم بتوانیم به عنوان طرح دو 
فوریتی در هفته آینده به نتیجه قانونگذاری آن برسیم و به تصویب برسد. سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره جزئیات و ابعاد هسته ای این طرح تصریح کرد: 
بخشی از این طرح مربوط به احیا و تقویت برنامه هسته ای کشور است و احیای غنی 
سازی ۲۰ درصدی، افزایش ذخایر اورانیوم غنی شده با سطح پایین، استفاده و بهره 
برداری از نسل جدید سانتریفیوژ ها و نیز طراحی یک رآکتور آب سنگین از سوی سازمان 
انرژی اتمی در آن دیده شده است.  اقای عمویی با اشاره به بخش نظارتی این طرح نیز 
گفت: با توجه به این که طرف های غربی نسبت به تعهدات خودشان تاکنون پاسخی 
نداده و به آن عمل نکرده اند مطالبه نمایندگان آن است تا در بازرسی ها محدودیتی 
صورت بگیرد. این نماینده مجلس با اشاره به ترور و شهادت یکی دیگر از دانشمندان 
هسته ای تصریح کرد: نگرانی هایی در زمینه درز اطلاعات هنگام بازرسی از سوی 

بازرسان آژانس وجود دارد و از این جهت انتظار داریم این بازرسی ها محدود شود.
 

سردار کوثری: 

نباید برای پاسخ به ترور شهید فخری زاده 
احساسی برخورد کرد

جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله سپاه پاسداران با اشاره به ترور دانشمد هسته ای ایران 
به بررسی اهداف این ترور و چگونگی برخود با آن پرداخت. 

با ایلنا درباره هدف ترور دانشمند  سردار "محمد اسماعیل کوثری" در گفت وگو 
هسته ای ایران،اظهار داشت: استکبار جهانی همیشه زیاده خواه است و همه چیز را 
برای خود می خواهد، از این رو اقدامات آنها تنها شامل متوقف کردن برنامه هسته ای 
قرارگاه  فرمانده  نباشد. جانشین  اسلامی  نظام جمهوری  بلکه می خواهند  نیست 
ثارالله سپاه پاسداران ادامه داد: وقتی مسئول آمریکایی به منطقه می آید شاید به 
بهانه موضوعی خاص باشد اما خواسته و برنامه نهایی آنها  ضربه زدن به نظام است 
چرا که انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی نه تنها ملت ایران را آگاه کردند بلکه 
ملت های دیگر را نیز آگاه کرد. استاد دانشگاه افسری امام حسین )ع( افزود: دشمنان 
نظام اسلامی از این مسئله عصبانی هستند چرا که جمهوری اسلامی دستشان را در 
خباثت های بسیار جنایتکارانه که انجام می دادند، رو کرد. آنان هرگاه می خواستند منافع 
ملت ها و نظام قانونی کشورها را از بین می بردند و حتی  داعش را ایجاد کردند؛ اما نظام 
جمهوری اسلامی جلوی آنها ایستاده است. آنها از ضربات پی در پی که از ما خوردند 
عصبانی هستند و حتی چشم دیدن پیشرفت ما را توسط دانشمندان مستقل، با تفکر 
و ابتکار و خلاقیت بالا ندارند؛ لذا دست به چنین جنایت هایی می زنند. وی با اشاره 
به اقدامات تروریستی دشمنان در هدف قرار دادن دانشمندان کشورمان خاطر نشان 
کرد: این رفتار و اقدامات آنها به ضرر خودشان تمام می شود چرا که مردم دنیا می فهمند 
که منطق و استدلال آنها استفاده از زور اسلحه است و اینگونه می خواهند مردم را اداره 
کنند؛ در صورتی که مردم با آگاهی خودشان جلوی مستکبران می ایستند. کوثری با 
تاکید بر اینکه خون شهید هیچ گاه به هدر نخواهد رفت، بلکه حرکت دهنده و پیشرونده 
است، اظهار کرد: راه شهدا به ویژه شهید فخری زاده ادامه خواهد یافت و حتماً کاری 
خواهد کرد که هرچه زودتر دشمنان ساقط شوند. جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله 
سپاه پاسداران درباره چگونگی واکنش ایران به ترور دانشمند هسته ای تصریح کرد: ما 
نمی توانیم احساسی با مسئله برخورد کنیم اما هیچ موقع فراموش نخواهیم کرد. انتقام 
این عزیزان را خواهیم گرفت، اما زمان، مکان و نوع آن مشخص نیست و دست مسئولان 
است که باید آن را مشخص کنند. مردم از مسئولان می خواهند که حتماً ضربه شست به 
آن نشان داده شود، تا از کرده خودشان پشیمان شوند. وی گفت: هرچند دانشمندان 
ما در بین ما نیستند اما شاگردانشان باید راه شان را  با اقتدار و صلابت ادامه دهند و باید 
از عواملی که به طور مستقیم در این ترور ناجوانمردانه دخالت داشتند و هم از کسانی که 

تصمیم گیرندهبوده و همچنین از عاملین اجرایی انتقام گرفته شود.
 

محمدجواد ظریف:

 اتحادیه اروپا از استانداردهای دوگانه 
دست بردارد

وزیر امور خارجه در حساب توییتر خود جامعه بین المللی بویژه اتحادیه اروپا را به 
دست برداشتن از استاندارهای دوگانه و محکومیت این اقدام ترور دولتی فراخواند. 

محمدجواد ظریف روز یکشنبه در رشته توییتی به زبان آلمانی نوشت: تروریست ها 
یک دانشمند برجسته ایرانی را به قتل رساندند. این بزدلی که در آن نشانه هایی جدی از 
نقش اسراییل وجود دارد، بیانگر جنگ طلبی عاملان این اقدام از سر استیصال است.

ظریف تصریح کرد: ایران جامعه بین المللی بویژه اتحادیه اروپا را به دست برداشتن از 
استاندارهای دوگانه و محکومیت این اقدام ترور دولتی فرا می خواند.

وزیر امور خارجه  روزشنبه هم در توییت های جداگانه ای جامعه بین المللی را به 
محکومیت تروریسم دولتی و ایجاد اجماع در مقابل تنش و ماجراجویی در منطقه فرا 
خواند.  ظریف از جامعه بین المللی - خصوصا اتحادیه اروپا -خواست به استانداردهای 

دوگانه شرم آور خود پایان دهند و تروریسم دولتی را محکوم کنند.
 

کمال خرازی:

 پاسخ ایران به شهادت فخری زاده قاطع 
خواهد بود

رییس شورای راهبردی روابط خارجی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران پاسخ 
حساب شده و قاطعی را به جنایتکارانی که شهید فخری زاده را از ملت ایران گرفتند 
خواهد داد.  سید کمال خرازی در پیامی ضمن محکوم کردن ترور و به شهادت رساندن 
شهید فخری زاده تاکید کرد: امیدوارم روح پر فتوح آن رادمرد که لحظه ای از پیگیری 
اهداف علمی خود در جهت تامین امنیت کشور و دفاع از میهن عزیزمان غفلت نورزید، 
با شهدای عزیز ایران زمین بویژه سردار میدان جنگ و دیپلماسی سپهبد شهید قاسم 
سلیمانی محشور گردد و از خداوند بزرگ  صبر جمیل برای خانواده محترم ایشان، 
دوستان هم رزمش و ملت عزیز ایران خواستارم. وی تاکید کرد: بدون شک، جمهوری 
اسلامی ایران پاسخ حساب شده و قاطعی را به جنایتکارانی که شهید فخری زاده را از 

ملت ایران گرفتند خواهد داد. الیس الصبح بقریب.
 

در جلسه فوق العاده هیات وزیران مطرح شد؛

دستور روحانی برای پیگیری و مقابله با 
اقدامات ناامن کننده

رییس جمهوری ضمن تسلیت و تبریک به مناسبت ترور ناجوانمردانه و شهادت 
سرافرازانه دکتر محسن فخری زاده، دستور پیگیری لازم جهت پیشگیری و مقابله 
با این قبیل اقدامات ناامن کننده را صادر کرد.  به گزارش روز یکشنبه ایرنا از پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در جلسه 
فوق العاده هیئت وزیران که صبح دیروز به ریاست وی برگزار شد، همچنین درگذشت 
روحانی خدمتگزار حجت الاسلام والمسلمین آقای شهیدی را تسلیت گفت. اعضای 

دولت در ادامه، لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور را مورد بحث و بررسی قرار دادند.
گفتنی است این جلسه نیز همچون جلسات پیشین با رعایت مصوبه ستاد ملی کرونا 

و به دو صورت حضوری و مجازی برگزار شد.

نقدی به سخنان سخنگوی شورای شهرقم؛

بی اطلاعی یا نگاه جناحی؟
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم، در مصاحبه ای 
با پایگاه خبری قم نو، احداث باغ موزه دفاع مقدس 
و باغ پرندگان را از جمله طرحهای مربوط به مدیریت 

شهری معرفی کرده و اظهار داشته است دولت در این چند سال برای حمل و نقل 
شهری، مانند مترو و اتوبوسرانی، به شهرداری، »ریالی« کمک نکرده است. محمود 
مسگری با اشاره به ضرورت توسعه فضای سبز قم گفته است دولت درباره این 
موضوع از  شهرداری حمایت نکرده و به کنایه گفته است مسئولان دولتی هرچند 
در مراسم افتتاحیه طرحهای مدیریت شهری حضور دارند اما از شهرداری به شکل 
کافی حمایت نمی کنند. تبیین چند نکته می تواند برای نقد و بررسی سخنان 

جناب سخنگو، مفید و راهگشا باشد:
۱- دولت در چند سال گذشته، با وجود تنگناهای مالی، به شکل قابل ملاحظه 
ای برای تاُمین منابع مالی مورد نیاز شهرداری قم اقدام کرده است. اسناد مالی 
موجود، نشان می دهد دولت در سالهای ۹۵، ۹۷ و ۹۸ به ترتیب۷۰۵ میلیارد 
تومان،  ۲۱ میلیارد تومان و  ۱۴۰ میلیارد تومان اوراق خزانه و تسویه، برای پرداخت 

بدهی های دستگاههای اجرایی به شهرداری قم اعطا کرده است. 
۲-دولت برای اجرای طرح متروی قم در سالهای ۹۶ و ۹۷، ۸۵میلیارد تومان، 
در سال ۹۸ بیش از ۱۲ میلیارد تومان و در سال جاری۱۳میلیارد و ۵۰۰میلیون 

تومان،اعتبار تخصیص داده است.
۳- پی گیریهای مختلف و از جمله تلاشهای استانداری سبب شد دولت  منابع 
لازم را  برای تاُمین ۵۰درصد اعتبار خرید ۱۰۰ دستگاه اتوبوس جدید در سال۹۸ 

تخصیص دهد. این اتوبوسها اکنون در اختیار شهرداری قرار گرفته است .
۴-تلاشهای دولت برای کمک مالی به شهرداری، به اختصاص بودجه محدود 
نمی شود. مسئولان استانداری در جلسات مختلف از شهرداری برای دریافت 
عوارض از دستگاههای اجرایی حمایت کرده و با معافیت برخی دستگاههای 
خاص از پرداخت عوارض شهرداری مخالفت کرده اند تا شهرداری از بخش مهمی 

از درآمدهایش محروم نشود.
۵- گسترش فضای سبز و تاُمین آب پایدار و  مناسب برای آن، در دستورکار دولت 
در قم بوده است. پی گیریهای استانداری سبب شد ۱۰۰۰هکتار از زمینهای 
اطراف شهر برای ایجاد فضای سبز، در اختیار شهرداری قرار گیرد. به علاوه  انتقال 
سند زمین بوستان جوان از دولت به شهرداری، به شکل موفقیت آمیزی در حال 

پی گیری است .دولت ، به علاوه، زمین باغ پرندگان را به شهرداری واگذار کرد.، 
۶-تلاشهای استانداری موجب شد توافق نامه ای میان شهرداری و شرکت آب 
منطقه ای منعقد شود تا بر اساس آن، سالانه۴میلیون و ۵۰۰هزار متر مکعب از 
پساب تصفیه خانه قم برای آبیاری فضای سبز، در اختیار شهرداری قم قرار گیرد. 
اقدامات استانداری به علاوه به احیای سهم شهرداری از آب رودخانه قمرود 

انجامید.
۷- موضوع باغ موزه دفاع مقدس، ماجرای جالبی دارد. این بنا در زمینی متعلق 
به دولت احداث شد. اعتبارات ساخت این بنا شامل  بیش از ۲۸ میلیارد تومان از 
محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری، ۸ میلیارد و ۷۰۰میلیون تومان  از محل 
اعتبارات ملی و استانی و ۱۸میلیارد و ۷۰۰میلیون تومان از محل اوراق تسویه 
بابت پرداخت عوارض شهرداری، از جانب دولت تاُمین شد. شهرداری و بعضی 
دستگاهها نیز در چارچوب قابلیتهای خود، برای تکمیل این طرح کمک کردند. 
اما اتفاقهای عجیبی در روز افتتاحیه روی داد و دیگران در حضور استاندار، پشت 
تریبون حاضر شدند و درباره نقش و سهم دستگاه اجرایی تحت مدیریت خود در 
تکمیل این طرح ، سخن گفتند. به شکل تعجب آوری  وانمود کردندکه دولت  هیچ 

نقشی  درساخت این باغ موزه  نداشته است که این سخنان منصفانه نیست.
۸- و سرانجام آنکه دولت بدون آنکه در پی نام و افتخار برای خود باشد، در راستای 
ارائه خدمت به شهروندان تلاش و با شهرداری تعامل می کند. استاندار و مدیران 
دستگاههای اجرایی، از چنان امکانات و فرصتهایی برخوردار هستند که از  حضور 
در مراسم شهرداری،  برای بهره برداری رسانه ای، بی نیاز باشند. خدمات دولت در 
قم، اگر مانند طلا نبوده است اما دست کم مانند نقره ارزشمند بوده است. این که 
آقای مسگری، این  خدمات را مانند مس جلوه دهد، یا به بی اطلاعی او ارتباط می 
یابد، که شایسته جایگاه او به عنوان سخنگوی شورای شهر نیست و یا به اهداف 
فردی و جناحی، به ویژه در آستانه انتخابات شورای شهر مربوط می شود که با 
منافع و  مصالح ملی، تعارض دارد. می توان امیدوار بود شهروندان، در انتخابات 
شورای شهر در سال آینده، بر اساس معیارهایی مانتد داشتن تجربه و دانش  کافی 

درباره مدیریت شهری، راستگویی و پرهیز از جناح گرایی به داوطلبان راُی دهند.

به مناسبت درگذشت رییس سابق بنیاد شهید و امور ایثارگران ؛ 

مرحوم شهیدی، خادم خانواده
 شهدا و ایثارگران

مرحوم حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی شهیدی در دوران بیماری 
به  در مسیر خدمت  را  و سعی خود  با وجود مشکلات جسمی، همه تلاش 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران به کار برد.  حجت الاسلام والمسلمین 
شهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران بامداد روز 
یکشنبه ۹ آذر ماه بر اثر بیماری دار فانی را وداع گفت. مرحوم  شهیدی در سال 
۱۳۲۸ در شهرستان محلات متولد شد و پیش از انقلاب در مبارزات علیه رژیم 
پهلوی حضور پرشوری داشت و همراه با سایر روحانیون اقدامات و فعالیت های 
مؤثری را انجام داد. وی پس از پیروزی انقلاب اسلامی از اعضای مؤسس وزارت 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود و معاونت حقوقی و پارلمانی این وزارتخانه 
را بر عهده داشت. مرحوم شهیدی پس از آن در سمت های گوناگون از جمله 
رییس عقیدتی سیاسی نیروی هوایی ارتش، نماینده مجلس شورای اسلامی، 
به  امور خارجه و مشاور رییس جمهور  امور مجلس وزارت  و  معاون کنسولی 
خدمت ادامه داد. وی در دوره سوم مجلس شورای اسلامی نمایندگی مردم 
محلات را در مجلس شورای اسلامی بر عهده داشت و در این زمان به عنوان 
رییس کمیسیون فرهنگ و ارشاد مجلس سوم نیز به خدمت می پرداخت. از 
دیگر سوابق مرحوم شهیدی می توان به ریاست موسسه اسلامی مونیخ آلمان، 
مدیرکل امور مجلس و مشاور وزیر امور خارجه و ریاست بازرسی ویژه ریاست 
جمهوری اشاره کرد. وی در سال ۱۳۹۲ با حکم دکتر حسن روحانی رییس 
جمهوری به  عنوان معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
منصوب شد و هم زمان با حکمی از سوی مقام معظم رهبری نمایندگی ایشان را 

در بنیاد شهید و امور ایثارگران بر عهده گرفت.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی شهیدی محلاتی در سال ۱۳۹۶ 
مجدداً با حکم رییس جمهور در سمت خود در بنیاد شهید و امور ایثارگران ابقا شد.
وی در اواخر دوران خدمت خود با مشکلات جسمی و بیماری روبرو شد و با 
شدت گرفتن بیماری در خرداد ماه ۱۳۹۹ از سمت خود به  عنوان معاون رییس 
جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران استعفا داد و به عنوان نماینده ولی فقیه 

در بنیاد شهید و امور ایثارگران به خدمت ادامه داد.
روحانی فداکار و دلسوز

مرحوم شهیدی در دوران مسوولیت در بنیاد شهید و ایثارگران همواره درصدد 
ارج نهادن به مقام شهدا و ایثارگران و خدمت به امور خانواده شهدا، ایثارگران و 
جانباران بود، از این رو در پیام های تسلیت، بخشی از صفات عالی شخصیتی 
وی شامل روحانی فداکار و دلسوز، مدیری پرتلاش و خدوم و اخلاق مدار به 
وصف در آمد. در پی درگذشت حجت الاسلام و المسلمین شهیدی، رییس 
جمهوری در پیامی تسلیت تصریح کرد: این روحانی دلسوز و فداکار در طول 
و در  و مبارزه، در میدان وعظ و خطابه  انقلاب  با برکت خود در صحنه  عمر 
عرصه خدمت به مردم در سنگر مجلس شورای اسلامی، نیروهای مسلح و به 
ویژه در خدمتگزاری به خانواده شهدا و ایثارگران، همه توان خود را بکار گرفت 
و کارنامه پربار و ارزشمندی از خود به یادگار گذاشت که بی تردید در خاطر مردم 

قدرشناس ایران باقی خواهد ماند.  
همچنین معاون اول رییس جمهوری و رییس سازمان بنیادشهید و امور ایثارگران 
وتعدادی از وزا و مقامات سیاسی ،لشکری ،کشوری و حوزوی نیز با صدور پیام 

های در گذشت حجت الاسلام شهیدی را تسلیت گفتند.

اخبار

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: انتظار مردم، دقت 
بیشتر در حفاظت از سرمایه های ارزشمند ایران اسلامی 

است. 
اسدالله بادامچیان در پایان نشست دبیران این حزب با 
اشاره به شهادت دانشمند هسته ای شهید فخری زاده، 
اظهار داشت: شهادت برادر مجاهد، علمی، نظامی و 
انقلابی محسن فخری زاده را به رهبر انقلاب فرماندهی 
نیروهای  بزرگوار،  شهید  این  خانواده  قوا،  کل  معظم 
مسلح و ملت بزرگ ایران تبریک می گویم و فقدانش را 

تسلیت و این ترور ناجوانمردانه را محکوم می کنم.
وی تصریح کرد: انتظار مردم ما دقت بیشتر در حفاظت 
از این سرمایه های ارزشمند ایران اسلامی است و نیز 
و  آمریکایی  توطئه گران  به  بازدارنده  و  مناسب  پاسخ 
صهیونیستی و مزدوران پلید آنها در منطقه و در داخل 

است.
وی افزود: ملت خواهان ایجاد امیدواری قطعی برای 
ادامه قوی تر و جدی تر راه و برنامه این بزرگان عرصه دفاع 

و اقتدار جندالله، هستند.
امور  وزارت  گفت:  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل   
خارجه و شورای عالی امنیت ملی و دستگاه های امنیتی 
با هوشیاری و رصد کامل، تحرکات آمریکایی – انگلیسی 
- فرانسوی در منطقه را تحت نظر داشته و طرح های 
لازم را برای خنثی سازی توطئه های مذبوحانه آنها را با 
آمادگی کامل سیاسی در دست اقدام قرار دهند، زیرا 
این نوع ترورها و رفت و آمدهای مشکوک گرچه دلیل 

نگرانی شدید استکبار از اوضاع نابسامان آمریکا و رژیم 
صهیونیستی و وابستگان دیگر آنهاست، ولی باید مراقب 

شیطان ها و شیطانک ها و شیطنت های آنان بود.
بادامچیان بر ضرورت اقدام جدی مسئولان سه قوه و 
دولت به رهنمودهای اخیر ولی امر مسلمین تاکید کرد 
و گفت: قطعاً وحدت و یکپارچگی داخلی و حرکت با 
شجاعت، همت و مدیریت قوی، تحریم های دشمنان را 

بی اثر و آنها را ناامید می سازد.
 وی گفت: اگر هیئت حاکمه جدید آمریکا بخواهد هر 
برنامه ای یا تغییر سیاستی در قبال ایران داشته باشد، 
اقتدار و وحدت امامت و امت و مسئولان حکومتی ایران، 
در آن سیاستگذاری ها و برنامه ها تأثیر اساسی خواهد 

داشت.
روز  تبریک  ضمن  ادامه  در  مجلس،  ادوار  نماینده 
و  یاد  مدرس،  آیت الله  شهادت  سالگرد  در  مجلس،  
از  و  را گرامی داشت  نمایندگی ملت  اسوه  آن  خاطره 
ریاست و نمایندگان مجلس خواست در ایفای وظایف 

نمایندگی مردم الگوی مدرس را سرمشق قرار دهند.
بادامچیان شجاعت، صراحت، تقوا، سازش ناپذیری، 
تکلیف محوری و پرهیز از زد و بندهای سیاسی و بده 
بستان های جناحی و مقاومت در برابر تهدیدها و زورگویی 
های بیگانگان را مهمترین اصول اسوه ای شهید آیت الله 
مدرس برای نمایندگان ملت در همه دوره ها عنوان کرد.

وی در ادامه از رئیس و هیئت رئیسه مجلس خواست 
در ایفای وظایف نمایندگی و تکالیف نظارتی مجلس با 

استفاده از امکانات قوه مقننه از جمله مرکز پژوهش ها 
بررسی نمایند که ریاست جمهور کدامیک از اصول و 
مواد  سوگند خویش را در ایام پایانی دوره دوم ریاست 
جمهوری به خوبی اجرا کرده است و کدام یک از اصول 
اجرا نشده و یا اجرای کامل نشده است تا در دولت بعدی 

فرصت مطالبه اجرا پدید آید.
رسانه  از  گفتگو  این  از  دیگری  بخش  در  بادامچیان 
سیگار  قاچاق  درباره  گزارشی  انتشار  و  تهیه  در  ملی 
خارجی و آگاهی رسانی تقدیر و از ورود قوه قضاییه به 
این موضوع تشکر کرد.  وی همچنین از دولت و همه 
دستگاه های ذیربط خواست جلوی این قاچاق حرام که 
به فتوای بعضی از مراجع عالیقدر که سیگار را حرام اعلام 
کردند با جدیت بگیرد و مردم نیز در این اقدام موثر برای 
خودکفایی تولید دخانیات داخلی همکاری همه جانبه 
داشته باشند. دبیر کل حزب موتلفه اسلامی در ادامه با 
اشاره به نزدیک شدن ایام انتخابات و گسترده شدن و 
تشدید فعالیت های انتخاباتی از همگان خواست که با 
نهایت احترام و رعایت اخلاق در همه زمینه ها و توجه به 
اصول و موازین ارزشی، انتخابات ۱۴۰۰ را به انتخاباتی 
سرنوشت ساز و پیشرفت آور تبدیل نمایند که پایان دهنده 
به مشکلات و ناکارآمدی ها و کسب رضایت خاطر ملت 

قهرمان، مقاوم و شجاع ایران و روح بلند شهدا باشد.
 وی تاکید کرد: حزب موتلفه اسلامی به زودی سیاست 
و استراتژی خود و برنامه اساسی حزب برای انتخابات 

آینده را اعلام می کند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی: 

از سرمایه های کشور با دقت بیشتری حفاظت شود

حسن بختیاری زاده*

قالیباف در نطق پیش از دستور: 

دشمن جز با واکنش قوی پشیمان نمی شود

معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: دولت با مجلس ارتباط خوبی دارد و رییس 
جمهوری همواره بر ارتقای تعامل و روابط با مجلس تاکید کرده است. 

»حسینعلی امیری« روز یکشنبه در گفت و گویی درباره طرح الزام دولت به پرداخت 
یارانه کالاهای اساسی گفت: از آغاز شیوع کرونا در کشور، دولت برای حمایت از 
خانوارهایی که از کرونا به نحوی آسیب دیدند و افرادی که مشاغل شان را از دست 
دادند برنامه های حمایتی خود را آغاز کرد. وی تاکید کرد: قطعا اگر تحریم های شدید 
تحت قطعنامه های ظالمانه و جنگ اقتصادی برما تحمیل نمی شد دولت بهتر می 
توانست از خانوارهایی که براثر کرونا آسیب دیدند و مشاغل  خود را از دست دادند و 
بنگاه هایی که منجر به تعطیلی شدند، حمایت کند و دست دولت بازتر بود. معاون 
پارلمانی رییس جمهوری یادآور شد: همه می دانند که شرایطی که جنگ اقتصادی 
تمام عیار و هیات حاکمه نابخرد آمریکا که روزهای پایانی را طی می کنند به ما تحمیل 

کردند دست دولت را برای ارائه خدمات بهتر باز نگذاشت.
امیری با اشاره به تصویب طرح الزام دولت به پرداخت یارانه به کالاهای اساسی 
گفت: طرح هایی که نمایندگان تهیه می کنند توسط معاونت پارلمانی برای بررسی 
آثار، تبعات و قابلیت اجرا داشتن و همچنین عدم مغایرت با اصول قانون اساسی به 

دستگاههای اجرایی ارائه می شود.
 دولت به دلیل بار مالی با طرح الزام به پرداخت یارانه موافق نبود

وی یادآورشد: از نظر قانون اساسی طرح هایی که بار مالی دارند در مجلس قابل 
طرح نیستند. در عین حال دولت از طرح هایی که نمایندگان در جهت ارتقای سطح 
زندگی مردم و حل مشکلات آنها باشد استقبال می کند اما طرحی که در مجلس 

نمایندگان تهیه کردند دارای بار مالی بود از این منظر دولت با این طرح موافق نبود.
امیری گفت: وقتی این طرح به دولت ارائه شد بحث های مفصلی به ویژه با تیم 
اقتصادی و وزیران اقتصادی دولت صورت گرفت و هرکدام از منظر کارشناسی مطالب 
مهمی را درباره آن مطرح کردند و براساس آن نظر دولت به مجلس اعلام شد و نماینده 
دولت هم در مجلس درباره آثار و تبعات و عوارض این طرح و دلایل دولت مطرح کرد.

وی با بیان این که نمایندگان از تهیه این نوع طرح ها نظر خیر دارند و ما هم از این 
بابت از آنها تشکر می کنیم، گفت:  طرح الزام دولت به پرداخت یارانه کالاهای اساسی 
ابتدا در شورای نگهبان مورد ایراد قرار گرفت و به مجلس برگردانده شد. اشکالات این 
طرح در ادامه در مجلس و در کمیسیون برنامه و بودجه مجددا مورد بررسی قرار گرفت 

و منابعی برای اجرایی شدن طرح تعیین کردند.

 معاون پارلمانی رییس جمهوری:

 رییس جمهوری بر ارتقای تعامل دولت با مجلس تاکید دارد

کردند:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
دست رژیم آدمکش صهیونیستی در ترور شهید فخری 
زاده کاملا آشکار است و قطعا تاوان این وقاحت خود را 

به نحو مقتضی پرداخت خواهند کرد. 
فیروزجائی  کریمی  علی  توسط  که  بیانیه  این  در 
عضو هیات رییسه مجلس در جلسه علنی روز یکشنبه 

مجلس شورای اسلامی قرائت شد آمده است: »مِنَ 
هَ عَلَیهِ ۖ فَمِنهُم مَن  المُؤمِنینَ رِجالٌ صَدَقوا ما عاهَدُوا اللَّ
لوا تَبدیلًا، "از میان  قَضیٰ نَحبَهُ وَمِنهُم مَن یَنتَظِرُ ۖ وَما بَدَّ
مومنان مردانی هستند که به آنچه با خدا عهد بستند، 
صادقانه وفا کردند؛ برخی از آنها به شهادت رسیدند و 
برخی از آنها در انتظارند و هرگز عقیده خود را تبدیل 

نکردند" در بخشی از این بیانیه آمده است: فاجعه تلخ 
ترور دانشمند هسته ای و دفاعی کشورمان، شهید دکتر 
محسن فخری زاده که سالیانی دراز، عمر با برکت خود 
را در مسیر اعتلای فنی، دفاعی و نظامی جمهوری 
اسلامی ایران به خصوص در عرصه هسته ای صرف 

نمود، تمامی مردم ایران را داغدار کرد.

نمایندگان مجلس در بیانیه ای تاکید کردند؛

رژیم صهیونیستی تاوان ترور شهید فخری زاده را خواهد داد
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بیماری های قلبی  به  ابتلا  بیشتر  با ریسک  از خصوصیات فیزیکی  برخی 
و عروقی مرتبط هستند. داشتن این ویژگی های فیزیکی لزوماً به این معنی 
نیست که حتماً دچار بیماری قلبی خواهید شد، بلکه منظور این است که اگر 
این ویژگی ها را دارید پس باید توجه بیشتری به سبک زندگی تان داشته باشید و 

تغییرات لازم برای کاهش احتمال بیماری های قلبی را اعمال کنید.
بیماری قلبی قاتل خاموشی است که علائم چندانی ندارد تا زمانی که اولین 
حمله قلبی رخ دهد. به همین دلیل مهم است که یک سبک زندگی سالم داشته 
باشید تا ریسک فاکتورهای بیماری های قلبی مانند فشار خون، گلوکز خون، 
لیپید خون و شاخص های التهابی را کاهش دهید. خوشبختانه اینکه شما دچار 
حمله قلبی بشوید یا نه، بیشتر به سبک زندگی تان بستگی دارد تا ژنتیکتان. 
کارشناسان باور دارند که یک سبک زندگی سالم می تواند از ۸۰ درصد موارد 

بیماری های قلبی و عروقی پیشگیری کند.
چیزی که ممکن است ندانید این است که برخی از خصوصیات فیزیکی 
با ریسک بیشتر ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی مرتبط هستند. داشتن 
این ویژگی های فیزیکی لزوماً به این معنی نیست که حتماً دچار بیماری قلبی 
خواهید شد، بلکه منظور این است که اگر این ویژگی ها را دارید پس باید توجه 
بیشتری به سبک زندگی تان داشته باشید و تغییرات لازم برای کاهش احتمال 

بیماری های قلبی را اعمال کنید.
زیاد بودن سایز دور کمر

از متر زیاد استفاده کنید! متر کمک زیادی در کنترل سایز دور کمرتان به شما 
می کند. کارشناسان حوزه سلامت عقیده دارند سایز دور کمر نسبت به وزن بدن 
یا شاخص توده بدنی، یک مارکر بسیار مهم تر برای ریسک های سلامتی در آینده 
است. بالا بودن سایز دور کمر علامتی است که نشان می دهد شما چربی داخلی 

زیادی دارید و این نوع چربی چیزی است که با التهاب بیشتر، دیابت نوع دوم و 
افزایش احتمال بیماری های قلبی و عروقی ارتباط دارد.

حالا از کجا باید بدانید سایز دور کمرتان چیزی است که شما را در معرض 
بیماری های قلبی قرار می دهد؟ 

سایز دور کمر بیشتر از ۸۸ سانتیمتر برای خانم ها و بیشتر از ۱۰۱ سانتیمتر 
برای آقایان شاخصی است که نشان می دهد فرد بیشتر در معرض بیماری های 
قلبی قرار دارد. یک راه دیگر برای ارزیابی میزان احتمال بیماری های قلبی این 
است که سایز دور کمرتان را با قدتان مقایسه کنید. سایز دور کمر شما نباید بیشتر 

از نصف قدتان باشد.
بیشتر افراد اغلب اوقات فقط به کنترل وزن خود توجه می کنند و توجهی به 
ارزیابی سایز دور کمر خود ندارند. تنها کاری که باید بکنید این است که یک متر 
بردارید و دور کمرتان را اندازه بگیرید. برای اندازه گیری، نفستان را بیرون بدهید 
و متر را دور کمرتان منطبق با نافتان قرار دهید. عدد موردنظر را یادداشت کنید و 
آن را به پزشک خانواده تان نشان بدهید. نسبت به تغییرات اندازه دور کمرتان که 

به مرور زمان رخ می دهد هشیار باشید.
طاسی سر

طاسی سر هرچند مسئله ای است که بیشتر از جنبه ی ظاهری و زیبایی مطرح 
می شود اما می تواند علامت این باشد که فرد بیشتر در معرض بیماری قلبی قرار 
دارد. یک بررسی روی چند مطالعه که روی تقریباً ۴۰۰۰۰ مرد انجام شد نشان 
داد آن هایی که در بالای سر خود موی کمتری داشتند، ۴۴ تا ۸۴ درصد بیشتر 
مستعد ابتلا به بیماری های قلبی بودند. این ریسک در میان مردانی بیشترین بود 
که موهای خود را پیش از ۶۰ سالگی از دست داده بودند. اما عقب رفتگی خط 

رویش مو ارتباطی با بالاتر بودن ریسک بیماری های قلبی نداشت.

به نظر می رسد این افزایش احتمال به تستوسترون ربط داشته باشد. مردانی 
که میزان بیشتری تستوسترون دارند، دی هیدروتستوسترون بیشتری تولید 
می کنند که همین باعث می شود فولیکول های موهایشان از بین برود. هرچند 
هنوز ثابت نشده اما دانشمندان به ارتباط میان بالاتر بودن میزان تستوسترون 
و بیماری های قلبی مشکوک هستند. بنابراین تستوسترون ممکن است وجه 

اشتراک این دو عامل باشد.
حلقه خاکستری دور قرنیه 

چشم ها آینه ی روح هستند، اما در مورد سلامتی تان نیز چیزهایی می گویند. 
اگر متوجه حلقه ای سفید یا خاکستری رنگ در اطراف عنبیه شدید، این عارضه 
می تواند قوس قرنیه باشد. یک قوس از تجمع کلسترول درست شده که روی 
پوشش شفاف به نام قرنیه که سطح چشم ها را می پوشاند جمع می شود. در افراد 
زیر ۴۵ سال، قوس قرنیه نشان دهنده ی نوع وراثتی هیپرکلسترولمی است که در 
آن، کلسترول بسیار بالا، ریسک بیماری های قلبی را نیز افزایش می دهد. اگر 
متوجه چنین حلقه ی سفیدی در اطراف عنبیه تان شدید این مسئله را با پزشک 
مطرح کنید. حتماً سطح لیپید خونتان را به طور مرتب چک کنید و معاینه ی 

منظم چشم داشته باشید.
خطی در نرمه ی گوش

وقتی در آینه نگاه می کنید احتمالًا به نرمه ی گوش هایتان توجهی نمی کنید. 
آیا نرمه ی گوشتان دارای خط یا چروکی عمیق است که به صورت اریب در نرمه ی 
گوشتان قرار دارد؟ برخی پژوهش ها این خط یا چین در نرمه ی گوش را به افزایش 
ریسک بیماری عروق کرونری مرتبط دانسته اند. این خط معمولًا زمانی بیشتر به 
چشم می آید که صبح بعد از چند ساعت در رختخواب ماندن بیدار می شوید. به 

هم فشردن نرمه ی گوش ممکن است این خط را قابل توجه تر هم بکند.
هنوز معلوم نیست چرا وجود چین و یا خط در نرمه ی گوش در افرادی که 
وضعیت سلامت قلبشان چندان خوب نیست شایع تر است. این خط می تواند 
نشان دهنده ی باریک شدن رگ های ریز خونی ناحیه ی گوش یا تجمع پلاک در 
آن ها باشد. در نتیجه شاخصی از تجمع پلاک در عروق بزرگ تر است که خون و 

اکسیژن را به سمت قلب می برند.
پیرتر از سن واقعی به نظر رسیدن

آیا مردم به شما می گویند که پیرتر از سن واقعی تان به نظر می رسید؟ خوشبختانه 
آن ها بی ادب نیستند! بلکه سلامت قلبتان را زیر سؤال می برند. تحقیقات نشان 
می دهد میان پیرتر به نظر رسیدن و بالاتر بودن ریسک بیماری های قلبی ارتباط 
وجود دارد. چرا باید چنین ارتباطی وجود داشته باشد؟ پیرتر از سن واقعی به نظر 
رسیدن ممکن است علامت عجیبی از پیری زودرس باشد که بر عضلات قلب و 

رگ های خونی آن اثر می گذارد.
کلام آخر

داشتن هر یک از علائم گفته شده لزوماً به این معنی نیست که حتماً دچار 
بیماری قلبی خواهید شد، بلکه نشان می دهند که شما باید بیشتر مراقب 
سلامت قلب خود باشید و سبک زندگی خود را اصلاح کنید. اگر دارای چند 
علامت گفته شده هستید، کنترل بیشتر وضعیت قلبتان اهمیت بیشتری هم 
دارد. در مورد ریسک فاکتورهایی که دارید و اینکه برای کاهش این ریسک ها 
چه می توانید بکنید با پزشک خود مشورت نمایید. اهمیت دادن به ریسک 
فاکتورهای سلامتی، هم برای سلامت قلب و هم برای سلامت عمومی تان مهم 

است.

خصوصیات فیزیکی مرتبط با قلب و عروق؛

متخصص ریه  پاسخ دادعلائم عجیبی بیماری های قلبی 

کرونا چگونه و تا چه زمانی ریه بیمار را 
درگیر می کند؟

و  نیست  همراه  ریوی  مشکلات  با  لزوما  کرونا  گفت:  ریه  متخصص  یک 
درصورت درگیری ریه با این ویروس مدت زمان ابتلا به آن وابسته به بیماری های 

زمینه ای فرد و ژنتیک او خواهد بود. 
دکتر حسن عادلی بیان کرد: بیماری کرونا دارای عوامل و علائم متفاوتی 
است و در برخی موارد نیز بدون علائم رشد پیدا می کند و تمام نقاط بدن بیمار 

درگیر می شود.
وی علائمی همچون تب، سرفه، بی اشتهائی و بدن درد را از عوامل این 
بیماری برشمرد و افزود: کرونا ممکن است ریه فرد را نیز درگیر کند و علائم ریوی 
را هم شامل شود، اما قطع به یقین نباید گفت که حتما ریه هم درگیر می شود، 
چراکه در بسیاری از موارد فرد مبتلا به کرونا هیچ علائم ریوی را مشاهده نکرده 
و ریه درگیر نشده است. عادلی اظهار کرد: ریه الزاما درگیر نمی شود اما اگر هم 
درگیر شد ممکن است علائمی مثل تنگی نفس، درد قفسه سینه، کبودی لب و 

کبودی انگشت ها را بیمار پیدا کند.
وی درخصوص افرادی که بیشتر در معرض خطر کرونا هستند گفت: افراد 
بالای ۶۵ سال، مبتلایان به دیابت و افرادی که بیماری زمینه ای ریوی دارند 
بیشتر در معرض مرگ ومیر هستند، اما برخلاف تصور عامه مبتلایان به آسم 
چندان مستعد برای کرونا نیستند، در مقابل ناراحتی کلیه، مشکلات قلبی و 

مشکلات کبد و چاقی مفرط احتمال ابتلا به کرونا را افزایش می دهند.
این متخصص ریه خاطرنشان کرد: درصورت درگیر شدن ریه در جریان کرونا، 
بیماری ریه تا آخر عمر همراه فرد نخواهد بود و حتی آن دسته از بیمارانی که 
شدت و وخامت کرونا را تجربه کردند اکثر قریب به اتفاق آنها نیز به مرور زمان 
بهبودی پیدا می کنند و ریه به حالت قبل برمی گردد، شاید تنها یک درصد این 

بیماران با این ویروس تا آخر عمرشان دست و پنجه نرم کنند.
عادلی علت مراجعه دیرهنگام بیماران مبتلا به مشکلات ریوی به پزشک 
مربوطه را ماهیت این بیماری برشمرد و اظهار کرد: مواردی همچون سرطان 
ریه تا پیشروی بیشتر آنها علائم ایجاد نمی کنند و از طرفی چون این بیماری 
علائمی غیراختصاصی مثل سرفه دارد اکثر مردم به آن توجهی نمی کنند و به 

عوامل دیگری مثل سیگارکشیدن نسبت می دهند.
است  بیماری  این  عوامل  دیگر  از  که  خونی  خلط  کسی  اگر  افزود:  وی 
داشته باشد، سریع تر به پزشک مراجعه می کند اما در مواقع سرفه کردن صبر را 

مراجعه به درمانگاه ترجیح می دهند.
عادلی در رابطه با مدت درگیری مشکل ریوی در کرونا گفت: مدت درگیری 
ریه بستگی به ابتلا به بیماری زمینه ای دیگری دارد که اگر شخص سابقا مشکل 
ریه یا دیابت داشته زمان این درگیری افزایش می یابد، همچنین ژنتیک افراد نیز 

موثر است که بدن چه واکنشی و یا چه علائمی بروز دهد.

متخصص نفرولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی :

نکات مهم کرونایی برای بیماران کلیوی
متخصص نفرولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه بخش 
دیالیز بیمارستان لقمان حکیم با حداکثر توان به بیماران مبتلا به نارسایی 
کلیوی خدمات ارائه می دهد، از انجام تمهیدات لازم در این بیمارستان در زمینه 

مقابله با شیوع بیماری کرونا خبر داد. 
دکتر فرزانه فتوحی چکاپ های دوره ای برای اطمینان از سلامت کلیه ها 
را مورد تاکید قرار داد و اظهار کرد: حتی ممکن است فردی در کودکی دچار 
اختلال در عملکرد کلیه ها شده باشد و این بیماری در بزرگسالی علائم بیشتری 
از خود نشان دهد، بنابراین باید به محض مشاهده هر علامت مشکوکی در 
سیستم ادراری مثل قطع و وصل شدن، تنگی مجاری، انحراف مسیر و یا شب 

ادرای در کودکان به پزشک مراجعه شود.
وی با بیان این که به دلیل ضعف سیستم ایمنی، مبتلایان به نارسایی های 
کلیوی بیش از سایر افراد در معرض خطر ابتلا به  کرونا هستند، خاطرنشان 
کرد: عفونت هایی که در پی ابتلا به ویروس کووید ۱۹ ایجاد می شود تهدیدی 

برای بیماران کلیوی محسوب می شود.
وی هشدار داد: بیماران دچار نارساهایی کلیوی باید به محض مشاهده علائم 

مشکوک ابتلا به کرونا سریعا به مراکز درمانی مراجعه کنند.
عضو هیئت علمی دانشگاه در ادامه با تاکید بر اهمیت رعایت نکات بهداشتی 
انجام  برای  که  بیمارانی  در  کرونا  به  ابتلا  ریسک  رساندن  حداقل  به  برای 
دیالیز ناگزیرند مرتبا به مراکز درمانی مراجعه کنند، گفت: بیماران و یا احیانا 
همراهانشان باید هنگام ورود به مراکز درمانی دست های خود را ضدعفونی 
کرده و حتما از ماسک استفاده کنند، همچنین باید تا جائیکه ممکن است 
فاصله حدود دو متر را با دیگران رعایت کرده و از گفتگو و نزدیک شدن به سایر 

بیماران یا همراهانشان پرهیز کنند.
این متخصص نفرولوژی دانشگاه در ادامه درباره بیمارانی که ویروس کرونا 
دارند و یا مشکوک به ابتلا هستند و تحت دیالیز نیز قرار می گیرند، توضیح 
داد: به این بیماران برای حفظ سلامت خود و سایر بیماران تحت دیالیز، در 
بخش های ایزوله و یا در ساعاتی متفاوت از سایر بیماران خدمات ارائه می شود.

فتوحی با اشاره به این که علایم ابتلا به ویروس کووید ۱۹ در بیمارانی که 
تحت دیالیز قرار می گیرند همان علامت های ذکر شده همانند بدن درد، سرفه، 
تنگی تنفس و یا درد قفسه سینه و از دست دادن حس بویایی و چشایی است، 
خاطر نشان کرد: این بیماران باید بدانند به دلیل شرایط بیماری و داروهایی که 

مصرف می کنند احتمال این که با ورود عفونت تب نکند نیز زیاد است.
عضو هیئت علمی دانشگاه با اشاره به این که بیماری های کلیوی قابل 
پیشگیری هستند، خاطرنشان کرد: بیماران مبتلا به بیماری فشار خون و قند 
باید از بررسی دوره ای وضعیت کلیه ها غافل نشوند، همچنین افرادی که کلیه 
سنگ ساز و یا مبتلا به پروستات هستند نیز باید تحت نظر پزشک متخصص 
باشند تا احیانا کارکرد کلیه ها به دلیل ابتلا به این بیماری ها دچار اختلال 

نشود.
فتوحی در پایان با بیان این که در برخی موارد بیماریهای مربوط به اختلال در 
روند کارکرد کلیه ها بدون علامت و یا کم علامت است به افرادی که دارای سابقه 
خانوادگی نارسایی کلیوی هستند نیز توصیه کرد: این افراد باید از ۲۰ سالگی 
آزمایشات دوره ای همانند فشار خون، دیابت و بررسی کارکرد کلیه ها را برای دو 

بار در سال انجام دهند.

متخصص قلب و عروق :

درد »قفسه سینه نشانه« چیست؟
متخصص قلب و عروق گفت: درد قفسه سینه از علائم مهم سکته های قلبی 
است و در قسمت میانی قفسه سینه رخ داده و شدید است؛ ضمن اینکه 

معمولا سکته قلبی در حین استراحت اتفاق می افتد. 
هاشم سزاوار،متخصص قلب و عروق گرفتگی عروق کرونر و تصلب شرایین«، 
اظهار داشت: وقتی بحث  آرترو اسکلروزیس و گرفتگی عروق قلبی مطرح 

می شود با دو پدیده سکته ها و آنژین های قلبی روبرو هستیم.
 وی با اشاره به علائم سکته قلبی و گرفتگی رگ قلب، گفت: از علائم مهم این 
مشکل درد سینه است؛ این درد در قسمت میانی قفسه سینه رخ داده و شدید 

است. معمولا سکته قلبی در حین استراحت اتفاق می افتد.
این متخصص قلب و عروق افزود: در این شرایط شخص درد شدیدی در بین 
قفسه سینه  با انتشار به دستها و فک احساس می کند که همراه با تعریق است و 
گهگاه با تهوع و استفراغ هم همراه خواهد بود. در این شرایط مداخله اورژانس 
بسیار جدی است و حتما افراد باید با ۱۱۵ تماس بگیرند و یا به نزدیک ترین 

مرکز درمانی مراجعه کنند. 
سزاوار بیان داشت:دردهای قسمت میانی قفسه سینه که شدید هستند، 
در حین استراحت اتفاق می افتند و بیش از ۲۰ دقیقه طول می کشند، نشانه 

سکته قلبی هستند و این علائم همان دفعه اول هم بسیار مهم است.

افرادی که نمی توانند گلوتن را تحمل کنند و به این 
ماده حساسیت دارند می توانند بدون نگرانی این آرد را 
جایگزین آرد گندم کنند. گیاهخواران نیز باید بدانند 
اسیدآمینه  و ۸  پروتئین  درصد  حاوی ۲۰  آرد  این  که 
ضروری است. این آرد شاخص گلیسمی بسیار پایینی 
)۳۵( نیز دارد  نارگیل یکی از میوه هایی است که روزبه روز 
پیدا  بیشتری  طرفداران  و  می شود  افزوده  شهرتش  بر 
می کند. در واقع تعداد افرادی که بیش از پیش از شیر 
یا روغن نارگیل در تهیه غذاهایشان استفاده می کنند 
رو به افزایش است. اما ما می خواهیم در این مقاله در 
خصوص آرد نارگیل صحبت کنیم که می تواند پای ثابت 
تهیه غذاهایی باشد که برای سالم تر بودن مفید هستند. 
این آرد همچنین در تهیه غذاهای مخصوص گیاهخواران 
نیز پرکاربرد است. در ادامه بیشتر در خصوص این آرد 

صحبت می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
آرد نارگیل چیست؟

آرد نارگیل یک ترکیب ۱۰۰ درصد مغذی است. چون 
مواد معدنی است.  و  پروتئین  فیبر،  حاوی ۵۰ درصد 
مهم تر اینکه این نوع آرد حاوی میزان اندکی کربوهیدرات 
و نشاسته است. علاوه براین، چربی موجود در آن کاملًا 
سالم است. این آرد عطر خوبی دارد و طعم آن اندکی به 
شیرینی می زند. بنابراین اگر می خواهید عطر خوبی به 
غذاهایتان بدهید و همچنین آن ها را مغذی تر کنید حتماً 

از آرد نارگیل استفاده کنید.
باید بدانید که این آرد جایگزین بسیار خوبی برای آرد 
گندم است. بنابراین می توانید در تهیه شیرینی و کیک ها 
نیز از آن استفاده کنید و مطمئن باشید که شیرینی هایی 
میزان  عوض  در  و  دارند  بالایی  فیبر  کرده اید  تهیه  که 

کربوهیدرات و کالری آن کم است. 
همچنین باید بدانید که آرد نارگیل فاقد گلوتن و لاکتوز 
است. این آرد حدود ۴۵ درصد فیبر دارد و به همین دلیل 
نیز برای عملکرد روده ها مفید است. اگر به دنبال یک 
منبع چربی های سالم و خوب هستید این آرد به کارتان 
اسید  نام  به  خاصی  چربی  حاوی  نارگیل  آرد  می آید. 
 Progress in لوریک است. نتایج پژوهشی که در مجله
Cardiovascular Diseases به چاپ رسیده است نشان 
می دهد که اسیدلوریک تأثیر مثبتی روی سلامت قلب 
و عروق دارد و همچنین باعث افزایش میزان کلسترول 

خوب خون می شود. 
با وجود اینکه قیمت این نوع آرد از آرد گندم بالاتر است 
اما باید بدانید که نیازی به استفاده زیاد از این آرد در 
تهیه غذاها و شیرینیجات نیست. یعنی اینکه به عنوان 
مثال برای تهیه شیرینی در مقایسه با آردهای دیگر به 
میزان کمتری از این آرد نیاز دارید. این نوع آرد برای افراد 

گیاهخوار بسیار مناسب است.
چگونه آرد نارگیل تهیه کنیم؟

نارگیل  آرد  دهنده  تشکیل  اصلی  ماده  شک  بدون 
از گوشت  آرد  این  تهیه  برای  است.  نارگیل  میوه  خود 
میوه نارگیل استفاده می کنند. البته توجه داشته باشید 
که میوه نارگیل باید طبیعی و تازه باشد. ابتدا میوه را 
فشار می دهند تا شیر آن خارج شود و سپس روغن آن 
را می گیرند. در نهایت نیز گوشت میوه را به طور کامل 
خشک می کنند و در نهایت آن را رنده می کنند تا آرد 
آن حاصل شود. بافت این آرد بسیار ریز بوده و شبیه 
آرد غلات سنتی و عطر و طعم آن خاص نارگیل است. 
آرد نارگیل طعم شیرین طبیعی و ملایمی به غذاهایتان 
می دهد و اگر در تهیه دسر از آن استفاده کنید می توانید 

دسرهای سالم تری میل کنید.
ارزش غذایی آرد نارگیل:

آرد نارگیل سرشار از فیبر است
آرد نارگیل با دارا بودن بین ۴۵ تا ۶۰ گرم فیبر در هر 
۱۰۰ گرم آرد می تواند یکی از منابع غنی فیبرها نامیده 
شود. بنابراین می توان گفت که آرد نارگیل حاوی فیبر 
بیشتری نسبت به آرد گندم، تخم شربتی، تخم کتان، 
جوی دوسر یا آلو خشک است. نتایج پژوهشی که در 
International Journal of Clinical Practice به چاپ 
رسیده است نشان می دهد که آرد نارگیل باعث تحریک 
عملکرد روده ها شده و عمل دفع را راحت تر می کند. این 
آرد همچنین نقش مهمی در کاهش کلسترول دارد و 

می تواند احساس سیری طولانی مدتی ایجاد کند.
آرد نارگیل سرشار از عناصر مغذی است

آرد نارگیل حاوی میزان زیادی سلنیوم است. این ماده 
باعث کاهش تولید رادیکال های آزاد می شود. ۱۰ گرم آرد 
نارگیل حدود ۲۱ درصد نیاز روزانه به سلنیوم را برای یک 
فرد بالغ تأمین می کند. این آرد همچنین حاوی منگنز و 
میزان کمی آهن است. حتماً می دانید که بدن نمی تواند 
آهن تولید کند و این ماده معدنی باید از طریق مصرف 

مواد غذایی جذب بدن شود.
آرد نارگیل سرشار از اسیدلوریک

ماده  این  که  است  لوریک  اسید  حاوی  نارگیل  آرد 

محسوب  خاص  بسیار  شده  اشباع  چرب  اسید  یک 
برای  اسیدلوریک یک محرک خوب  واقع  در  می شود. 
تقویت دستگاه ایمنی و غدد تیروئیدی است. خواص 
ضدمیکروبی این اسید مورد توجه دانشمندان بخصوص 
سرخک  یا  هرپس   ،HIV ویروس  روی  که  محققانی 
کار می کنند قرار گرفته است. باید بدانید که چند نوع 
چربی موجود در نارگیل به دلیل ارزش بالایی که دارند از 
روغن جدا شده و به صورت جداگانه به فروش می رسند. 
اسیدلوریک هم در بخش صنعتی و دارویی به فروش 

می رسد.
آرد نارگیل سرشار از پروتئین

پروتئین  زیادی  میزان  بودن  دارا  دلیل  به  نارگیل  آرد 
خاصیت سیرکنندگی دارد. دو قاشق از این آرد حاوی ۵ 
گرم پروتئین است. چربی های موجود در این آرد با فعال 
کردن سوخت و ساز بدن مانع از ذخیره شده چربی ها 
شده و باعث سوزاندن کالری های دریافتی می شود. به 
همین دلیل نیز می گوییم چربی های آن جزو چربی های 

سالم هستند.
آرد نارگیل فاقد گلوتن و کلسترول است

افرادی که نمی توانند گلوتن را تحمل کنند و به این 
ماده حساسیت دارند می توانند بدون نگرانی این آرد را 
جایگزین آرد گندم کنند. گیاهخواران نیز باید بدانند که 
این آرد حاوی ۲۰ درصد پروتئین و ۸ اسیدآمینه ضروری 
است. این آرد شاخص گلیسمی بسیار پایینی )۳۵( نیز 
دارد. در نهایت باید بگوییم که آرد نارگیل میزان اندکی 
قند زودجذب دارد. یعنی ۱۴ درصد در مقابل ۷۰ درصد 
آردهای دیگری که حاوی نشاسته هستند. بنابراین این 
آرد برای افراد دیابتی و همچنین افرادی که نگران قند 
خونشان هستند مفید است. آرد نارگیل همچنین برای 

افرادی که قصد کاهش وزن دارند گزینه مناسبی است.
آرد نارگیل مناسب برای تهیه دسرها

آرد نارگیل علاوه بر اینکه عطر فوق العاده ای دارد حاوی 
خواص و فواید زیادی برای سلامتی است. به همین دلیل 
اگر به دنبال سبک زندگی سالم هستید می توانید از این 
آرد در تهیه غذاهای جدید استفاده کنید. اگر جزو افرادی 
هستید که علاقه فراوانی به دسر دارید اما در عین حال 
نگران اضافه وزن هستید می توانید از این آرد در تهیه 

انواع دسرها استفاده کنید.

خواص آرد نارگیل را بیشتر بشناسید

آنتوسیانین موجود در برخی میوه ها که خاصیت آنتی 
اکسیدانی دارد، ممکن است به پیشگیری از اضافه وزن 

کمک کند. 
در اینجا خاص ترین میوه هایی که مصرف آنها به طور 
روزانه، منجر به پیشگیری از چاقی می شود، بیشتر معرفی 

شده اند:
سیبها: سیب سرشار از فلاونوئیدها و غنی از فیبر است. 
مصرف روزانه سیب برای کاهش وزن اهمیت زیادی دارد. 
برای بهره بردن از مزایای سلامتی سیب، آن را با پوست 
بخورید چون بیشترین میزان آنتی اکسیدان و فیبر این 

میوه در پوستش گنجانده شده است. مصرف سیب منجر 
به بهبود کنترل قند خون می شود و در نتیجه شما کمتر 
هوس مصرف غذاهایی را می کنید که خاصیت چندانی 

ندارند.
وزن  حفظ  به  و  است  اخته  زغال  فرنگی: همتای  توت 
سالم کمک می کند. توت فرنگی نیز سرشار از آنتوسیانین 
به همراه ماست  روز  آن در  از  و مصرف یک فنجان  بوده 
کم چرب یا بلغور جو، پیشنهاد می شود. وقتی صحبت 
از مصرف زیاد میوه می شود، نگرانی از اضافه وزن ناشی 
از فروکتوز موجود در آنها وجود دارد اما میوه هایی مانند 

سیب سبز، گلابی، انواع توت مانند تمشک، توت فرنگی و 
بلوبری به بهترین میوه ها برای کاهش وزن هستند ضمن 

این که قند کمتری نسبت به سایر میوه ها دارند.
پلیمرهای  و  ها  آنتوسیانین  از  سرشار  اخته:  زغال 
این  از  فنجان  چهارم  یک  که  طوری  به  است.  فلاونوئید 
میوه، ۱۰ میلی گرم آنتوسیانین به بدن می رساند. هنوز 
مشخص نیست چرا چرا فلاونوئیدها باعث کاهش وزن می 
شود اما به گفته محققان ثابت شده مصرف روزانه این میوه، 
شما را دچار احساس سیری کرده و از پرخوری جلوگیری 

می کند.

گلابی: این میوه نیز دوز سالمی از پلیمرهای فلاونوئید 
را دارد و فیبر بالای موجود در آن منجر به احساس سیری 
طولانی مدت می شود. درست مانند سیب، گلابی را نیز 
باید با پوست بخورید تا از بیشترین منافع سلامت آن سود 

ببرید.
ها  میوه  جزو  هم  ها  فلفل  چون  نکنید  تعجب  فلفل: 
توانند نقش  آنها که می  ترین  البته جزو سالم  و  هستند 
نام  به  ترکیبی  باشند.  داشته  وزن  کاهش  در  هم  مهمی 
کپسایسین موجود در فلفل منجر به تبدیل چربی های 
سفید به چربی های قهوه ای انرژی سوز در بدن می شود.

این میوه ها به جلوگیری از چاقی کمک می کنند
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و  رفتن  مهمانی  برابر  در  ما  از  خیلی  هم  هنوز 
آشنا  و  دوست  عروسی  و  عزا  یا  گرفتن  مهمانی 
نمی توانیم مقاومت کنیم و به عبارتی »نه« بگوییم 
درحالیکه بخش اعظم چرخه ویروس کرونا از طریق 
همین ارتباطات نزدیک فامیلی و دوستانه منتقل 

می شود. 
خاله،  که  بود  عید  از  بعد  آید  می  یادم  دقیقا   
خانواده ما و همینطور دیگر خاله ها، دخترخاله 
ها و پسرخاله ها را برای تولدش دعوت کرد و اتفاقا 
هم همه به خاطر اینکه نتوانسته بودند ایام عید به 
دیدن هم بروند و در قرنطینه بودند، با خوشحالی 
قبول کردند و در مهمانی شرکت کردند . آن شب 
همه عادی بودند اما احساس کردیم که شوهر خاله 
قدری سرماخوردگی دارد و البته خاله هم گفت 
که همسرش به خاطر کار زیاد دچار خستگی و 
بی خوابی است و اگرنه مشکل دیگری ندارد. یک 
هفته از آن مهمانی گذشت که متوجه شدیم مادر 
هم دچار تب و لرز زیاد شده و البته خودش اذعان 
می کرد که سرماخورده اما بعد از کش و قوس زیاد 
و تست کرونا متوجه شدیم که کرونا گرفته و چون 
ماه های اول شیوع کرونا هم بود همه ترسیدیم و 
که  شنیدیم  هم  خاله  خانواده  اما  شدیم،  شوکه 
دچار سرماخوردگی سخت شدند که البته مطرح 
نمی کردند که همه دسته جمعی کرونا گرفته اند 
و بعد از آن مهمانی و پس از گذشت ده روز دیگر 
از مدتی دختر  خاله ها را هم مبتلا کردند. پس 
خاله و شوهرخاله به خاطر وخامت اوضاع راهی 
بیمارستان شدند و ...« یکی از مواردی که در این 
ایام شیوع ویروس کرونا ممکن است سلامتی ما ، 
اعضای خانواده و دیگران را تهدید کند حضور در 
مجامع عمومی و خصوصی از جمله مهمانی های 
خانوادگی، جشن و عزا و عروسی است. یک سالی 
می شود که در زمینه رعایت ارتباطات اجتماعی ، 
فامیلی و خانوادگی از سوی وزارت بهداشت و دیگر 
مراکز مرتبط مبارزه با بیماری به مردم توصیه های 
لازم در این زمینه می شود اما نمی دانم چرا کمتر 

بدان ها توجه می کنیم.
هنوز هم خیلی از ما هستیم که در برابر مهمانی 
آشنا  و  فامیل  و  دوست  عزای  یا  جشن   ، نرفتن 
مقاومت نمی کنیم و به راحتی تا یک نفر ما را دعوت 
می کند آن را قبول میکنیم، البته شاید عده ای هم 
باشند که بگویند چاره ای ندارند چرا که نمی توانند 
و خجالت می کشند به دوست و آشناهایشان »نه« 
بگویند یا زمانی که فامیل  و دوستانی قصد آمدن به 
منزلشان را دارند، نمی توانند تعارف نزنند و میزبانی 
شان را قبول نکنند درحالیکه واقعا استرس بیماری 
یا ناقل بودن از طرف خود یا آنها را دارند. در صله 
رحم که از تأکیدات ائمه اطهار)ع( محسوب می 
شود، هیچ شکی وجود ندارد اما برای قطع رشته 
ادامه ویروس کرونا که این روزها هم از بین مردم 
عادی و هم کادر درمان ما تلفات زیادی می گیرد، 
می بایست مدتی در کنار ایجاد محدودیت های 
تردد خیابانی، بازار گردی و خرید و مسائل دیگر این 
نکته را نیز در نظر داشته باشیم که مدتی همدیگر را 
در فضای مجازی ببینیم و درست است که دلتنگ 
هم می شویم اما برای حفظ سلامتی خود و همان 
عزیزانی که دلتنگشان می شویم، بهتر است زنجیره 
رفت و آمد حضوری را قطع کنیم.یکی از عللی  که 
مسئولان وزارت بهداشت در ارتباط با تعداد کشته 

بدحال  بیماران  افزایش  و  کرونا  سوم  موج  های 
در بیمارستان ها اعلام می کنند،  دورهمی های 

خانوادگی و مهمانی ها است.
دکتر حریرچی معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه 
دورهمی های  در  کرونا  به  مبتلایان  درصد   ۳۰
خانوادگی و دوستانه به این ویروس مبتلا شده اند، 
نتیجه تحقیقات علمی درباره نحوه ابتلا به کرونا 
این  اساس  بر  تشریح کرد.  را  این دورهمی ها  در 
تحقیقات اگر ۶ نفر در یک دورهمی در یک اتاق 
نسبتاً بزرگ باشند و فاصله را هم رعایت کنند ولی 
باشد  مبتلا  کووید۱۹  ویروس  به  آنها  از  نفر  یک 
بعداز چهار ساعت پنج نفر دیگر هم به کرونا مبتلا 
می شوند. اگر ماسک زده باشند چهار نفر مبتلا 

می شوند و تنها یک نفر شانس سلامتی دارد.
دکتر مجید صفاری نیا رئیس انجمن روانشناسی 
حال  در  گوید:  می  باره  این  در  ایران  اجتماعی 
حاضر رفتارهای پیشگیرانه باید به عنوان مسئولیت 
اجتماعی به عادات فردی در زندگی روزمره تبدیل 
شوند، سهل انگاری در این رابطه مثل حضور پیدان 
کردن در دورهمی های خانوادگی یا برگزار کردن آن 
و بی توجهی به اصول بهداشت و درمان یک ضعف 
در پذیرش مسئولیت  اجتماعی است. بنابراین نکته 
اساسی این است که این ایام می بایست اضطراب، 
ترس و رودربایستی را کنار بگذاریم چرا که از علل 
اصلی رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی با رفتار 
خردمندانه و ترویج این اصول در جامعه باید آن را 

کاهش داد.
حال در این ایام شاید پیش بیاید که دوستان، 
فامیل و اشنایان برای تازه کردن دیدارهایی ما را 
دعوت کنند و ما هم اتفاقات خجالت بکشیم تا آن 
را »نه« بگوییم  و پیش خود فکر کنیم که اگر نرویم 
حتما باعث دلخوری و ناراحتی آنها می شود و شاید 
عزیزانمان تصور کنند ما وسواسی هستیم یا اینکه 

نمی خواهیم آنها را ببینیم.
 در ابتدای شیوع ویروس مطرح می شد که بهتر 
است دید و بازدیدهایمان را به شدت محدود و به 
موارد ضروری ختم کنیم در حالیکه الان با پروتکل 
های بهداشتی و محدودیت هایی که به دلیل قرمز 
شدن اکثر شهرها فراهم شده می بایست کل رفت و 
آمدهای فامیلی  و جمع های زیاد را کنسل کنیم اما 
اگر کسی ما را به مهمانی یا جشن خاصی دعوت 

کرد که البته هم برایمان با اهمیت بود چطور برای 
رفتن »نه« بگوییم:

1-رودروایسی را کنار بگذاریم
کنار گذاشتن رودروایسی به معنای پروویی وبی 
به  را  ما  که  عزیزی  برای  است  بهتر  نیست  ادبی 
جمعی دعوت کرده یا تصمیم به آمدن به منزل ما 
دارد ، توضیح دهیم که شرایط الان به چه صورت 
است و چون ما اطلاع از وضعیت دیگران و حتی 
ناقل بودن خودمان شاید نداشته باشیم بهتر است 

مدتی از جمع های حضوری پرهیز کنیم.
بیشتر  ارتباطات  برای  را  مجازی  ۲-فضای 

پیشنهاد دهیم
بهتر است به دوستان و آشنایانمان بگوییم که در 
فلان شب و فلان وقت همدیگر را در فضای مجازی 
ببینیم و صحبت کنیم و البته درباره موارد مختلف 
توضیح دهیم تا روشنگری برای همه صورت بگیرد.
۳-جملات درستی برای رد دعوت دیگران به 

کار ببریم
بهترین حالت این است که بدانیم از چه واژگان و 
ادبیاتی برای نه گفتن استفاده کنیم مثلا در جواب 
»از  بگوییم:  توانیم  می  فامیل  یا  دوست  دعوت 
دعوت شما ممنونم اما میترسم ناقل خاموش باشم 
و شما را مبتلا کنم«. یا »کودکان هم کرونا می گیرند 
، ترجیح می دهم به خاطر فرزندانمان به مهمانی 

نیایم«.
با  افراد  روی  »کرونا  شامل:  جملات  دیگران 
بیماری خاص بیشتر اثر می گذارد، برای سلامتی 
آنها نمیآیم.«، »این ویروس در محیط بسته حتی از 
طریق هوا هم منتقل می شود، برای سلامت همه 

افراد نمی توانم بیایم.«
توانم  نمی  ها  خانواده  نبودن  خطر  در  »برای 
حضور داشته باشم«، »به دلیل حضور افراد مسن 

نمی توانم بیایم.«
مراقب  داریم  حساس  مشاغل  4-اگر   

ارتباطمان با خانواده باشیم
شغلی  هر  یا  درمان  کادر  جزو  که  صورتی  در 
هستیم که ارباب رجوع زیاد داریم و امکان آلودگی 
با  ارتباط  در  که  است  این  بهتر  دارد،  وجود  مان 
مراقبت  افراد  دیگر  همینطور  و  خانواده  اعضای 
لازم را به لحاظ بهداشتی یعنی استفاده از ماسک و 

دستکش و دیگر موارد مهم داشته باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم :

 هوشمند سازی خدمات سلامت اداری
 را افزایش می دهد

فرمانده انتظامی استان قم در بازدید از مرکزمدیریت حمل ونقل راههای اداره 
کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم عنوان کرد : پرهیزازاقدامات جزیره 

ای و تقویت رویکرد تعامل بین دستگاهی دردستور کار قرارگیرد .
 به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ،  
سردار میرفیضی فرمانده نیروی انتظامی استان قم درمعیت تنی چند از معاونان و 
فرماندهان این نیرو ضمن بازدید از مرکز مدیریت حمل ونقل راهها ، درجلسه ای با 
حضور مدیرکل ، معاونین و روسای ادارات اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم اظهار داشت : هدف همه ما ، ارتقا سطح خدمات و افزایش رضایتمندی 
است .وی درادامه بر ضرورت ارائه خدمات موضوعه با هوشمند سازی و از طریق 
درگاههای اینترنتی تاکید و تصریح کرد: کاهش سطح تماس ارباب رجوع و کاربر ) 

نیرو( ، موجب تسریع در امور وافزایش سلامت اداری می گردد .
سردارمیرفیضی با ذکر این مهم که درراستای اجرای سیستم هوشمند سازی 
ارائه خدمات ، موفق به کاهش ۷۰ درصدی مراجعات حضوری به مجموعه شماره 
گذاری استان شده ایم ، تصریح کرد :باید دستگاههای ذی ربط دررفع مشکلات 

فی مابین ، از اقدامات تقابلی پرهیز و تعامل و تفاهم را دردستور کار قراردهند.
وی اجرای طرحهای زود بازده و کم هزینه را در رفع بسیاری از نواقص جاده ای 
موثر برشمرد و متذکر شد : نباید درانتظار تامین منابع اعتباری منفعل ماند،  بلکه 

با استفاده از ظرفیت موجود و طرحهای جایگزین اقدام کرد .
مسئول انتظامی استان قم درخصوص نحوه ارائه آمار تلفات جاده ای نیز اظهار 
داشت : اعلام تعداد تلفات جاده ای درسیستم اطلاع رسانی ناجا ، به صورت 
برخط ودر سرصحنه  می باشد .وی ادامه داد : اما متاسفانه سازمان پزشک قانونی 
به دلایلی همچون طولانی شدن روندکالبد شکافی ، نسبت به اعلام تعداد تلفات ، 

بعضا باتاخیر اقدام می نمایند .
سردار میرفیضی افزود : به همین دلیل ،طی سالجاری ، تعداد ۱۴ نفر از فوتیان 
حوادث جاده ای سال قبل در آمار سال ۹۹ لحاظ شده که این مهم موجب افزایش 

چشمگیر درصد تلفات جاده ای در سالجاری شده است .
بیشترین سرانه آزادراهی وبزرگراهی کشور در استان قم قرار دارد 

آخرین سخنران این جلسه ، میزبان ،مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم بود که ضمن عرض خیر مقدم اعلام داشت : درسطح استان قم افزون 

بر ۱۷۰۰ کیلومتر راه قرار دارد که قریب سی درصد آن آزادراه وبزرگراه می باشد.
محمد حسن کلهری ادامه داد : واین بدان معنی است که بیشترین سرانه 

آزادراهی وبزرگراهی کشور در استان قم قرار دارد .
وی افزود : توجه به بخش دیگری از آمارها درخصوص وضعیت راهها و همچنین 
شبکه حمل ونقلی  استان ، میتواند مارا دراشراف برجایگاه استان در این مورد 
یاری دهد .کلهری استان قم را به لحاظ شاخص نفر -کیلومتر مسافر جابجا شده با 
سامانه حمل ونقل عمومی درسطح راههای استان را درجایگاه دوم کشور دانست 
و تصریح کرد : همچنین میزان بار حمل شده براساس تن _کیلومتر درمحورهای 

استان قم نیز دررتبه نخست کشور جای دارد .
وی اضافه کرد : نگاه کارشناسانه به آمارهای مطروحه فوق و تعداد بالای مترددین 
راههای استان می تواند دردرک این مهم که تخصیص اعتبارات جاده ای به استان 

، متناسب با نیازها نیست ، رهنماباشد .
استان قم طی سالجاری  قراردادهای عمران جاده ای  ریالی  کلهری میزان 
را افزون بر ۱۲۰۰ میلیارد ریال عنوان و بیان کرد: این درحالی است که اعتبار 

تخصیصی این اداره کل در سال ۹۹ حدود۲۰۰  میلیارد ریال می باشد .!
کاهش ۲0درصدی تصادفات درمحورهای استان قم

مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم یادآور شد : با همه آنچه 
ارائه گردید ، خرسندم اعلام کنم درسایه همدلی ها و اقدامات همکاران که باید 
انهارا اقدامات جهادی نامید ، هیچ روستای بالای بیست خانوار جمعیتی دراستان 

نداریم مگراینکه مسیرهای دسترسی به آنها آسفالت شده است .
وی درخصوص افزایش سی درصدی تلفات جاده ای طی هشت ماهه نخست 
سالجاری نیز اظهار داشت : نکته مهمی که می توان دراین مورد بدان اشاره کرد  

کاهش بیست درصدی تصادفات طی همین مدت است .
کلهری کارشناسی وبررسی دقیق حوادث جاده ای را مهم ارزیابی کرد و خاطر 
نشان ساخت : طی سه سال گذشته دراستان قم ، از مجموع ۹۵ مورد سهم تقصی 
ر که درکارشناسی اولیه به این اداره کل تعلق گرفته بود تنها ده مورد توسط دستگاه 

قضایی تایید و درست تشخیص داده شد .
وی تبعات اختصاص سهم تقصیربی دلیل به دستگاههای اجرایی را لطمه به 
بیت المال دانست و تاکید کرد : هزینه های ارجاع پرونده جهت کارشناسی های 
انرژی ، موجب هدررفت منابع اعتباری  مجدد ، ضمن صرف وقت و اتلاف 

می گردد .
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم در خاتمه به وجود ۲۸ دوربین 
فعال با قابلیت ثبت سرعت میانگین درسطح راههای استان اشاره  و مطرح کرد : 
طی ۶ سال ) از ۹۳ تا پایان ۹۸ ( آمار تلفات جاده ای درسطح محورهای جاده ای 
استان قم ۳/۲ درصد کاهش داشته درحالی که طی همین مدت ، شاهد  ۴ /۰ 

افزایش تلفات درسطح راههای کشور بوده ایم .
 

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد

نگهداری شبانه روزی حدود 4 هزار نفر 
در مراکز بهزیستی 

مدیر کل بهزیستی استان قم از فعالیت مراکز شبانه روزی بهزیستی و نگهداری 
حدود چهار هزار نفر در مراکز توانبخشی ، پیشگیری و اجتماعی استان قم خبر 

داد.
دکتر مهدی پهلوانی در آستانه ۱۳ آذر روز جهانی معلولین ضمن اعلام این خبر 
اظهارداشت: شعار امسال روز جهانی معلولین ساخت جهانی بهتر برای افراد 
دارای معلولیت )فراگیر، دسترس، پایدار( تعیین شده است و تلاش سازمان هم در 

دوران کرونا و هم برای آینده ایجاد محیطی برای بهتر زیستن جامعه هدف است.
مدیر کل بهزیستی قم با اشاره به تعطیلی تمام ادارات در ایام کرونایی اخیر 
خاطرنشان کرد از جمله مراکزی که بی وقفه به فعالیت خود ادامه می دهند 
مراکز شبانه روزی بهزیستی هستند و در حال حاضر در آسایشگاه های معلولین 
و سالمندان ، مراکز نگهداری بیماران روانی مزمن و... حدود ۱۸۰۰ نفر ، در 
کمپ های ترک اعتیاد اجباری و اختیاری جمعیتی حدود ۲۰۰۰ نفر و در مراکز 
شبه خانواده نگهداری ایتام و کودکان بی سرپرست حدود ۲۰۰ نفر بصورت 
شبانه روزی نگهداری می شوند و خدمات مراکز برقرار و پرسنل ضمن ارائه 
خدمت معمول به علت الزامات و رعایت پروتکلهای بهداشتی خاص تمام سعی 
و همت خود را برای تضمین سلامت مددجویان و محافظت مراکز از ورود ویروس 
کرونا اعمال می کنند که به یاری خداوند تا کنون موفقیت های خوبی در این 

زمینه داشته ایم .
 پهلوانی خاطر نشان کرد در حال حاضر ۶۸ موسسه و تشکل غیردولتی با 
مجوز این اداره کل در استان فعالیت دارند و در بخش مراکز غیردولتی هم 
۳۶ مرکز شبانه روزی و روزانه و ویزیت در منزل در بخش توانبخشی ،در حوزه 
پیشگیری  ۶۰ مرکز شامل مراکز درمان سرپائی اعتیاد ، مراکز اقامتی درمان 
معتادین ، مراکز کاهش آسیب ، مراکز مشاوره ، خدمات روانشناختی و سلامت 
اجتماعی شامل ۶۸ مهد  در حوزه  مرکز  و ۹۰  ژنتیک   مراکز مشاوره  و  روان 
کودک غیردولتی )تعطیل موقت ( ، مراکز کودکان خیابانی ، مراکز شبانه روزی 
نگهداری ایتام و کودکان بی سرپرست و نگهداری زنان و دختران در معرض 

آسیب در حال ارائه خدمت می باشند .
مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به فعالیت ۱۰ مرکز و مجتمع غیردولتی 
خدمات بهزیستی و ۵ کلینیک مددکاری اجتماعی در استان خاطر نشان کرد 
از اول آذرماه با راه اندازی مراکز مثبت زندگی به نوعی شاهد تجمیع خدمات 
در ۲۴ محله و منطقه در استان هستیم که این مراکز ۲۲ خدمت از خدمات 
سازمان بهزیستی را به جامعه هدف خود و ساکنین همان محله ارائه خواهند 

کرد.

رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم خبرداد

۱۸۰ اعزام بسیج جامعه پزشکی قم 
به مناطق محروم

 رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم گفت: در سال گذشته ۱۸۰ اعزام 
بسیج جامعه پزشکی قم به مناطق محروم در جهت درمان نیازمندان انجام شد. 

سرهنگ ابوالفضل چهره نما در نشست خبری در دفتر خبرگزاری تسنیم استان 
با اشاره به فعالیت های سازمان بسیج جامعه پزشکی اظهار داشت: رسالت مهم 
بسیج همراهی با مردم در رفع مشکلات است و در شرایط کرونایی بسیج جامعه 

پزشکی قم در حوزه بهداشت و درمان در مسیر خدمت رسانی فعال است.
رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم افزود: بسیج جامعه پزشکی 
برای خدمت در جهت بهداشت و درمان سازماندهی شد و در جهت آموزش و 
ساماندهی نیروهای ایثارگر و فداکار قدم برداشت و بسیجیان در این حوزه در راه 

انقلاب و نظام و کمک به مردم گام بر می دارند.
وی با بیان اینکه ارائه آموزش در جهت کمک به مردم و در زمینه بهداشت و 
درمان و نیازهای درمانی از دیگر خدمات بسیج جامعه پزشکی است تصریح کرد: 
مأموریت های این سازمان از زمان جنگ شروع شد و در آن دوران وقتی رزمندگان 
زخمی می شدند در بیمارستان های صحرایی توسط بسیجیان جامعه پزشکی 
درمان می شدند. چهره نما با اشاره به اینکه۱۳۴ شهید امدادگر که جهت درمان 
رزمندگان خدمت می کردند از افتخارات سازمان بسیج جامعه پزشکی قم است 

ابراز کرد: ما نیز راه این عزیزان را در جهت خدمت به محرومان ادامه می دهیم.
وی در خصوص برنامه های جامعه پزشکی در سطح بیمارستان ها عنوان کرد: 
۱۲ کانون بسیج پزشکی در قم فعال است و تعدادی از بسیجیان در آن جذب شده  

و آموزش می بینند و در برنامه های مختلف از این ظرفیت استفاده می کنیم.
از  یکی  کرد:  خاطرنشان  قم  استان  پزشکی  جامعه  بسیج  سازمان  رئیس 
طرح های مهم بسیج پزشکی محرومیت زدایی و کمک به محرومین در بهداشت 
و درمان است که با نام شهید رهنمون سازماندهی شده و تیم پزشک، پرستار ، 

روانشناس، کارشناس بهداشت و ماما در آن به خدمت می پردازند.
وی گفت: در این راستا ۲۵ تیم ساماندهی شدند که هر یک وظیفه ای دارد و در 
یک ماه به منطقه ای محروم اعزام می شوند و به ارائه خدمات آموزشی و بهداشتی و 

درمانی و مشاوره ای می پردازند.
چهره نما افزود: قبل از اعزام به پایگاه محل، در جهت اعزام اطلاع رسانی می شود 
و مردم در جهت دریافت خدمات حضور یافته و از خدمات از جمله ویزیت رایگان 
استفاده می کنند و در صورت داشتن مشکلات مالی و همچنین نیاز به هزینه 
سنگین، تفاهم نامه هایی با  وی با تأکید بر اینکه دراین باره تفاهم نامه ای با سازمان 
اوقاف در حمایت از نیازمندان منعقدشده و پایگاه را به امامزادگان برده ایم و حتی 
کل نسخه ها جمع آوری می شود تصریح کرد: بیماران با توجه به تفاهم نامه ای به 

بیمارستان علی ابن ابیطالب رفته و هزینه داروها پرداخت می شود.
رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم با بیان اینکه درخواست 
زیادی برای توسعه خدمات وجود دارد که در این شرایط با رعایت مسائل 
بهداشتی انجام می شود اظهار داشت: در سال گذشته ۱۸۰ اعزام بسیج 
درمان  جهت  در  محروم  مناطق  به  تیم  قالب ۵۸۰  در  قم  پزشکی  جامعه 
نیازمندان انجام شد و در زمان شیوع کرونا نیز جامعه پزشکی در یک ابتکار 
با کمک ستاد اجرایی امام کانکس هایی در سطح شهر در مناطق محروم و 

پرتردد شهر مستقر کرده است.
چهره نما عنوان کرد: این ۴ کانکس کاملًا مجهز و دارای داروخانه و امکانات 
پزشکی است و ما نیز پرستار و پزشک را تأمین کردیم؛ اوایل شیوع کرونا استرس 
و نگرانی زیادی در شهروندان دیده می شد که معاینه و تب سنجی در کانکس ها 
انجام و پس از معاینه از بار روانی مراجعه کنندگان کم می شد و استرس را کاهش 
می داد. وی خاطرنشان کرد: غربالگری و شناسایی بیماران در مرکز بهداشت و 
درمان معرفی ۳۰۰ نفر از بسیجیان به مراکز جامعه سلامت و کسب اطلاعات 

بیماران در جهت رصد و کنترل بیماری از دیگر اقدامات است.
رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم یادآور شد: ۲۷ مرکز سلامت در قم 
فعال است که ۹ مرکز مربوط به مراجعه بیماران کرونایی است که با توجه به کمبود 

پزشک، سه مرکز را پزشکان بسیجی بر عهده گرفتند.
وی با اشاره به اینکه طرح حاج قاسم سلیمانی نیز در قالب تفاهم نامه ای با 
سازمان بسیج کشور منعقدشده است اضافه کرد: در این طرح نهادهایی را در 
ریشه کنی فلج اطفال مشخص کرده اند، با توجه به این وضعیت از توان بسیج 

استفاده می کنیم تا طرح عملیاتی شود.
چهره نما بیان کرد: هدف اصلی طرح، مدیریت و کنترل کووید ۱۹ با مشارکت 
مردم و هماهنگی بین بخشی و کمک گرفتن از نیروهای بسیجی و قطع انتقال 
ویروس و کاهش مرگ ومیر است، در این طرح باید تا سه ماه آینده ۴۰ درصد 

کاهش مرگ ومیر اتفاق بیفتد.
وی افزود: در این طرح محله محور و خانواده محور هماهنگی بین قشری و 
سازماندهی نیروهای بسیجی شکل گرفته است، رصد بیماران تأثیر زیادی در 
پیشگیری از شیوع کرونا دارد، در این راستا یکی از برنامه ها نشان دار کردن این 

افراد است.
رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی استان قم تصریح کرد: شناسایی بیماران در 
منازل و ارائه خدمات برای جلوگیری از تردد بیماران و استفاده از ظرفیت بسیج در 
محلات جهت قرنطینه اهمیت دارد و باید افرادی که نیاز دارند به بیمارستان ارجاع 
یابند که دراین باره راهبردهایی در تشدید رعایت پروتکل ها و رهگیری هوشمند و 

فرهنگ سازی در حوزه بهداشت و درمان اتخاذشده است.
وی اظهار داشت: حضور در بلایا و حوادث طبیعی و خدمت رسانی، اعزام نیروها 
و ارائه آموزش در طب سنتی از دیگر فعالیت هاست، همچنین آموزش ضمن 

خدمت به پزشکان در قالب تفاهم نامه ای با جهاد دانشگاهی انجام شد.

رییس اداره امور شعب بانک ملی قم: 

دارندگان سهام عدالت به روش 
غیرمستقیم در سجام ثبت نام کنند

رییس اداره امور شعب بانک ملی استان قم گفت: همشهریان دارنده سهام 
عدالت که روش غیرمستقیم را انتخاب نموده اند به منظور برخورداری از منافع 

سهام عدالت، تا قبل از ۱۵ آذر در سامانه سجام ثبت نام کنند. 
غلامرضا صادق زاده خویی ، بیان کرد: به منظور جلوگیری از تضییع حقوق 
دارندگان سهام عدالت در قم مجمع فوق العاده انتخاب هیات مدیره شرکت 

سرمایه گذاری سهام عدالت استان برگزار می شود.
وی افزود: در همین راستا ضرورت دارد تا سهام داران سهام عدالت استان که 
روش غیرمستقیم را انتخاب نموده اند به منظور برخورداری از منافع سهام عدالت، 
شرکت در انتخابات اعضای هیات مدیره و دریافت سود سالانه، تا قبل از ۱۵ آذرماه 
سال جاری نسبت به ثبت نام در سامانه سجام به نشانی www.sajam.ir اقدام 

نمایند.
وی ادامه داد: به منظور حفظ سلامت شهروندان در شرایط کنونی، ثبت نام 
در سامانه سجام و احراز هویت از طریق اپلیکیشن های موجود مانند سیگنال به 
صورت کاملا الکترونکی و بدون نیاز به هر گونه مراجعه حضوری قابل انجام است.
صادق زاده خویی گفت: سهامداران سهام عدالت استان می توانند برای دریافت 
جواب برخی سوالات احتمالی در این رابطه به سامانه sahaliedalat.ir مراجعه 

کنند.
وی بیان کرد: شماره تلفن ۱۵۶۹ از ساعت هشت صبح الی ۲۰ پاسخگوی 
سوالات سهامداران بوده و بعد از آن نیز، اپراتور سوالات سهامداران را ثبت می کند 

و پاسخ به اطلاع سهامدار رسانده خواهد شد. 
وی ادامه داد: کلیه سهامداران روش غیر مستقیم استان که در سامانه سجام 
ثبت نام نموده اند، وکیل یا قائم مقام صاحب سهم و نماینده اشخاص حقیقی یا 
حقوقی می توانند برای اعلام حضور الکترونیکی در مجمع از تاریخ ۱۰/۰۹/۹۹ 

به تارنمای dima.csdirsn.ir مراجعه کنند.
رییس اداره امور شعب بانک ملی قم گفت: جلسه مجمع الکترونیکی عمومی 
فوق العاده برای انتخابات هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری سهام عدالت استان 

از تاریخ ۱۵/۰۹/۹۹ در تارنمای فوق برگزار می شود.

اجتماعی

شرایط اضطراری را جدی بگیریم!

 چطور به دورهمی های ایام کرونا »نه« بگوییم

از: فاطمه دهقان نیری

 جمعیت شناس و پژوهشگر اجتماعی تولد روند را نوعی چشم و هم چشمی از نوع 
جدید برشمرد و گفت، این کار هیچ ارجحیتی برای فرد ایجاد نمی کند. 

سال های دور، تولد فرزند بر اساس چشم هم چشمی با سایر زنان فامیل صورت می 
گرفت و رقابت در داشتن فرزندان زیاد بود. نامگذاری آن ها هم هر یک بنا به روزی که 

به دنیا می آمد یا سلیقه پدر یا مادر یا بستگان صورت می گرفت.
کم کم نامگذاری فرزندان مورد توجه قرار گرفت و نامگذاری هر تعداد فرزند با یکی از 

حروف الفبا یا بر مبنای نام های مذهبی یا نامهای تاریخی مرسوم شد.
پروسه فرزندآوری به نامگذاری آنان ختم نشد و در دهه اخیر به تاریخ تولد کشیده 
شد تا آنجا که برای ثبت تاریخ تولد رُند فرزند به پرداخت هزینه زیاد تن می دهند. 
شاهد مدعا رقابت بر سر ثبت تاریخ تولد ۹ / ۹ / ۹۹ است که تقاضای آن از تقاضا برای 
دریافت واکسن آنفلوآنزا یا مایحتاج زندگی بیشتر است و بنا بر توئیت یک خبرنگار از 
گفته های یکی از  پرستاران، خانواده ای برای تولد فرزندشان در ساعت ۰۹:۰۹ روز 

۹.۹.۹۹، صد و ۳۰ میلیون تومان پول رزرو اتاق عمل داده اند!
گزارش سازمان ثبت احوال از نرخ تولد در تاریخ های رند هم حکایت از دو برابر شدن 
زایمان ها در این تاریخ ها دارد، آنجا که می بینیم در تاریخ ۹۸.۸.۸ تولد ۵۲۴۲ نوزاد، 
۹۷.۷.۷ تولد ۲۱۸۷ نوزاد، ۹۶.۶.۶ تولد۵۶۸۰ نوزاد، ۹۵.۵.۵ تولد ۶۰۱۳ و ۸۸.۸.۸ 

تولد ۴۱۹۵ نوزاد در سازمان ثبت احوال ثبت شده است.
چرایی توجه به ثبت تاریخ تولد رند برای فرزند تا آنجا که فرایند بارداری را دستخوش 
تغییر و به گفته ناهید خداکرمی رئیس انجمن مامایی کشور، با سزارین و استفاده از 
برخی داروها بدون دلیل پزشکی و علمی، زندگی آینده نوزاد را آسیب زا کند، پرسشی 

است که این روزها محافل عام و خاص به دنبال پاسخ آن می گردند.
همین پرسش ها و نیافتن پاسخ ها موضوعی بود که خبرنگار حوزه زنان و خانواده 

ایرنا را بر آن داشت تا با شهلا کاظمی پور جمعیت شناس به گفت و گو بنشیند.
پیروی از مُد اجتماعی عامل بوجود آمدن مناسبت های لاکچری

این جمعیت شناس با تاکید بر اینکه مُد اجتماعی باعث شده تا مادران جوان بیشتر 
به سمت داشته های لاکچری کشیده شوند، توضیح داد: مُد اجتماعی به موارد و 
مسایلی هر چند نادرست گفته می شود که در جامعه رایج می شود و به صورت مد 

درمی آید.
وی افزود: دیر زمانی خانواده ها برای نامگذاری فرزندان هر اسمی را انتخاب می 
کردند اما بعدها مُد شد که نام فرزند به ترتیب حروف الفبا باشد؛ مُدهای اجتماعی 
که در مقطعی از زمان رایج و سپس کمرنگ شده و جای خود را به مُدهای جدید داده 

است.
کاظمی پور با بیان اینکه در ۱۰ سال اخیر هم گرفتار مُد اجتماعی تاریخ تولد رند 
هستیم، تصریح کرد: به طور قطع این مُد به مرور زمان فروکش می کند و جای خود 
را به موضوع دیگر می دهد. اما باید توجه داشت این مُد اجتماعی تاریخ تولد رند یک 

نتیجه فاسد به دنبال دارد که آن در حال حاضر مساله اجتماعی شده است.
به  افراد نیست و بسته  تولد فرزند دست  این جمعیت شناس توضیح داد: زیرا 
فیزیولوژی بدن مادر تاریخ و زمان تعیین می شود. بر همین اساس نمی توان تولد 

فرزند را عقب و جلو انداخت کاری که هم به مادر و هم به فرزند لطمه می زند.

کاظمی پور با ابراز تاسف از اینکه در جامعه امروز، خانواده ها سلامت خود را فدای 
چشم و هم چشمی می کنند، خاطرنشان کرد: متاسفانه این تبی است که جامعه را 
فراگرفته و گروهی برای خودنمایی یا جذب فالوور در شبکه های مجازی به این کار 
متظاهرانه دست می زنند در غیر این صورت این موضوع نه خوشبختی برای فرد به 

دنبال دارد و نه او را در آینده حمایت خواهد کرد.
وی ادامه داد: عده ای با این عقیده که تاریخ رند خوش اقبالی برای فرزند می آورد 
به دنبال این مُد اجتماعی می روند اما فراموش نکنند اگر هم این ایده صحیح باشد در 

صورت طبیعی بودن و نه بر اساس تصنعی شدن رخ می دهد.
سطحی نگری بسترساز مُد اجتماعی

این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه تاریخ تولد رند هیچ ارجحیتی برای افراد ایجاد 
نمی کند، تصریح کرد: مردم بجای عمیق تر و متفکرتر شدن و توجه به معیارهای 

درونی خود، متاسفانه به سطحی نگری روی آورده اند.
وی افزود: در جامعه امروز ما، سطحی نگری به شدت اشاعه پیدا کرده و شبکه های 

اجتماعی بر دامنه آن افزوده اند.
رسانه ها نقش زیادی در تشدید این پدیده نوظهور دارند

این جمعیت شناس، نقش رسانه و فضای مجازی را در سر زبان ها انداختن این 
تاریخ تولدهای لاکچری برجسته عنوان کرد و گفت: وقتی منحصر به این تاریخ ها 
مطلبی چاپ می شود این تاریخ برجسته می شود. این مشکل مربوط به زمان حال 
نیست بلکه در سال های گذشته هم شاهد بودیم که با شایع شدن یک پدیده یا رفتار  
اجتماعی، وسایل ارتباط جمعی هم با گزارش های خود این موضوع را تشدید می 

کنند.
و شبکه های  ارتباطی  فناوری  اینکه  گرفتن  نظر  در  با  یادآور شد:  پور  کاظمی 
اجتماعی در دو دهه اخیر گسترده تر شده، این رفتار های اجتماعی که برخی واقعی 

و برخی تصنعی هستند هم بیشتر تشدید شده اند.
نوزادان متولد یکم  تولد  تاریخ  اینکه  بر  وی، تصمیم سازمان ثبت احوال مبنی 
تا پانزدهم آذر ماه به تاریخ ۹.۹.۹۹ قابل ثبت است، را هم اشاعه دهنده این مُد 
اجتماعی دانست و تصریح کرد: تصمیم ثبت احوال برای کاهش هجوم مادران باردار 
برای تاریخ تولد رند است اما غافل از اینکه همین کار به اشاعه این مُد اجتماعی دامن 

می زند و اشتباه است.
 کاظمی پور، راهکار مناسب برای از بین بردن این پدیده نوظهور را الگوپروری از 
نسل فرهیخته برای نسل جوان عنوان کرد و گفت: شناخت و معرفی انسان های 
خودساخته و تلاشگر را پیشه خود قرار دهیم نه دانش آموز یا فردی که فلان تاریخ 

تولد را دارد.  
وی افزود: به طور معمول مسائل فرهنگی در درازمدت ایجاد می شوند و در درازمدت 
هم از بین می روند پس یک شبه یا یک روزه نمی توان یک رفتار اجتماعی را از بین برد.
این جمعیت شناس خاطرنشان کرد: این امر در صورتی امکان پذیر است که طی 
سال پیامدها و آسیب های این رفتار اجتماعی تذکر داده و در رسانه ها به آن پرداخته 
شود تا نسل جوان جویای نام و تنوع طلب، مسیر خود را پیدا کند نه اینکه مختص 

همان روز یک مطلبی هشدارگونه منتشر شود و تمام.
کاظمی پور تاکید کرد: باید در میان این نسل، مسایل علمی، اخلاقی و مذهبی 

را اشاعه داد.

برجسته شدن انسان ها ربطی به تاریخ تولد آنان ندارد

تولد رُند، چشم هم چشمی از نوع دیگر 
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مقام مسوول سازمان بورس مطرح کرد:

ثبت نام در سجام، نخستین گام 
در معاملات سهام عدالت

رییس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: افرادی که دارای سهام عدالت هستند باید ابتدا در سامانه سجام ثبت نام 

کرده، سپس سایر فعالیت های خود را برای انجام معاملات ادامه دهند. 
برگزاری مجامع شرکت های سهام  به توضیحاتی درباره  »وحید روشن قلب« 
برای  استانی  سرمایه گذاری  شرکت های  سهامداران  افزود:  و  پرداخت  عدالت 
حضور راحت تر در مجامع و کسب سود سهام شان ابتدا باید در سامانه سجام ثبت 

نام کنند تا اطلاعات هویتی و بانکی آنها ثبت شود.
موظفند  استانی  سرمایه گذاری  شرکت های  که  آنجایی  از  بیان دلشت:  وی 
همزمان با مجامع حضوری شرکت ها، به صورت الکترونیکی و آنلاین همسو با آنها 
باشند، ثبت نام در سجام به آنها کمک می کند تا به طور غیرحضوری در جلسات 

اعمال رأی کنند و از این طریق در تصمیم گیری شرکت خود نقش داشته باشند.
وی اظهار داشت: علاوه بر این موضوع، افرادی که صلاحیت کاندیداتوری برای 
هیأت مدیره دارند و سهام عدالت شان در اختیار خودشان است هم می توانند برای 
عضو هیأت مدیره شدن شرکت های زیرمجموعه سهام عدالت اقدام کنند و به این 

ترتیب در صورت انتخاب، بر مسند این جایگاه خواهند نشست.
روشن قلب در ادامه به تغییر آئین نامه ها و سهولت در کاندید شدن افراد برای 
هیأت مدیره شرکت ها اشاره کرد و گفت: بر اساس اطلاعات موجود، افراد چه از 
ابتدای تأسیس شرکت چه پس از بازگشایی نماد با خرید آن، در زمان مشخص 

شده می توانند کاندید شوند.
وی توضیح داد: در گذشته شرکت های سرمایه گذاری استانی به عنوان هیأت 
مدیره انتخاب می شدند، اما از آنجایی که روش اداره این شرکت ها نسبت به 
گذشته و بر اساس آیین نامه آزادسازی سهام عدالت تغییر کرده، به همه اشخاصی 
که شیوه غیرمستقیم را انتخاب کرده اند امکان کاندید شدن و اداره این شرکت ها 

داده می شود.
رئیس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی و خدماتی سازمان بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: پیرو تعیین تکلیفی که درباره چگونگی سهامداری سهام عدالت اعلام 
شد، برخی افراد روش مستقیم را انتخاب کردند که به پرتفوی آنان اضافه شده و 
برخی دیگر روش غیرمستقیم را برگزیدند که سهامدار شرکت های سرمایه گذاری 

استانی سهام عدالت شدند.
وی اضافه کرد: زمان تخصیص سهام این گروه بر اساس زمانبندی شهر زمان 
ثبت نام شان انجام خواهد شد، باید به این نکته توجه کنند که ملاک اصلی شهر 
سکونت کنونی آنان نیست، بلکه شهری است که در زمان ثبت نام سهام عدالت 

یعنی سال ۸۷ درج کرده اند.
روشن قلب خاطرنشان کرد: قابلیت معامله سهام عدالت در اکثر استان ها فراهم 
شده و سهامدارانی که شیوه غیرمستقیم را انتخاب کردند می توانند خرید و فروش 
خود را انجام دهند، حتی افرادی که پیش از این خرید سهم نداشتند می توانند از 

طریق شرکت های سرمایه گذاری استانی اقدام به خرید سهم کنند.

وزیر صمت خبر داد 

ترخیص 4میلیون تن کالا از گمرکات از 
زمان ابلاغ مصوبه ستاد اقتصادی 

گفت:  و  داد  خبر  گمرکات  از  کالا  تن  میلیون   ۴ ترخیص  از  صمت  وزیر 
صادرکنندگانی که تعهد ارزی  خود را از طریق واردات ایفا نکنند، چهار ماه فرصت 

دارند با عرضه در نیما، رفع تعهد کنند.
علیرضا رزم حسینی در جلسه بررسی روش های تأمین ارز کالاهای وارداتی، 
اظهار داشت: تمامی صادرکنندگان دارای پروانه صادراتی )از ابتدای سال ۱۳۹۸ 
به بعد( با استفاده از واردات در مقابل صادرات با هماهنگی وزارت صنعت، معدن و 

تجارت می توانند به ایفای تعهدات ارزی خود بپردازد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در صورت عدم تحقق ایفای تعهدات 
ارزی از این طریق، صادرکنندگان حداکثر ۴ ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی 

فرصت دارند تا از طریق عرضه در سامانه نیما تعهدات ارزی خود را ایفا کنند.
وی بیان کرد: کمیته اقدام ارزی سازمان توسعه تجارت و بانک مرکزی موظف 
هستند موارد فوق را پیگیری کنند و اقدامات و برخوردهای قانونی لازم را در صورت 

لزوم انجام دهند.
رزم حسینی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تشکیل قرارگاه جهش 
تولید با حضور نمایندگان دستگاه ها حاکمیتی، تصریح کرد: در شرایط سخت 
اقتصادی قرار داریم و در این شرایط همه دستگاه های مرتبط باید با هماهنگی 

همدیگر تصمیمات کلان اتخاذ کنند که این قرارگاه نیز در همین راستاست.
وی همچنین اقناع افکار عمومی را از دیگر وظایف این قرارگاه دانست و گفت: 
بخشی از کارهای قرارگاه اتخاذ تدابیر لازم برای اقناع افکار عمومی نسبت به 

تصمیمات گرفته شده در حوزه مباحث اقتصادی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تصمیمات اخیر ستاد اقتصادی دولت و 
رئیس جمهور در خصوص ترخیص کالاهای اساسی اعلام کرد: از زمان ابلاغ این 
تصمیم ۴ میلیون تن کالا از گمرکات کشور ترخیص شده است که این کار بسیار 

مهم و حائز اهمیتی بوده است.
وی همچنین با بیان اینکه برای تقویت پول ملی هم راستا با بانک مرکزی حرکت 
خواهیم کرد، گفت: جلوگیری از افزایش بی رویه نرخ ارز و تقویت پول ملی رسالت 
بانک مرکزی است و کارهای انجام شده توسط وزارت صمت نیز هم راستا با اهداف 

بانک مرکزی است.

با تکمیل هفت پروژه ریلی اولویت دارصورت می گیرد:

ساخت 3 هزار و 4٠٠ کیلومتر
 طرح ریلی جدید در کشور

هفت پروژه ریلی اولویت دار با نام پروژه های ریلی جهش تولید به طول حدود سه 
هزار و ٤٠٠ کیلومتر تا پایان امسال و سال آینده تکمیل می شود که از میان آنها، 
پروژه خواف- هرات به مرحله راه اندازی رسیده و بقیه طرح ها نیز پیشرفت بالای 

۵۰ درصد دارند. 
، یکی از هفت پروژه جهش تولید در بخش ریلی، راه آهن خواف-هرات است 
که تا چند هفته دیگر با حضور روسای جمهوری دو کشور ایران و افغانستان به 
صورت ویدئو کنفرانسی افتتاح می شود. قبل از بهره برداری رسمی این خط آهن 
یک مرحله تست باری آن طی همین هفته انجام می شود و اولین ارسال محموله 

ریلی به افغانستان به صورت آزمایشی تا چند روز آینده انجام خواهد شد.
خیراله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی پیش تر اعلام کرده بود این خط ریلی 
حدود ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه داشته که ارزش روز آن به حدود ۱۵۰۰ میلیارد 
تومان می رسد. سال شروع ساخت این پروژه در دهه ٨٠ است و به همین دلیل 
معادل نرخ روز تفاوت قیمت ساخت آن چشمگیر است. ۷۸ کیلومتر این مسیر در 

خاک کشورمان و حدود ۶۰ کیلومتر در خاک افغانستان است.
با افتتاح این مسیر ریلی، افغانستان از طریق شبکه ریلی ایران به همه بنادر 
جنوبی متصل می شود ضمن اینکه قرار است این خط ریلی پس از هرات به مزار 
شریف و در نهایت ازبکستان متصل سود کهً باعث می شود ارتباط راه آهن ایران از 

این طریق با ازبکستان و پس از آن چین برقرار شود.
اکنون ۳۴۰۰ کیلومتر خط آهن جدید در قالب پروژه های اولویت دار در دست 
 ـهرات است که  زمان افتتاح رسمی آن در  اجرا است که اولین آن راه آهن خواف 

آذرماه اعلام شده است.

»مرتضی عزتی« اقتصاددان ضمن برشمردن تبعات لیست سیاه کارگروه ویژه 
اقدام مالی به ایرنا گفت: اگر مشمول تحریم های آمریکا باشیم می توانیم از طریق 
یک کشور دیگر مبادله برقرار کنیم اما وقتی در لیست سیاه قرار گرفتیم دیگر چنین 

مبادلاتی با کشورهای دیگر امکان پذیر نیست. 
به  پاسخ  آذرماه در  »لعیا جنیدی« معاون حقوقی رئیس جمهوری روز هفتم 
پرسش خبرنگاران درباره سرنوشت لوایح مربوط به FATF گفته است: رسیدگی به 
لوایح چهارگانه رها نشده است؛ یک کارگروه مشترک با نهادهای ذی ربط تشکیل 

خواهیم داد تا برای ادامه کار به توافق برسیم.
تحولات جدید سیاسی و بین المللی باعث شده تا بار دیگر موضوع پیوستن به 

کارگروه ویژه اقدام مالی مورد توجه ناظران و رسانه ها قرار گیرد.
تصمیم   FATF همان  یا  مالی  اقدام  ویژه  گروه  عمومی  مجمع  آخرین  در 
گرفته شد که ایران همچنان در لیست سیاه باقی بماند و این کارگروه قرار است، 
محدودیت های سخت تری را بر کشورهایی که در زمینه پولشویی و تأمین تروریسم 

همکاری نمی کنند، اعمال کند.
ایران از سال ۲۰۱۶ از لیست سیاه FATF خارج شده بود و با همکاری هایی که 
انجام شد، اقدامات مقابله ای این نهاد بین المللی علیه کشورمان به تعلیق درآمد. 
این کارگروه به ایران ۶ بار فرصت داد تا قوانین و مقررات مربوط به FATF را که 

مهم ترین آن مبارزه با پولشویی و تروریسم است بپذیرد اما دو لایحه پالرمو و CFT در 
ایران نهایی نشد و به همین دلیل، براساس تصمیم گروه ویژه اقدام مالی در اواخر 
سال گذشته ایران به طور رسمی وارد لیست سیاه FATF شد و تا به امروز هم حضور 
ایران در کنار کشورهایی مانند کره شمالی در لیست سیاه تمدید شده است. این در 

حالی است که کشورهایی مانند پاکستان در لیست خاکستری قرار دارند.
کشورهای حاضر در لیست سیاه هزینه هایی را متحمل می شوند که پیداترین 
آن، تحریم هر گونه نقل و انتقال پولی و مالی با کشورهای عضو این FATF است 
که تقریباً تمام کشورها عضو آن هستند. »مرتضی عزتی« کارشناس اقتصادی 
درباره هزینه ها و خسارات نپیوستن به FATF گفت وگویی با ایرنا داشته و تمدید 
حضور ایران در لیست سیاه را یک زیان عمومی دانسته است. عزتی با بیان اینکه 
در حال حاضر تقریباً تمام کشورهای دنیا عضو FATF هستند، اظهار داشت: وقتی 
کشوری در لیست سیاه قرار می گیرد از نظر اعضای FATF به معنی ممنوعیت تمام 
معاملات و مبادلات بانکی با سیستم بانکی و مالی کشورهای عضو است. وی با 
تاکید بر اینکه کشورهای عضو متعهد به اجرای تمام دستورات این کارگروه هستند، 
گفت: هدف اصلی این کارگروه مبارزه و جلوگیری از پولشویی است و به تعبیری 
دیگر در کنار این مبارزه و مقابله با پولشویی، از مبادلات مالی که از نظر جهانی 
معقول نیست جلوگیری می کند مانند تأمین مالی گروه های تروریستی و گروه هایی 

دنیا آنها را به عنوان تروریست می شناسد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: از طرف دیگر تمام اطلاعات مبادلات مالی 
کشورها در سیستم FATF ثبت می شود. بنابراین اگر کسی عضو این گروه ویژه 
اقدام مالی شود ملزم خواهد بود که سیستم بانکی را به سیستم FATF متصل و 

تمام اطلاعات آن را منتقل کند.
به گفته عزتی، اگر کشوری در لیست سیاه قرار بگیرد به معنای تحریم تمام نظام 
بانکی توسط کشورهای عضو FATF است که این خود پدیده منفی برای رشد 

اقتصادی کشور، مبادلات خارجی و هر گونه نقل و انتقالات پولی است.
وی افزود: به عبارت دیگر با نپیوستن به FATF خودمان را مشمول تحریم بانکی 
کرده ایم که باعث شده هر چیزی را که از کانال بانکی می خواهیم مانند نقل و 
انتقالات پولی برای خرید و فروش، با مشکل مواجه کنیم البته این طور نیست اصلًا 

امکان مبادله نباشد اما دشوار و پرهزینه بوده و خواهد بود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: لیست سیاه FATF به معنای تحریم های بین 
المللی است و نه فقط تحریم کشور آمریکا. FATF یک کنوانسیون بین المللی است 
که تمام کشورها عضو آن هستند و خود را ملزم و متعهد به اجرای مفاد آن می دانند، 

بنابراین موضوع دیگر فقط تحریم های آمریکا نیست.
عزتی افزود: اگر مشمول تحریم های آمریکا باشیم می توانیم از طریق یک کشور 
دیگر مبادله برقرار کنیم اما وقتی در لیست سیاه قرار گرفتیم دیگر چنین مبادلاتی 

با کشورهای دیگر امکان پذیر نیست.
وی گفت: در این شرایط رشد اقتصادی افت می کند، واردات کالا با دشواری 
انجام می شود و اساساً امکان واردات یک سری از کالاها وجود ندارد. در شرایط 
سخت تر امکان واردات کالای اساسی، دارو، تجهیزات پزشکی و حتی قطعات و 
لوازم دستگاه و ماشین آلات مصرفی خانوار و کارخانه ها هم وجود ندارد. این روند 
باعث می شود، دسترسی مردم به کالاهای مورد نیاز کم شود و امکان دسترسی 
وجود نداشته باشد و از طرف دیگر ممکن است فشار بر روی قیمت انواع کالا بیاورد 

و قیمت آن را افزایش دهد.
با دشواری در مبادلات مواجهیم،  این کارشناس اقتصادی ادامه داد: وقتی 
مجبور می شویم از راه های دیگری استفاده کنیم که هزینه های مبادله را افزایش 
می دهد. این روند واردات کالا را سخت و در نهایت باعث رشد نرخ تورم می شود 
و مشکلات دیگری برای تولیدکنندگان ایجاد می کند. این عوامل دست به دست 
می دهند و رشد اقتصادی کاهش می یابد و به دنبال آن نرخ بیکاری بالا می رود. در 

نتیجه درآمد مردم آسیب می بیند و این یک زیان عمومی است.
عزتی تاکید کرد: البته باید این نکته را هم بگوییم که نپیوستن به FATF در 
شرایط تحریم ممکن است، دسترسی آمریکا به اطلاعات مبادلاتی را ایران سخت 
کند. توجیه عمده مخالفان این است که با عضویت در این کنوانسیون اطلاعات 
مبادلاتی راحت تر و بیشتر در اختیار آمریکا قرار می گیرد و آمریکا بیشتر می تواند 

طرف های مبادلاتی ایران را تحت فشار قرار بدهد .
وی ادامه داد: اگر به FATF بپیوندیم ممکن است چنین هزینه هایی را برای ما 
ایجاد کند البته هزینه های نپیوستن قطعی است اما این هزینه ها احتمالی. اگر 
بتوانیم به صورت قوی عمل کنیم و اطلاعات مبادلات مالی ثبت و ضبط نشود 

می توانیم این هزینه احتمالی را کاهش و به صفر نزدیک کنیم.
این کارشناس اقتصادی درباره امکان خروج دوباره ایران از لیست سیاه اظهار 
داشت: هر زمان هر کشوری شرایط مورد نظر FATF را فراهم کند می تواند به این 
کنوانسیون بپیوند و در این رابطه محدودیت و محرومیت چند ساله ای وجود ندارد.

یک اقتصاددان تشریح کرد؛

لیست سیاه FATF و هزینه های آن برای مردم

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: با ثبات قیمت در بازار ارز، بازار 
سکه، خودرو و مسکن که با دلار به قیمت های غیرطبیعی هزار 
تومان در حال معامله بودند وارد مرحله رکود می شوند؛ بنابراین 
بورس با توجه به اصلاح ٤٠ درصدی که در چهار ماه اخیر تجربه 

کرد تنها بازار جذاب برای سرمایه گذاری خواهند بود. 
امین دامچه به روند صعودی شاخص بورس در چند روز اخیر 
اشاره کرد و افزود: مهمترین نکته قابل توجه در وضعیت فعلی 
اقتصاد کشور، مقایسه بازارهای مالی برای سرمایه گذاری مناسب 
و بهینه است که در کنار آن باید اهمیت سرمایه گذاری در هر یک 

از آنها با یکدیگر سنجیده شود.
وی اظهار داشت: با انتخاب بایدن به عنوان رییس جمهوری 
آمریکا، انتظارات تورمی برای آینده تا حدود زیادی کاهش پیدا 
کرده است، در کنار آن با توجه به افزایش خوش بینی های ایجاد 
شده برای لغو تحریم ها و فروش دوباره نفت زمینه کاهش قیمت 

دلار نیز فراهم است.
تا  محدوده ٢٠  در  دلار  واقعی  نرخ  کرد:  خاطرنشان  دامچه 
٢٢ هزار تومان است، بنابراین ارقام بالاتر از این اعداد به عنوان 
حباب قیمتی محسوب می شوند و از بین رفتن تعادل در عرضه و 
تقاضای ارز منجر به جهت گیری قیمت ها در این بازار خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در زمان ترامپ با 
محدود کردن فروش نفت به عنوان منبع اصلی برای عرضه ارز، 
تعادل موجود در بازار از بین رفت و قیمت دلار تا محدوده ٣٢ هزار 

تومان رشد کرد.
وی افزود: با کاهش قیمت دلار شاهد تعادل در عرضه و  تقاضا 
خواهیم بود که در این میان ضمن افزایش تقاضای ارز برای طرح 

های سرمایه گذاری زمینه رشد مجدد نرخ دلار فراهم می شود.
دامچه خاطرنشان کرد: نکته دیگر این است که کاهش قیمت 
ارز به دلیل احتمال خروج سرمایه از کشور برای سرمایه گذاری 
در دیگر کشورها به نوعی خطرناک خواهد شد، بنابراین کاهش 

قیمت دلار در محدوده قیمتی کمتر از ٢٠ هزار تومان به هیچ 
عنوان منطقی به نظر نمی رسد.

در  آینده  تا یک سال  افزود: دلار  بازار سرمایه  کارشناس  این 
محدوده حمایتی ٢٠ تا ٢٢ هزار تومان و محدوده مقاومتی ٢٧ تا 

٢٨ هزار تومان در نوسان خواهد بود.
وی گفت: به طور طبیعی با ثبات قیمت در بازار ارز، بازار سکه، 
خودرو و مسکن که با دلار به قیمت های غیرطبیعی هزار تومان 
در حال معامله بودند وارد مرحله رکود می شوند؛ بنابراین بورس با 
توجه به اصلاح ٤٠ درصدی که در  چهار ماه اخیر تجربه کرد تنها 

بازار جذاب برای سرمایه گذاری خواهد بود.
دامچه به عوامل تاثیرگذار در روند صعودی شاخص بورس اشاره 
کانال یک  از  بورس  تا  باعث شد  اظهار داشت: عواملی  و  کرد 

میلیون و ٢٠٠ هزار واحد تغییر مسیر دهد و در مرحله صعودی 
قرار گیرد.

این کارشناس بازار سرمایه افزود: عدم افزایش نرخ بهره بانکی 
که با نظر صریح و واضح رییس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد عنوان 
شد از جمله تصمیم های مناسبی بود که توانست بر تغییر شاخص 

بورس تاثیرگذار باشد.
وی گفت: در کنار این اقدام، تصمیم گیری در زمینه افزایش 
افزایش حد سرمایه گذاری   به ٣٠ درصد،  ها  کارگزاری  اعتبار 
صندوق های با در آمدثابت به ٢٠ درصد، الزام بازارگردانی همه 
سهم ها و انتشار اوراق اختیار تبعی برای برخی از سهام کمک 

زیادی در بازگشت شاخص بورس به مدار صعودی کرد.
لحاظ  از  سال  پایان  تا  کل  شاخص  کرد:  خاطرنشان  دامچه 

تکنیکالی در محدوده یک میلیون و ٥٠٠ هزار واحد تا یک میلیون 
و ٦٠٠ هزار واحد در نوسان خواهد بود.

این کارشناس بازار سرمایه گفت: ممکن است وجود برخی از 
ریسک ها در بازار مانند بحث بودجه و انتخابات ریاست جمهوری 
ایران باعث شود تا بورس برای عبور از کانال یک میلیون و ٦٠٠ 
هزار واحد با مانع روبرو شود، همچنین در کنار آن در بازار دلار با 
ثبات قیمتی همراه خواهیم بود که همین موضوع باعث می شود 

تا رشد چندان زیادی در معاملات بازار سهام صورت نگیرد.
 وی اظهار داشت: اکثر سهام بزرگ در بازار رشد منطقی را تجربه 
کردند و تا پایان هفته شاهد تعادل و رشد این سهام در بازار خواهیم 
بود. دامچه اظهار داشت: در چند ماه نخست سال جاری  اقبال 
بازار به سمت سهام بزرگ پیش رفت و به نظر می رسد اکنون وقت 
آن رسیده تا بازار علاوه بر سهام دلاری محور، سرمایه گذاری در 
شرکت هایی را مدنظر قرار دهد که در انتظار خبر مثبت هستند و 

جزو سهام کوچک بازار محسوب می شوند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به اینکه پیش بینی 
بنابراین  ندارد،  وجود  بازار   در  بزرگ  سهام  برای  پرشتاب  رشد 
سهامداران سرمایه های خود را از سهام بزرگ به سمت سهام 
کوچک سوق می دهند و با توجه به اینکه برخی از سهام مانند 
سهام بانکی ها به  لحاظ بنیادی دارای شرایط مناسبی هستند و 
از ارزش ذاتی خود فاصله دارند دارای موقعیت خوبی برای سرمایه 

گذاری خواهند بود.
وی خاطرنشان کرد: موضوعی که در تحلیل سهم شرکت های 
تولیدی باید در نظر گرفته شود بالا بودن  نرخ های انرژی نسبت به 
سال گذشته است، این امر باعث شده تا شرکت های نیروگاهی از 

پتانسیل خوبی برای رشد برخوردار باشند.
دامچه افزود: نگاه سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس 
باید براساس تحلیل و بلندمدت باشد، همچنین در کنار آن دارای 

استراتژی سهامداری باشند.

وزیر جهادکشاورزی گفت: از روز دوشنبه هفته گذشته وزارت جهاد کشاورزی با همکاری وزارت صمت به بازار ورود و مرغ 
گرم و منجمد سالم با کیفیت را وارد بازار کرد، تقریبا می توان گفت که بازار را از دست دلالان و واسطه ها در بخش عمده 

فروشی، 
کاظم خاوازی در حاشیه نشست بررسی علل افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ اظهار کرد: عوامل تاثیرگذار بر قیمت مرغ، 
تخم مرغ و مواد پروتئینی در این نشست، مورد آسیب شناسی و تجزیه و تحلیل قرار گرفت.به همه دستگاه های ذیربط، 
تکالیفی داده شد تا همه همکاران در وزارتخانه های صمت، جهاد کشاورزی و بانک مرکزی، گمرک و سازمان بنادر دست به 

دست هم دهند و قیمت محصولات پروتئینی را کنترل کنند تا مردم در این باره نگرانی نداشته باشند.
وی با اشاره به دستور رئیس جمهوری به دو وزارتخانه جهاد کشاورزی و صنعت برای کنترل بازار مرغ، تصریح کرد: از روز 
دوشنبه، وزارت جهاد کشاورزی با همکاری وزارت صمت به بازار ورود و مرغ گرم و منجمد سالم با کیفیت را وارد بازار کرد، 

تقریبا می توان گفت که بازار را از دست دلالان و واسطه ها در بخش عمده فروشی، درآوردیم.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: قیمت مرغ را که در بازار میدان بهمن حدود ۳۵ هزار تومان بود، طی روزهای شنبه و پنجشنبه 
گذشته به ۱۸ هزار و ۵۰۰ تومان رساندیم، همچنین همکاران وزارت صمت نیز نظارت خود را بر خرده فروشی ها شروع 
کردند. بنا بر اعلام پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، وی با ابراز امیدواری نسبت به تثبیت این بازار افزود: 

وضعیت کمبود نهاده ها را نیز به شدت پیگیری می کنیم تا همه واحدهای تولیدی، نهاده در اختیار داشته باشند.
وی به ایجاد صف های طویل مردم در روزهای نخست فروش مرغ در میدان بهمن اشاره کرد و گفت: با توزیع مرغ در 

میادین میوه و تره بار، صف های خرید در خرده فروشی ها برداشته شد.
خاوازی ادامه داد: هم اکنون استارتاپ های بزرگ نیز به این موضوع ورود پیدا کردند تا مرغ و مواد پروتئینی را در درب 

منزل در اختیار خانواده ها قرار دهند.
وی اضافه کرد: از امروز مرغ گرم و منجمد در اختیار همه فروشگاه های زنجیره ای بزرگ، چون رفاه، اتکا، سپه و شهروند 

قرار می گیرد تا صف خرید ایجاد نشود.

رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: روز پنج شنبه )۶ آذر ماه( مبلغ یک هزار میلیارد تومان از صندوق 
توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شده است. 

»محمد ابراهیم آقابابایی« اعلام کرد: قراردادی که از چند وقت گذشته با موضوع سپرده گذاری صندوق توسعه ملی 
در صندوق تثبیت بازار سرمایه مطرح شده بود با برخی از مشکل ها و ابهام ها از طرف صندوق توسعه ملی همراه بود 

که منجر به تاخیر در زمان اجرای آن شد.
وی با بیان اینکه صندوق توسعه ملی قرار شد تا در چند بخش منابع را به صندوق تثبیت بازار سرمایه اختصاص دهد، 
گفت: منابع اختصاص داده شده به صندوق تثبیت بازار سرمایه به نوعی تسهیلات است که بازپرداخت آن به صورت 

سالانه و با نرخ بهره ۱۲ درصد است.
آقابابایی خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی در بخش نخست یک هزار میلیارد تومان نزد صندوق تثبیت بازار 
سرمایه با نرخ سود ۱۲ درصد و به مدت پنج ساله سپرده گذاری کرده است که زمان تعیین شده قابل تمدید خواهد بود.
رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: این اتفاق می تواند برای بازار سرمایه مثبت باشد و در شرایط 
ضروری، برای افزایش نقدشوندگی و بازارگردانی سهام استفاده شود، همچنین صندوق تثبیت بازار سرمایه تعهد به 

بازپرداخت اصل منابع در پایان سررسید و سود حاصل از آن را دارد.
رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه خاطرنشان کرد: صندوق تثبیت بازار سرمایه درخواست رقم بیشتری 

را به صندوق توسعه ملی داده است و در صورت موافقت به زودی مبالغ جدیدی هم واریز خواهد شد.
وی به تاثیر انتقال این منابع به صندوق تثبیت بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: این منابع روز پنج شنبه ۶ آذرماه به 

صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شد و هنوز نقشی در رشد بازار سرمایه نداشته است.
آقابابایی اضافه کرد: سازمان بورس با تصویب شورای عالی بورس مقرر کرد مبلغ یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان را به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه تخصیص دهد، این موضوع که در هفته های قبل محقق شد، منجر به فعالیت صندوق در 

بازار و کمک به بازگشت روند صعودی به بازار شد.

وزیر جهادکشاورزی:

بازار مرغ را از دست دلالان و واسطه ها  خارج کردیم
رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه خبرداد

واریز هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بورس 

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

 یکه تازی بورس در میان بازارهای سرمایه گذاری

آگهی مفقودی 
برگ سبز خودرو پژو سواری تیپ ۲0۶SD-TU5 به رنگ سفید 

– روغنی مدل 1۳95 به شماره موتور    1۶۶B0005807شماره شاسی 
NAAP41FE1GJ779۲۲4 به پلاک 1۶ ایران 87۳ ل ۲۳ متعلق به 

امیرحسین آقابابائی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
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 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: تا آخرین نفس و خونمان برای رسیدن 
به هدف بزرگمان در لیگ قهرمانان آسیا تلاش می کنیم. 

»یحیی گل محمدی« در نشست خبری پیش از دیدار برابر شهرخودرو، اظهار 
داشت: ابتدا باید خدا قوت به کادر درمانی و پزشکی بگویم که در این روزها که 
کرونا حادتر شده تلاش مضاعفی دارند و از مردم عزیز می خواهم پرتکول ها 
را رعایت کنند. همچنین شهادت دانشمند هسته ای کشور را تسلیت گفته و 

همیشه ترور را در همه جای دنیا محکوم می کنیم.
وی افزود: هفته چهارم را در پیش داریم و با تیم شهرخودرو رقابت می کنیم. 
شهرخودرو از لحاظ فوتبالی با سرعت بالا و دوندگی زیاد، عملکرد خوبی دارد. 

بازی دشواری خواهد بود و با توجه به تغییراتی که این تیم داشته و جوانگرایی 
مثبتی که انجام داده، برای تمامی تیم ها مشکل ساز خواهد شد. به مهدی 

رحمتی بابت داشتن چنین تیمی تبریک می گویم.
گل محمدی عنوان کرد: شرایط خاصی داریم و ۲۰ روز دیگر باید در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا بازی کنیم. می بایست هماهنگی لازم بین نفراتی که قرار است در 
آن بازی به میدان بروند ایجاد شود. هواداران روزهای حساسی را پشت سرمی 
گذارند و برای آنها و ما نتایج لیگ و فینال آسیا دارای اهمیت است. باید اولویت 

بندی کنیم تا تیم با آمادگی و هماهنگی در فینال حاضر شود.
این مربی ادامه داد: باید به نبود نفراتی که از جمع ما جدا شده اند عادت کنیم 

و از بازیکنانی که قرار است در فینال برای ما بازی کنند بیشتر استفاده کنیم. این 
سیاست ما است و امیدوارم بتوانیم نتیجه لازم را کسب کنیم.

وی در مورد درخواست تعویق دیدارهای تیمش در لیگ برتر، توضیح داد: 
درخواست تعویق نداشتیم و از سازمان لیگ به خاطر همکاری خوبش تشکر 
می کنم. تنها خواستیم دیدار آخر ما با ذوب آهن یک هفته مانده به فینال باشد. 
این سه بازی لیگ به ما کمک می کند تا در شرایط مسابقه باشیم و البته باید 

مراقب بود تا بازیکنی کرونا نگیرد و مشکلی ایجاد نشود.
گل محمدی در خصوص عملکرد ضعیف تیمش در گلزنی گفت: در هر سه 
بازی موقعیت های نسبتاً خوبی خلق کردیم. هر تیمی برابر ما بازی می کند روش 
تدافعی را در دستور کار دارد و موقعیت به دست آوردن سخت است. از لحاظ خلق 
موقعیت آمار خوبی داریم اما در زدن ضربات آخر کم دقت بودیم و اگر پنالتی ما 
در بازی قبلی گل می شد شرایط تغییر می کرد. کیفیت بازیکنان ما فرقی ندارد 
و از نظر هماهنگی کمی مشکل دارند و باید از این دیدارهای لیگ به بهترین 
شکل بهره ببریم. می دانم هواداران نگران هستند و دوست دارند تیم در تمامی 
مسابقات نتیجه بگیرد اما مشکلاتی وجود دارد که خود تماشاگران می دانند. یک 
مأموریت و هدف داریم و به همه اطمینان می دهم تا آخرین نفس و آخرین قطره 

خون برای رسیدن به هدف بزرگمان می جنگیم.
سرمربی پرسپولیس در خصوص جدایی علی علیپور و مهدی ترابی و محرومیت 
عیسی آل کثیر که تأثیر منفی در روند گلزنی تیمش داشته، گفت: بخش زیادی 
از گلزنی ما در فصل گذشته بر دوش علیپور و ترابی بود. در هر صورت مشکلات 
همیشه وجود دارد و فقط می توانیم با تمرین بیشتر بخشی از مشکلات را برطرف 
کنیم. عیسی هم بازیکن تأثیرگذاری بود که خیلی روی او حساب باز کرده بودیم و 
حیف شد که او را به راحتی به دلیل محرومیت از دست دادیم. این اتفاقات رخ داد 
که هنوز برای ما قابل قبول نیست که انقدر حاشیه برای تیم ما ایجاد شد و هرچه 

فکر می کنم به نتیجه ای نمی رسم.
تیم فوتبال پرسپولیس، عصر امروزدوشنبهدر هفته چهارم لیگ برتر باشگاه های 

ایران در ورزشگاه آزادی به مصاف شهرخودرو می رود.
پرسپولیس هم اکنون با ۵ امتیاز در رتبه ششم جدول است و شهرخودرو نیز 

چهار امتیاز اندوخته دارد.

یحیی گل محمدی: 

تا آخرین قطره خون برای هدفمان بزرگمان می جنگیم
علی نژاد عنوان کرد: 

گذشت وزیر ورزش باید در تاریخ ثبت شود
 معاون توسعه ورزش قهرمانی با تاکید براینکه گذشت وزیر باید در تاریخ فوتبال 
ثبت شود، گفت: دکتر سلطانی فر برخلاف بسیاری ازمسوولان، به خاطر منافع 

فوتبال از حضور در مجمع فدراسیون گذشت کرد.
مهدی علی نژاد در گفتگوبا پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان فرایند تایید 
اساسنامه فدراسیون فوتبال در مجمع عمومی این فدراسیون را طولانی توصیف 
کرد که از خردادماه سال پیش آغاز شده بود و می بایست با قواعد بین المللی 

تنظیم و مطابقت پیدا می کرد.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای در این باره توضیح داد که آذرماه سال 
پیش آقای مهدی تاج استعفا داد و هیات رییسه تصمیم گرفت اواسط اسفندماه 
انتخابات را برگزار کند به این ترتیب همه شرایط برای برگزاری انتخابات فراهم شده 

بود.
او ادامه داد: در فاصله دو هفته به انتخابات، فیفا برگزاری انتخابات را منوط به 
اصلاح اساسنامه کرد، این در حالی بود که این فرایند از خردادماه سال گذشته 
شروع شده بود، گروهی از فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا نقطه نظراتشان را بیان 

کرده بودند که پس از مدتی مسکوت گذاشته شد.
علی نژاد با اشاره به اهمیت فدراسیون فوتبال برای ورزش کشور بیان کرد: در 
همین راستا در قالب همکاری نزدیک با این فدراسیون، تلاش شد فیفا برای 
برگزاری انتخابات متقاعد شود تا فدراسیون جدید، اصلاح اساسنامه را در دستور 

کار قرار دهد، اما فیفا نپذیرفت و انتخابات ملغی شد.
وی در ادامه توضیح داد: از همان ابتدای اصلاح اساسنامه، چند موضوع مدنظر 
فیفا بود که مورد تاکید فدراسیون و وزارت هم قرار داشت، بنابراین تلاش شد، موارد 

اصلاح شود.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای توضیح داد: در این راستا تصمیم گرفته 
شد، شرایطی ایجاد شودکه کمیته های انضباطی، حسابرسی و… توسط مجمع 

تایید نهایی شوند.
او تصریح کرد: مورد دیگر، ایجاد شرایط مناسب برای کاندیداهای بیشتر برای 
پست های ریاست و هیات رییسه بود به این ترتیب اعلام حمایت برای ریاست را از 
۱۰ تاییدیه به ۵ تاییدیه تقلیل داده شد یا از ۵ تاییدیه برای کاندیدای اعضای هیات 
رییسه به دو اعلام حمایت رسید، بنابراین فرایندی ایجاد گردید که صلاحیت تعداد 

بیشتری برای کاندیدا شدن تایید شود.
علی نژاد ادامه داد: در عین حال حضور در تیم های ملی فوتبال به عنوان بازیکن 
و مربی هم معادل قرار دادیم تا زمینه حضور بیشتر اهالی فوتبال در انتخابات فراهم 

شود.
وی به نکات مد نظر فیفا و ورزش ایران در خصوص تاکید فدراسیون جهانی 
فوتبال، مبنی بر صاحب رای نبودن وزیر ورزش و معاون وزیر ورزش اشاره کرد و 
گفت: عموماً دولت ها این مورد را نمی پذیرند، وقتی به سابقه تاریخی این موضوع 
همیشه  ورزش  وزارت  و  بدنی  تربیت  سازمان  اسبق  مسوولان  می کنیم،  نگاه 

علاقمند بودند که نقش خود را در اداره فدراسیون فوتبال حفظ کنند.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای افزود: اما این بار، نظر دکتر سلطانی فر 
این بود که پافشاری به حضور وزیر و معاون به عنوان صاحب رای، می تواند منجر به 

عدم تایید اساسنامه و ایجاد کمیته انتقالی و حتی تعلیق فدراسیون شود.
وی تاکید کرد: با توجه به فهم بین المللی وزیر ورزش و جوانان، ایشان نظر فیفا را 
به خاطر حفظ منافع ملی پذیرفت که نقش وزارت ورزش در اداره فوتبال به عنوان 

عضو صاحب رای، کمتر شود.
او در ادامه با بیان اینکه این تصمیم دکتر سلطانی فر باید در تاریخ فوتبال ثبت 
شود اظهار داشت: ایشان برخلاف بسیاری از مسووولان ورزش در گذشته، نقش 

خود را به خاطر منافع مردم و فوتبال کمرنگ و از منافع خود گذشت.

رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

رزمی کاران قم صاحب خانه می شوند
رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم گفت: با حمایت و موافقت 

اداره کل ورزش و جوانان به زودی ورزشکاران رزمی قم صاحب خانه می شوند. 
علی یزدی اظهار کرد: در سال های اخیر لطف و نگاه مثبت اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم به هیأت انجمن های ورزش های رزمی همواره برقرار بوده و در 
حمایت دیگری از این اداره کل به زودی نخستین سالن اختصاصی ورزش های 

رزمی در قم فعال خواهد شد.
خانه  ایجاد  و  پیگیری  بر  مبنی  رئیسه  هیات  مصوبه  از  بعد  داد:  ادامه  وی 
ورزش های رزمی در استان قم، رایزنی با اداره کل ورزش و جوانان انجام گرفت 
و پس از موافقت رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان و روح الله رمضانی حسین 
رضایی معاونین این اداره کل، با تبدیل سالن زیتون به خانه اختصاصی رزمی 

موافقت شد.
استمرار  هیات،  در  عزیزم  همکاران  همت  با  امیدوارم  کرد:  اضافه  یزدی 
انجمن های  فدراسیون  همچنین  و  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  حمایت های 
ورزش های رزمی که بی شک نقش پر رنگی در تحقق این مهم دارند،  پس از تجهیز 
و آماده سازی سالن بتوانیم فضایی بسیار مناسب برای رشته های مختلف هیات 

رزمی فراهم کنیم.
رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم خاطرنشان کرد: البته نیاز 
به منابع مالی زیادی داریم و در این زمینه به دنبال حمایت اسپانسرها و همچنین 
خیّرین عزیز ورزش یار نیز هستیم، این را هم باید بگویم که از امروز باید تمام تمرکز 
خود را بر موضوع تجهیز این سالن قرار بدهیم که کار سخت و بزرگی است و تا کنون 

در ورزش  رزمی قم سابقه نداشته است.
وی در ادامه به بازدید دوره ای این هیأت از باشگاه های رزمی قم و سرکشی به 
باشگاه ورزشی امیر اشاره و عنوان کرد: در این بازدید که به مناسبت گرامیداشت 
هفته وحدت انجام شد، هدف ما قدردانی از زحمات  مسئول سبک در راستای 
توسعه ورزش های رزمی بود، ضمنا از چند هنرجوی این سبک نیز تقدیر به عمل 

آمد.

محمد نوازی:

 امیدوارم از فینالیست آسیا
 ۳ امتیاز را بگیریم

تیم سر سختی است که  پرسپولیس  فوتبال شهر خودرو گفت:  تیم   مربی 
فینالیست لیگ قهرمانان آسیاست اما امیدوارم که ۳ امتیاز بازی فردا برای ما باشد. 
محمد نوازی در نشست خبری پیش از دیدار شهر خودرو برابر پرسپولیس در 
هفته چهارم لیگ برتر، گفت: همه مسابقات در لیگ برتر برای شهر خودرو سخت 
است. پرسپولیس فینالیست آسیا است و بازی برابر این تیم در تهران دشوار است. 
تیم ما شرایط خوبی دارد. در لیگ امسال چند مصدوم داشتیم اما به نفراتی که در 
اختیار داریم اعتماد کامل داریم و امیدواریم که با ارائه یک عملکردی خوب حقمان 

را با کسب ۳ امتیاز بگیریم.
وی در مورد اینکه پرسپولیس در خط حمله مشکل دارد، اظهار داشت: شانس 
در فوتبال همیشه دخیل است و برخی اوقات توپ هایی گل می شود که فکرش را 
نمی کنید و برخی اوقات ساده ترین موقعیت ها از دست می رود. جذابیت فوتبال 
به همین لحظه ها است. شرایط فوتبال برای همه یکسان است و هر تیمی آرامش 

داشته باشد می تواند نتیجه بگیرد. فوتبال شانس است.
مربی تیم فوتبال شهر خودرو در مورد اخراج مهدی رحمتی و غیبت او مقابل 
پرسپولیس تصریح کرد: در نبود مهدی رحمتی من کنار زمین هستم. این مسائل 
در فوتبال پیش می آمد. در بازی قبل بعد از پنالتی که داور برای حریف گرفت 
رحمتی اخراج شد و این بازی او نیست اما تصمیمات او در زمین اتخاذ خواهد 

شد.
ناحیه  از  هنوز  نژاد  قاسمی  تیمش گفت:  بازیکنان مصدوم  با  رابطه  در  وی 
همسترینگ مشکل دارد اما امیدواریم که به این بازی برسد. البته فرشاد فرجی 
دیگر مصدوم ما است اما به حضور این بازیکن نیز مقابل پرسپولیس امید داریم. 

هنوز در لیگ بیستم بازیکنانمان را به طور کامل در اختیار نداشتیم.

 سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال با اشاره به بلاتکلیفی برگزاری لیگ برتر این رشته گفت: تا زمانی که فوتسال زیر نظر فوتبال 
باشد و مستقل نشود باید منتظر این بلاها باشیم. 

حسین شمس با اشاره به نامشخص بودن زمان آغاز لیگ برتر فوتسال گفت: جای تعجب دارد که در سازمان های عریض 
و طویلی همچون وزارت ورزش و وزارت بهداشت که می بینند چه اتفاقاتی می افتد، مجوز صدور شروع لیگ برتر فوتسال 
را صادر نمی کنند. تقریباً تمام رشته ها مثل هندبال، فوتبال، بسکتبال، والیبال و کشتی مجوز گرفته اند اما فوتسال هنوز 

بلاتکلیف است.
سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال ادامه داد: تا زمانی که فوتسال زیر سایه فوتبال باشد و مستقل نشود باید منتظر این بلاها 
باشیم. می خواهم ماجرایی را تعریف کنم. سال قبل بود که برای استخدام یکی از فوتسالیست هایی که با تیم ایران قهرمان 
آسیا هم شده بود، به وزارت ورزش رفتم. وزارتخانه اعلام کرد نامه استخدام را برای فوتبال صادر می کنیم نه فوتسال و فوتبال 

ساحلی و فدراسیون فوتبال فقط یک سهمیه دارد.
شمس افزود: وقتی مدام گلویمان را پاره می کنیم که فوتسال باید از فوتبال مستقل شود به خاطر همین است. اگر فوتسال 
مستقل شود، کدام نهاد جرات دارد این طور با ما برخورد کند؟! چطور هندبال، والیبال و سایر ورزش ها می توانند لیگ داشته 

باشند اما فوتسال نمی تواند؟ اینها به خاطر این است که مستقل نیستیم.
وی خاطرنشان کرد: بیچاره بعضی از تیم هایی که از سه ماه پیش تمرینات خود را شروع کرده اند. آنها چه هزینه هایی متحمل 
شده اند. چرا وزارت ورزش که این ظلم را می بیند ساکت است؟ یک سال است که فوتسالیست های ایران به خاطر کرونا پولی 
نگرفته اند. هنر آنها فوتسال بازی کردن است و درآمد دیگری ندارند. همین کارها باعث می شود بازیکنان ایران به قرارداد هزار 

دلاری از کشورهای درجه چندم راضی شوند و از ایران بروند. شان و شخصیت فوتسالیست ایرانی هزار دلار است؟
سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال یادآور شد: زور ما به فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش نمی رسد. یک موردش را اشاره کردم 

که قهرمان فوتسال آسیا را استخدام نکردند چون سهمیه به فوتبال اختصاص داشت.

دبیر هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم از استعدادیابی رزمی کاران قم برای حضور در اردوهای تیم منتخب 
پنچاک سیلات قم و اجرای پویش تمرین در خانه توسط رزمی کاران خبر داد. 

محمدمهدی رحمتی اظهار کرد: برای تشکیل اردوی تیم منتخب پنچاک سیلات قم ابتدا به عموم ورزشکاران این رشته 
فراخوان داده شد و از آنها برای حضور در تمرینات تیم دعوت به عمل آمد تا تیمی منسجم را برای اعزام به مسابقات و 
یا اردوهای کشوری تشکیل شود. وی با بیان اینکه پنچاک سیلات یکی از رشته های حاضر در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ 
جاکارتای اندونزی بود و به سرعت در حال پیشرفت است، ادامه داد: با برگزاری جلسه تمرینی که در حضور استاد 
میرزا احمدی مربی رسمی انجمن پنچاک سیلات کشور انجام پذیرفت، استعدادیابی از نفرات حاضر در تمرین به عمل 
آمد. دبیر هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم اضافه کرد: از سایر رزمی کاران هیات برای حضور در مراحل 
بعدی استعدادیابی تیم پنچاک سیلات رده سنی بزرگسالان نیز دعوت شده هماهنگی های لازم را با هیأت انجام دهند 
تا بهترین ها را برای حضور در تیم منتخب قم گزینش صورت بگیرد. وی در ادامه به برگزاری دوره مربیگری و داوری 
گراپلینگ اشاره و بیان کرد: با برنامه ریزی کمیته گراپلینگ کشور، روزهای پایانی آبان ماه یک دوره مربیگری عملی درجه 
سه و یک دوره داوری درجه سه این رشته به شکل آنلاین برگزار شد و قمی ها از طریق کمیته گراپلینگ هیأت در این 
دوره شرکت کردند. رحمتی با بیان اینکه یک دوره مربیگری تئوری درجه سه نیز توسط هیات انجمن های ورزش های 
رزمی قم برگزار شد، در ادامه از پویش تمرین در خانه گفت و افزود: پویش تمرین در خانه همزمان با هفته بسیج با جایزه 
۵۰ میلیون ریالی در سراسر کشور توسط فدراسیون رزمی به اجرا درآمد. وی در پایان اظهار کرد: در واقع شیوع گسترده 
ویروس کرونا موجب شده تا بسیاری از افراد جامعه از فعالیت های فیزیکی روزانه خود کاسته و ورزش را از اولویت های 
زندگی دور کنند، به همین دلیل بنا بر پیشنهاد کمیته روابط عمومی فدراسیون و موافقت یوسف بهتری رئیس فدراسیون 
انجمن های ورزش های رزمی و با کمک و همراهی خانواده رزمی ایران، پویش تمرین در خانه تا پایان آذر ماه اجرا و در 

پایان این پویش به ۱۰ نفر از برگزیدگان جایزه نقدی پرداخت می شود.

حسین شمس:

فوتسال تا مستقل نشود این بلاها سرش می آید
دبیر هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم خبرداد

استعدادیابی تیم پنچاک سیلات در قم 

خانواده  یک  در  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  سرپرست 
٣-٤٠ نفری ممکن است مسائلی به وجود بیاید ولی مساله 
آنقدرها هم جدی نبود چون فکری با هر دو نفر صحبت کرد 

و همه چیز تمام شد. 
ای  جلسه  یک  محرومیت  خصوص  در   ، مظلومی  پرویز 
محمود فکری به خاطر اتفاقات دیدار استقلال و فولاد اظهار 
داشت: این نشست روز گذشته برگزار شده و حتما به خود 
اند. جلسه کمیته  ابلاغ کرده  را  آقای فکری محرومیتش 
انضباطی سرمربی تیم و مسئولان کمیته انضباطی عصر 

روز گذشته بوده است.
وی در خصوص اینکه دیدار استقلال و پیکان در ورزشگاه 
شهدای شهر قدس برگزار می شود و آیا با توجه به بارندگی 
ها و اتفاقاتی که در جریان دیدار شهرخودرو و پیکان رخ داد 
از وضعیت چمن این مجموعه اطلاع دارند یا خیر گفت: 
هنوز به ما اعلام نشده بازی در کدام زمین برگزار می شود. 
حتی عنوان شد ممکن است بازی در ورزشگاه دستگردی 

برگزار شود. 

در  استقلال  تاکید کرد:  استقلال  فوتبال  تیم  سرپرست 
این بازی میهمان است و ما هم تابع تصمیم سازمان لیگ 
هستیم. اگر قرار است بازی در شهر قدس برگزار شود یکی از 
اعضای کادر فنی برای بازدید از زمین راهی شهر قدس می 

شود تا وضعیت چمن را مورد بازبینی قرار بدهد.
مظلومی در خصوص اتفاقاتی که طی روزهای اخیر بین 
حسین حسینی و رشید مظاهری رخ داده است عنوان کرد: 
شاید ٢٠٠ تماس در خصوص این موضوع با من گرفته اند 
ولی اگر هم اتفاقی رخ بدهد طبیعی است. در یک خانواده 
٣-٤٠ نفری ممکن است مسائلی به وجود بیاید ولی مساله 
آنقدرها هم جدی نبود. محمود فکری هم روز گذشته با هر 

دو نفر صحبت کرد و همه چیز تمام شد.
وی با اشاره به دیدار استقلال و پیکان خاطرنشان کرد:همه 
بازی های استقلال سخت است و دیدار آسان نداریم. پیکان 
تیم خوب و با امکاناتی است و قطعا این دیدار مشکل است. 
دیدید که حتی ماشین سازی هم حریف آسانی در تهران 
نبود. هر تیمی مقابل استقلال بازی می کند سخت تلاش 

می کند تا امتیاز بگیرد. ما هم اگر خودمان باشیم می توانیم 
برنده بازی باشیم.

سرپرست تیم استقلال در خصوص وضعیت البسه گرم 
بازیکنان این تیم به فارس گفت: ما با شرکتی که مسئولیت 
اسپانسری باشگاه را بر عهده گرفته قرارداد بستیم و آنها 
خودشان لباس تیم را تامین می کنند.جا دارد از آنها تشکر 

کنم که در این مدت از تیم حمایت کردند.
وی تصریح کرد:الان هم لباس های جدید تیم آماده است 
تیم قرار خواهد گرفت. پیکان در اختیار  با  بازی  از  بعد  و 
به  گرم  لباس  دست  یک  اخیر  روزهای  طی  نماند  ناگفته 
بازیکنان داده ایم که شامل همه چیز می شود. تا پایان این 
هفته هم لباس هایی مثل بادگیر و کاپشن در اختیار آنها قرار 

می گیرد.
نفت  مجموعه  با  استقلال  قرارداد  به  اشاره  با  مظلومی 
شود.  می  تمدید  روز   ٤٥ هر  قرارداد  این  گفت:  تهرانسر 
اینگونه است که قرارداد زمین  خواست خود شرکت نفت 
هر ٤٥ روز تمدید شود. البته ما مشکلی از نظر زمین تمرین 

نداریم چون زمین مجموعه انقلاب را هم در اختیار داریم. 
چمن آنجا نیاز به استراحت دارد و به همین دلیل تمرینات ما 

در تهرانسر برگزار می شود.

پرویز مظلومی:

مشکل مظاهری و حسینی جدی نبود

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: شرایط پرسپولیس رفته رفته بهتر 
خواهد شد و نباید با انتقادات بی موقع تمرکز پرسپولیس را بر هم بزنیم. 

تیم فوتبال پرسپولیس در ۳ دیدار خود در لیگ برتر نتوانست نتایج خوبی را 

کسب کند و از ۹ امتیاز ممکن ۵ امتیاز کسب کرده است. سرخپوشان در این 
۳ مسابقه تنها یک گل به ثمر رساندند. موضوعی که موجب شد تا انتقادات 

زیادی علیه تیم تحت هدایت یحیی گل محمدی مطرح شود.
این در حالی است که حامد کاویانپور پیشکسوت سرخپوشان معتقد است 
نباید با انتقادات نا به جا تمرکز تیم را در آستانه فینال آسیا بر هم ریخت. 
کاویانپور در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، در مورد مسائل مختلف مانند عملکرد 
سرخپوشان در ۳ مسابقه اول لیگ، شرایط آماده سازی سرخپوشان و … 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
انتقادات به عملکرد سرخپوشان زیاد است. چقدر از این انتقادات 

منطقی است؟
به نظر من الان فقط باید از این تیم حمایت کرد. بازیکنان و کادر فنی در 
همه زمینه ها خود را ثابت کرده اند. شرایط به طور حتم اینگونه نخواهد ماند و 
امیدوارم با حمایت از تیم پرسپولیس به بهترین شکل راهی قطر شود و در آسیا 

هم قهرمان شود.
خیلی از نگرانی ها بابت این موضوع است که با این سبک بازی کردن ممکن 

است در فینال لیگ قهرمانان به مشکل بخوریم.
الان منطقی است که تمام تمرکز کادر فنی و بازیکنان روی فینال باشد. باید از 
مسابقات لیگ هم به چشم آماده سازی تیم برای آن یک مسابقه استفاده کرد تا 
نقاط ضعف و قوت بررسی شود و در نهایت برای آن یک مسابقه با بهترین ترکیب 

تیم وارد زمین شود و نتیجه لازم را بگیرد.
۳ بازی اول لیگ و تنها یک گل زده. این موضوع از دید شما نگران 

کننده نیست؟
تیم به خاطر حکم ناعادلانه علیه عیسی آل کثیر بهترین گل زن خود را از 
دست داده است. طبیعی است که در غیاب او تیم در گلزنی با مشکلاتی 
مواجه شود اما کادر فنی در حال بررسی بهترین گزینه برای جایگزین کردن 

این بازیکن است. این موضوع رفته رفته برطرف خواهد شد.
یکی دیگر از انتقاداتی هم که مطرح می شود این است که بازیکنان با 

یکدیگر هماهنگ نیستند. درست است؟
این تازه اول لیگ است. به طور حتم زمان لازم است که پرسپولیس به میزان 
آمادگی کامل خود برسد. کادر فنی در حال بررسی ترکیب های متفاوت برای 
فینال آسیا است و این موضوع شاید موجب شود تیم در اوج نباشد اما همانطور 

که گفتم شرایط رفته رفته بهتر خواهد شد.
آیا این امتیاز از دست دادن ها در لیگ مشکل ساز نخواهد شد؟

پرسپولیس امتیاز چندانی را از دست نداده است و از الان نباید به این تیم 
انتقاد کرد. بازیکنان همان هایی هستند که تیم را فینالیست آسیا کردند و 
کادر فنی هم همان است. پرسپولیس بهترین تیم ایران است و فکر نمی کنم 
که مشکلی برای قهرمانی در پایان فصل وجود داشته باشد. موضوع مهم برای 

ما فینال آسیاست.
در فینال آسیا ما برابر تیم های شرقی توان رقابت داریم؟

پرسپولیس بهترین تیم آسیا است. ما تیم های خوبی مانند النصر و السد 
را بردیم که در آسیا مدعی بودند. امسال از دید من در شانس زیادی برای 

قهرمانی داریم و من به این تیم امیدوار هستم.

حامد کاویانپور: 

نباید با انتقادات نا به جا تمرکز پرسپولیس را بر هم بزنیم
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یک کارشناس مسایل بین المل می گوید، سیاست بایدن این است که در کوتاه ترین زمان ممکن حضورش را در 
خاورمیانه کمتر کند، اما نمی خواهد میراث بدی از خودش هم به جای بگذارد یا متحدان سنتی آمریکا را رها کند. 
رحمان قهرمان پور در گفتگو با ایسنا، با اشاره به انتخاب آنتونی بلینکن به عنوان وزیر امور خارجه پیشنهادی جو 
بایدن با بیان این که باید دید بلینکن در دوره وزارتش هم بر اساس دیدگاه ها و نظراتی که قبلا داشته است عمل 
می کند یا خیر، گفت: با توجه به این که احتمالا جو بایدن به خاطر سنش رییس جمهور تک دوره ای خواهد 
بود تلاش دارد تا تیم جوان و قوی را در کنار خود داشته باشد. تیم سیاست خارجی بایدن بر خلاف دوره اوباما 

احتمالا نقش بیشتری در سیاست خارجی آمریکا بازی خواهد کرد از این رو به افراد توانمند و کارآمد نیاز دارد.
وی گفت: بایدن کارهای زیادی برای انجام دادن دارد تا راه را برای دموکرات ها در ٢٠٢٤ باز کند و از سویی 
میراث خوبی هم از خود به جای بگذارد از این رو معتقدم تیم بایدن هدفدار انتخاب شده اند. این کارشناس 
مسایل بین الملل تصریح کرد: با شناختی که از افراد معرفی شده داریم باید گفت آنها بیشتر به چندجانبه گرایی 
تمایل دارند هر چند که واقعیت ها در میدان نشان می دهد آمریکا باید سهم بیشتری از توان و امکانات و توجه 
خود را به مهار چین اختصاص دهد که برای این کار تنها خودش است و موضوع جنبه یک جانبه پیدا می کند. 
هنوز نمی دانیم در صحنه عمل و واقعیت تیم سیاست خارجی بایدن چگونه و با چه روشی عمل خواهد کرد. در 
عین حال جو بایدن در کمپین های انتخاباتی اش در بحث ایران و چین مدعی شده است که ایران و چین باید 
رفتار خود را بر اساس قواعد بین المللی تنظیم کنند. قهرمان پور با اشاره به اظهارات وندی شرمن درباره بازگشت 
آمریکا به برجام که گفته است این امر پیچیده خواهد بود گفت: بعید به نظر می آید بایدن از هزینه ای که ترامپ 
برای خروج از برجام داده است دست بکشد یا از آن استفاده نکند و صحبت های شرمن هم موید همین مساله 
است. برداشتن تحریم ها آسان نخواهد بود و بحث موشکی احتمالا در دست انداز منافع طرف ها قرار می گیرد 
و اینکه همه تحریم ها طبق برجام و نیز تحریم هایی که فراتر از آن اعمال شده است برداشته شود نیز احتمالا با 

مشکل مواجه می شود. به نظر در داخل تیم بایدن درباره اینکه بدون پیش شرط و یک باره به برجام بازگردند یا 
نه دیدگاه های متفاوتی شکل گرفته است. تیم بایدن دارد از خوشبینی قبلی فاصله می گیرد و بلینکن هم از این 
فضا متاثر خواهد بود. وی در ادامه به تاثیر و نقش کاملا هریس در تعامل دولت بایدن با مساله ایران اشاره کرد 
و گفت: با توجه به نقش و جایگاهی که هریس در انتخابات داشت، بیشتر از معاونان روسای جمهور قبلی موثر 
خواهد بود و تیم امنیت ملی بایدن را باید به علاوه کاملا هریس در نظر گرفت. در هر حال او تاکنون به گونه ای 
برخورد کرده است که نشان داده بی میل به آن نیست که شانس خود را در ٢٠٢٤ برای ریاست جمهوری امتحان 
کند، از این رو شاهد اقدامات و نقش آفرینی جسورتری از سوی او خواهیم بود. این کارشناس مسایل بین الملل 
خاطرنشان کرد: البته در دولت بایدن یک تعارض است؛ میزان مهار چین و تعامل با اروپا دو سیاست متمایز یک 
جانبه گرایی و چند جانبه گرایی را می طلبد و این تعارض حتما تاثیرش را در خاورمیانه و مساله ایران هم خواهد 
گذاشت. طیفی در میان دموکرات ها خواهان آن هستند که آمریکا هر چه زودتر به برجام بازگرد و مسایل موشکی 
هم حل شود اما طیفی دیگر که چندجانبه گرایی را دنبال می کنند دنبال آن هستند با اروپا کار مشترک انجام 
دهند به ویژه در خاورمیانه. با این حال هر چه جلوتر رویم جبهه بندی حزب دموکرات برای آینده بیشتر مشخص 
می شود. قهرمان پور درباره دلیل اعلام زود هنگام بخشی از کابینه دولت آینده از سوی بایدن هم گفت: به نظرم 
این مساله دلیل داخلی دارد. مقاومت ترامپ در برابر پذیرش شکست، آنها را وادار کرد که دولت ترامپ را تحت 
فشار بگذارند و الان شنیده می شود که مسوول امور عمومی کاخ سفید گفته است که آماده همکاری با تیم بایدن 
برای انتقال قدرت هستیم. در هر حال پروسه انتقال قدرت داشت به یک مساله برای بایدن تبدیل می شد و ادامه 
دار شدن این مساله تیم بایدن را به این تصمیم رساند که سریع اقدام کنند و به این شکل فشار افکار عمومی و 
تیم ترامپ را پشت کار بگذارند. وی ادامه داد: اتفاقی که در ٢٠٢٠ افتاد، نتیجه اتحاد در داخل حزب دموکرات با 
ائتلاف سه طیف داخلی این حزب بود. سه جناح درونی حزب ائتلاف کردند و باید دید بایدن می تواند این سه 

جناح را پیروز کند تا در آینده هم کار را به دموکرات ها بسپارد! از این رو مهم است که این روند به ویژه زمان برای 
انجام برنامه های مدنظرشان مدیریت شود و کارها سریع پیش رود. جناح مرکز در حزب دموکرات الان شدیدا 
تحت فشار هستند که تیم اقتصادی را متمایل به جناح سوسیال دموکرات انتخاب کند و به نظرم بایدن با حرف 
هایی که تا کنون مطرح کرده است به نظر، دولتش، دولت انتقالی خواهد بود و بعید است دوباره بخواهد در 
٢٠٢٤ شرکت کند از این رو تیم بایدن در نظر دارد تا از همان روز اول شروع به کار کنند و زمان را از دست ندهند. 
در هر حال ترامپ شاید پیروز نشد اما رای کمی هم نیاورده است بنا بر این دموکرات ها باید تلاش کنند که آرای 
جمهوری خواهان را برای دور بعد خنثی کنند. این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: از این رو در بحث 
برجام احتمال دارد بایدن بدون پیش شرط برگردد چرا که اساسا آنها بدون احتساب دوره انتخابات بعدی فقط 
سه سال وقت دارند تا برنامه هایشان را اجرا کنند و حزب را برای دور بعدی آماده کنند و باید به همین دلیل بسیار 
حساب شده و دقیق عمل کنند. معتقدم اولویت اول بایدن مهار چین است که رویکرد یک جانبه است، بعد از آن 
روابط فراآتلانتیکی با اروپا است و بخشی از ماموریت های حقوق بشری و برجام و غیره را هم احتمالا با همکاری 
با اروپا حل می کند. خاورمیانه در اولیت سوم و چهارم او هم نیست. دولت بایدن و قبل تر از آن ترامپ و اوباما به 
این جمع بندی رسیده بودند که خاورمیانه دارد به سمت نوعی افزایش دولت های ورشکسته پیش می رود و آنچه 
در عراق و سوریه روی داد حاکی از افزایس این دولت هاست و حالا باید لبنان را هم به آنها اضافه کنیم. از این رو 
برآورد آمریکا این است که خاورمیانه در مسیر تضعیف خودش و افزایش بی ثباتی های داخلی حرکت می کند و 
مداخله آمریکا نمی تواند مشکلات را حل کند و نباید تلاش کند که در باتلاق آن گرفتار شود. وی ادامه داد: به 
نظرم سیاست بایدن این است که در کوتاه ترین زمان ممکن حضورش را در خاورمیانه کمتر کند، اما نمی خواهد 
میراث بدی از خودش هم به جای بگذارد یا متحدان سنتی خودش را رها کند. در وهله اول در میان متحدانش 

مساله اسراییل مطرح است اما این به معنای این نیست که مثل قبل در منطقه عمل می کند.

قهرمان پور کارشناس مسایل بین المل:

 بایدن به دنبال کمتر کردن حضور آمریکا در خاورمیانه است

صرف ابراز تاسف و محکومیت  کافی نیست

جامعه جهانی و ضرورت مقابله قاطع با 
تروریسم دولتی

در روزهای اخیر برخی از دولت ها و شخصیت های جهانی ترور شهید محسن 
فخری زاده از دانشمندان برجسته هسته ای ایران را محکوم کرده اند با این حال 
انتظار می رود جامعه جهانی از ابراز تاسف و محکومیت صرف عبور کرده و راه های 

عملی برای مقابله با تروریسم دولتی اتخاذ کند. 
ترور محسن فخری زاده رئیس سازمان پژوهش و نوآوری وزارت دفاع در شهر آبسرد 
دماوند، و شهادت این دانشمند برجسته دفاعی و هسته ای، بار دیگر لزوم مقابله 
جامعه جهانی با تروریسم دولتی پررنگ می کند چرا که کوتاهی در این زمینه ممکن 
است موجب رویه شدن این اقدامات شده و با ایجاد چرخه خشونت، صلح و امنیت 

بین المللی را در معرض خطر قرار دهد.
تا امروز بیش از ده کنوانسیون برای جلوگیری از اعمال مختلف تروریستی به 
تصویب کشورها رسیده است و مجموعه ای از اسناد بین المللی وجود دارد که 
مطابق با آنها دولت ها متعهد به مبارزه با تروریسم هستند که از جمله این اسناد 
می توان به کنوانسیون مبارزه با تأمین مالی تروریسم ۱۹۹۹ و قطعنامه الزام آور 
شماره ۱۳۷۳ مورخ ۲۸ سپتامبر ۲۰۰۱ شورای امنیت اشاره کرد. با این حال 
متأسفانه همچنان شاهد تداوم رویکرد تروریستی رژیم صهیونیستی در مقاطع 
مختلف هستیم و این قطعنامه ها و کنوانسیون ها هم نتوانسته خیره سری های این 

رژیم را مهار کند.
آنچه که در این بین حائز اهمیت است، اعلام انزجاز و محکومیت تمامی جامعه 
جهانی در قبال اقداماتی است. در واقع لازم است جنبشی ضد تروریسم در جهان 
شکل بگیرد و جامعه جهانی باید به طور جدی در این خصوص چاره اندیشی کند.

آنچه در توسعه جنبش بین المللی ضد تروریسم مؤثر است منطبق کردن قوانین 
داخلی کشورها با کنوانسیون ها و پروتکل های بین المللی و پیوستن تمامی کشورها 
به آنها، بالا بردن سطح آگاهی مردم در مورد تروریسم و مبارزه با آن و سرکوب جرایم 

مرتبط با تروریسم است که باید در دستور کار دولت ها قرار بگیرد.
وزیر امور خارجه  در روزهای اخیر  جامعه بین المللی را به محکومیت تروریسم 

دولتی و ایجاد اجماع در مقابل تنش و ماجراجویی در منطقه فرا خوانده است.
طی روزهای اخیر تحلیل ها و اظهار نظرهای مختلفی و متنوعی درباره اهداف 
رژیم صهیونیستی از دست زدن به این اقدام تروریستی مطرح شده است. به زعم 
عده ای نتانیاهو با مشاهده شکست ترامپ و پیروزی بایدن و اعلام آمادگی وی برای 
بازگشت به برجام و احیای دیپلماسی با ایران به هراس افتاده و در تلاش است به 
زعم خود این مسیر را تخریب کرده و به اصطلاح زمین سوخته تحویل دولت آینده 
 آمریکا بدهد. اظهار نظرهای برخی مقامات اروپایی و آمریکایی این گمانه را تقویت 

کرده است.
اینکه چرا رژیم صهیونیستی متوسل به چنین اقدام تروریستی شده است، باید 
گفت اساسا ماهیت این رژیم تروریستی است و کارنامه اش مملو از ترورهای رهبران 
مقاومت و دانشمندان علمی و هسته ای کشورهای مختلف بوده است و ترور شهید 
فخری زاده هم در این چهارچوب قابل ارزیابی است. از سوی دیگر رژیم هایی 
همچون رژیم صهیونیستی که مرتکب تروریسم دولتی می شوند بر محدودیت های 
جنگ های متعارف واقف اند. بنابراین ترجیح می دهند از امکانات سازمان های 
تروریستی، که خود راسا آن ها را ایجاد کرده اند یا تغذیه مالی آن ها را بر عهده دارند، 

برای تهدید دشمن یا اخلال در ثبات سیاسی و اقتصادی آن کشور استفاده کنند.
ترور فخری زاده نیز در حالی اتفاق افتاد که پیش از این مسعود علی محمدی، 
مجید شهریاری، داریوش رضایی نژاد، مصطفی احمدی روشن از دیگر دانشمندان 
صنعت هسته ای ایران در جریان عملیات های تروریستی این رژیم به شهادت 

رسیده بودند.
در  صهیونیستی  رژیم  که  این  زاده   فخری  شهید  ترور  در  تامل  قابل  نکته 
سال های اخیر در خط مقدم خط تبلیغاتی قرار دارد که به دنبال القای نظامی 
بودن فعالیت های هسته ای ایران بوده است. ان هم در حالی که پرونده موسوم 
آژانس هم در  و  توافق هسته ای بسته شده  ام دی در جریان مذاکرات  به پی 
گزارش های متعدد بر عدم انحراف برنامه های هسته ای ایران تاکید کرده است.  
رژیم صهیونیستی با استفاده از فرصت حضور ترامپ در کاخ سفید تلاش کرد 
سازوکار برجام که پشتوانه جامعه جهانی را داشت را نابود کند.  ریشه یابی اظهارات 
نتانیاهو درباره  شهید فخری زاده نشان می دهد که این رژیم با اجرای این عملیات 

تروریستی به نوعی خط تبلیغی فوق الذکر را پیگیری می کند.
دفتر سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز جمعه با صدور بیانیه ای ترور محسن 
فخری زاده، دانشمند هسته ای ایران را به شدت محکوم کرد. در این بیانیه با اشاره به 
ترور شهید محسن فخری زاده و چندین غیرنظامی دیگر آمده است: این یک عمل 
جنایتکارانه بود و در تضاد با اصول احترام به حقوق بشر اتحادیه اروپا قرار داشت. 
واقعیت این است که تروریسم تأثیرات بسیار زیاد و مستقیمی بر حقوق بشر دارد 
و پیامدهای زیانباری را در بهره مندی از حق بر حیات، آزادی و تمامیت جسمانی 
قربانیان آن به جا می گذارد. علاوه بر هزینه های انسانی، تروریسم می تواند منجر به 
بی ثباتی حکومت ها و تضعیف جامعه مدنی گردد و صلح و امنیت را به خطر اندازد 

و تهدیدی برای توسعه اجتماعی و اقتصادی به حساب آید.
تمامی این مسائل تأثیر عمیقی در بهره مندی از حقوق بشر به همراه دارند. در این 
شرایط انتظار می رود جامعه جهانی از ابراز تاسف صرف عبور کرده و گام های عملی 
برای مقابله با تروریسم دولتی بردارد چرا که هر نوع سکوت و بی عملی در مقابل 
چنین رفتارهایی حاکمیت استانداردهای دوگانه در رویه های آنها را آشکار کرده و 

بیش از پیش موجب بی اعتباری آنان  نزد افکار عمومی جهانی می شود.

ترور  را  فخری زاده  شهید  ترور  استراتژیک  مسائل  ارشد  کارشناس  یک   
از  انتظاری که  ارزیابی کرد و گفت:حداقل  دیپلماسی در ماه های پیش رو 
اتحادیه اروپا و دولت جدید آمریکا در این رابطه وجود دارد، محکوم کردن این 

ترور کور است. 
»دیاکو حسینی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به ترور شهید محسن فخری زاده 
و اهداف آن گفت: ترور شهید فخری زاده یا افراد دیگری که در حوزه هسته ای و 
دفاعی می کردند، نمی تواند صدمه ای به ادامه فعالیت های ایران در این حوزه ها 
وارد کند چراکه وقتی پیشرفت های علمی نهادینه شود، دیگر قابل بازگشت 

نیست و گسترش می یابد.
وی با تاکید بر اینکه ترور شهید فخری زاده خللی به فعالیت های ایران در 
عرصه دفاعی و هسته ای وارد نخواهد کرد، اظهار داشت: ترور سردار سلیمانی 
سیاست های منطقه ای ایران را تحت تاثیر قرار نداد یا شهادت سردار تهرانی 
مقدم، موجب بازماندن و متوقف شدن ایران از پیشرفت های موشکی اش نشد 
زیرا پیشرفت های علمی ایران از حالت فردی خارج شده و تبدیل به روشی شده 

که دیگر وابسته به افراد نیست.
هدف اسرائیل، اختلاف افکنی در داخل و رادیکالیزه کردن فضا است

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی ترور شهید فخری زاده را اقدامی 
سیاسی، نمادین و تحریک آمیز خواند و تصریح کرد: هدف این ترور واداشتن 
ایران به انجام یک اقدام فوری، حساب نشده، احساسی و عجولانه است تا در 
شرایطی که امید احیای برجام و بهبود مناسبات میان ایران و آمریکا ایجاد شده، 

لطمه وارد کند.
حسینی ادامه داد: ترور شهید فخری زاده ترور دیپلماسی برای ماه های آینده 
بود و اسرائیلی ها بیشتر از هر کسی دیگری از این موضوع آگاه بودند و به همین 

خاطر، دست به چنین اقدامی زدند.
وی در تشریح اهداف اسرائیل از این ترور خاطرنشان کرد: اسرائیل از انجام 
این عملیات ترور انتظار دارد که به اختلافات داخلی دامن زده و بتواند بین 
نهادهای مختلف حاکمیتی شکاف ایجاد کند و فضا را رادیکال شود و از سوی 
دیگر با اختلاف افکنی و رادیکالیزده کردن فضا، مانع از پیشرفت دیپلماسی 

شود و به اعتدال و میانه روی که نیاز این روزهای ماست، صدمه وارد کند.
تندروها نمی خواهند دولت بایدن آمریکا را در مسیر درست قرار دهد

مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
درباره رابطه ترور شهید فخری زاده و نشست سه جانبه پمپئو، نتانیاهو و محمد 
بن سلمان در شهر نیوم عربستان سعودی، ابراز داشت: می توان سفر اخیر 
مقامات آمریکایی به ویژه پمپئو به منطقه و دیدارها و نشست های انجام شده را 
نوعی اطلاع رسانی آمریکا به متحدان منطقه ای اش از این عملیات عنوان کرد تا 

آنها خود را آماده شرایط پسا ترور کنند.
به گفته حسینی، تندروهای آمریکایی و متحدان منطقه ای آنها به دنبال آن 
هستند تا پایان دولت دونالد ترامپ، هر اقدامی که چهار سال گذشته بنا به 
ملاحظاتی انجام نمی دادند را انجام دهند چراکه در چهار سال آینده ترامپ 
دیگر رییس جمهور آمریکا نیست و کسی رییس جمهور است که چندان با این 

افراد میانه ای ندارد.

وی با بیان اینکه هدف تندروها از بین بردن چشم انداز دیپلماسی است، 
عنوان کرد: آنها با انجام اقدامات ایذایی و تحریک آمیز می خواهند فضای روابط 
ایران و آمریکا را برای دولت آینده آمریکا را تحت تاثیر قرار دهند تا بایدن نتواند 

آمریکا را در مسیر درست قرار دهد.
بایدن و اتحادیه اروپا ترور شهید فخری زاده را محکوم کنند

این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک افزود: ما با کسانی روبه رو هستیم که 
ملاحظه ای برای خود قائل نیستند و ممکن است دست به اقدامات خطرناک تر 

و ماجراجویانه تری بزنند.
حسینی درباره نوع واکنش بایدن و تیم سیاست خارجی او در این باره یادآور 
شد: حداقل انتظار از بایدن، به عنوان رئیس جمهور منتخب و تیم سیاست 
خارجی او آن است که این اقدام را - که نوعی اقدام علیه دولت او نیز محسوب 
می شود – محکوم کنند چون این اقدام با نوع نگاه و روش بایدن در مورد ایران و 

برجام در تضاد است.
وی با تاکید بر اینکه ترور شهید فخری زاده ناقض حقوق بین المللی و رویه های 
جهانی است، بیان کرد: عدم واکنش به این اقدام می تواند این شائبه را ایجاد 
کند که بایدن با این اقدام به نوعی موافق بوده است. همچنین حداقل انتظاری 
که از اتحادیه اروپا و دیگر کشورها در این رابطه وجود دارد، محکوم کردن این 

ترور کور است.
دامنه پاسخ ایران ترکیبی از اقدامات سیاسی، اطلاعاتی و نظامی باشد

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی درباره پاسخ ایران به این ترور هم 
گفت: حتما این رفتار نیاز به پاسخ دارد ولی دامنه این پاسخ می تواند ترکیبی 
از ابزارهای سیاسی، اطلاعاتی و حتی نظامی باشد. همچنین ضروری است 
پاسخ به این رفتار به شکلی نباشد که طرف مقابل به اهداف از پیش تعیین شده 

خود دست یابد.
به گفته حسینی، این ترور یک جنبه عملیاتی داشت که خود را در ترور فیزیکی 
شهید فخری زاده نشان داد اما جنبه سیاسی آن، افزایش تنش در خاورمیانه 
به ویژه در میان ایران و اسرائیل و کشاندن آمریکا به این تنش جدید است به 
گونه ای که آن تنش در دولت بایدن هم ادامه داشته و تعیین کننده اصلی در 

مسیر سیاست خارجی دولت آینده آمریکا برای هر گونه اقدام باشد.
وی با بیان اینکه زمان، شدت و ابزار پاسخ مهم است، اظهار داشت: ایران باید 
حق پاسخگویی را برای خود در مورد این مسئله محفوظ بداند و با هوشیاری 
تمام در زمان مناسب و با شدت متناسب به آن پاسخ دهد اما ضروری است این 

اقدام تاثیر احساسات و عجولانه نباشد.

دیاکو حسینی:

 ترور شهید فخری زاده، ترور دیپلماسی آینده بود

دادستان کل انقلاب منصوب امام خمینی)ره(، معتقد 
امکان  زاده  فخری   شهید  ترور  نفوذی ها،  بدون  است، 
نداشت، گفت: نفوذی ها بیشتر در لباس دوست هستند که 
بعضا موفق می شوند خود را در جایگاه های مهم، جا کنند.

مجمع  دبیرکل  تبریزی  موسوی  سیدحسین  الله  آیت 
محققین و مدرسین حوزه علمیه قم با ابراز تأسف از ترور 
محسن  دکتر  شهید  کشور  برجسته  هسته ای  دانشمند 
فخری زاده، اظهار داشت: البته بنده سال هاست که در 
مناصب حکومتی و کارهای امنیتی و اطلاعاتی نیستم، اما 
این امر قطعی است که ترور کردن از طرف هر شخص یا هر 

قدرتی باشد، دلیل بر ضعف آن شخص یا آن قدرت است.
وی با بیان این که ترور کردن یعنی دشمن نمی خواهد 
موارد  نمی تواند  وقتی  دشمن،  افزود:  باشد،  مذاکره ای 
و  منطق  نظر  از  و  کند  حل  صحبت  با  را  خود  اختلافی 
استدلال، پای میز مذاکره شکست می خورد، دست به ترور 

می زند؛ حالا فرق نمی کند آمریکا ترور کند یا اسرائیل. 
حفاظت از نیروهای بسیار مهم دچار اشکال است

خمینی)ره(،  امام  منصوب  انقلاب  کل  دادستان   
خاطرنشان کرد: مثلا در سال های اول انقلاب اسلامی، 
ترور  را  و بسیاری مردم  که منافقین، برخی شخصیت ها 
قدرت  به  کارها  همین  با  می خواستند  یعنی  می کردند، 
برسند؛ چون با شخصیت خودشان و با منطق و استدلال 
ضعیف شان، نمی توانستند به قدرت برسند؛ و لذا خواستند 

با حذف دیگران به قدرت برسند.
رژیم  می دهد  نشان  که  شواهدی  به  اشاره  با  وی 
است،  بوده  زاده  فخری  شهید  ترور  عامل  صهیونیستی 
گفت: اسرائیل که از این جهات هدفش روشن است؛ و 
نابود کردن  و  سال هاست که هدفش جمهوری اسلامی 
اسرائیل  برابر  در  نباید  اگرچه  ما  ولی  ایران است،  قدرت 
خضوع کنیم، اما در عین حال نباید طوری رفتار کنیم که 
خواست آنان باشد؛ چون شاید آنان عکس العمل خاص و 
مورد نظر خودشان را انتظار دارند. آیت الله موسوی تبریزی  
در گفت و گو با ایلنا تأکید کرد: ما باید اطلاعات مان قوی 
باشد؛ رفتارمان قوی باشد؛ محافظت مان از نیروهایمان 
قوی باشد و این اصلا اتفاق مناسب و لایق شأن کشور ما 
نیست که بعد از ۴۰ سال از عمر نظام جمهوری اسلامی 
و پس از تجربه اداره موفق جنگ با عراق و پیروزی در این 
جنگ و پس از مقابله با منافقینی که با تشکیلات قوی و 
سازمان یافته قصد ضربه زدن به نظام را با ترور و نفوذ در میان 
نیروهای انقلاب داشتند و پس از مقابله با تمام گروه هایی که 

در نقاط مختلف قصد براندازی داشتند، امروز شاهد باشیم 
که حفاظت از نیروهای بسیار مهم، قوی و کارکشته کشور، 

دچار اشکال است.
 این اتفاقات نشان می دهد که از کارهای اصلی 

کمی غفلت می شود 
وی افزود: من معتقدم که این اتفاقات نشان می دهد که 
از کارهای اصلی کمی غفلت می شود؛ در حالی که برای 
استواری پایه های نظام مقدس جمهوری اسلامی این همه 

زحمت کشیده شده است.
دادستان اسبق کل انقلاب گفت: بدانیم که شهید فخری 
نفری است که  بلکه یک  نبود،  نفر عادی  آذر، فقط یک 
حاصل ۴۰ سال زحمت نظام جمهوری اسلامی بود و از 
نظر علمی، معنوی و قدرت کاری، در جایگاه خاصی قرار 

داشت.
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم، 
افزود: با ترور شهید فخری آذر، این طور نیست که دشمنان 
آمدند و یک نفر را کشتند و تمام شد، بلکه یک نفر عادی 
شود؛  می  ترور  جا  این  ایران  شخصیت  بلکه  نشد،  فوت 
مورد  ایران،  قدرتی  شخصیت  و  ایران  علمی  شخصیت 
اشکال واقع می شود؛ این واقعا جای تأسف است و همین 
طور هم درباره ترورهای دیگر هم که اتفاق افتاده و یا دزدی 

های پرونده و امثال این ها، باید تأمل کرد.
 بدون نفوذ این کارها مثل ترور شهید فخری زاده، 

انجام نمی شود
 وی تأکید کرد: من معتقدم دیگر عوض این که با شعار و 
به صورت هیجانی با این مسائل برخورد کنند، کمی عمیق 
برخورد کنند؛ من شدیدا با توجه به این که اوایل پیروزی 
انقلاب، در رابطه با مسائل سیاسی و اطلاعاتی و دربرابر 
توده ای  و  کمونیست ها  و  تروریست ها  خلق،  مجاهدین 
ها، اطلاعات و تجربیاتی دارم، یقین دارم، بدون نفوذ این 
کارها مثل ترور شهید فخری زاده، انجام نمی شود؛ یعنی 
دشمنان در لباس دوست نفوذ می کنند و این کارها را انجام 
می دهند؛ حتی توده ای ها و روس ها، اوایل انقلاب دنبال 
نفوذ بودند و نفوذ هم کردند؛ و این نفوذی ها بودند که درباره 
ترور شهید بهشتی و انفجار حزب جمهوری اسلامی و یا 
انفجار دفتر نخست وزیری و ترور علمای بزرگ و ائمه جمعه 
بزرگ ما اقدام کردند. آیت الله موسوی تبریزی خاطرنشان 
کرد: مثلا در مورد ترور مرحوم آیت الله مدنی)رض(، همان 
کسی او را کشت و ترور کرد که هفته قبل از آن آمده بود و 
در همان مکان نماز جمعه که من پشت سر آیت الله مدنی 

نماز می خواندم، می خواست مرا ترور کند اما پاسداران من با 
هوشیاری نگذاشتند ترور شوم؛ و همان آدم تروریست هفته 
بعد در جلوی همه و در زمانی که شهید آیت الله مدنی نماز 
احتیاط ظهر را بعد از نماز جمعه به صورت فرادا می خواند، 
ایشان را بغل می کند و خود را منفجر می کند؛ قصدم از بیان 
این خاطره این بود که این کارها جز با نفوذ نمی تواند انجام 
گیرد. وی افزود: یا مثلا در جاهای دیگر هم همینطور بود؛ 
مثلا سعادتی که در دادگاه انقلاب کار می کرد و از طرف 
پرونده بسیار مهمی که مربوط  و  بود  نفوذ کرده  روس ها 
به روس ها بود را برد؛ امثال این اتفاقات که با نفوذ صورت 
می گرفت وجود داشت و الان هم متأسفانه این نفوذ کردن 
های دشمن در لباس دوست هست. دادستان کل انقلاب 
منصوب امام خمینی)ره( یادآور شد: همچنین در قضیه 
ترور و شهادت مرحوم آیت الله صدوقی امام جمعه محترم 
یزد، معلوم شد سهل انگاری نیروهای محافظان باعث این 
مسئله شده و حفاظت از ایشان را به درستی انجام ندادند؛ 
در نتیجه امام خمینی)رض( در جلسه ای آقای محسن 
رضایی فرمانده وقت سپاه، بنده بعنوان دادستان انقلاب و 
آقای حسن طاهری نماینده امام)ره( در سپاه را خواستند 
نگرفتن  انجام  درست  از  امام  بررسی،  و  تحقیق  از  بعد  و 
حفاظت از شخصیت ها انتقاد کردند و توبیخ هم کردند و در 
نتیجه آقای محسن رضایی گفتند من حاضرم استعفا دهم و 
بروم که امام خمینی)ره( گفتند بجای استعفا بروید و درست 
عمل کنید چون مگر ما چند نفر مثل مرحوم شهید آیت الله 

صدوقی، یا آیت الله بهشتی و امثال ایشان داریم؟
 نفوذی هایی که در لباس دوست و ارزشی وارد 

می شوند 
 وی گفت: از این رو ما باید بیشتر دنبال این باشیم که 
فارغ از ظاهرسازی ها و شعارخوانی ها، نفوذی هایی که 
در لباس دوست و ارزشی وارد می شوند و همیشه به نظام 
جمهوری اسلامی ضرر زده اند را شناسایی کنیم و در کنار 
آن بنیه و بنای امنیتی را به معنای واقعی و نه فقط شعاری 
و ظاهری، تقویت کنیم؛ یعنی اگر نفوذی ها هستند که 
انشاالله نباشند، پاکسازی کنند و من یقین دارم که بدون 
نفوذی، این کارهایی که اسرائیل انجام داده و قبلا هم انجام 

داده، انجام نمی شود.
دادستان اسبق کل انقلاب در پاسخ به این سؤال که با 
توجه به تجربیات شما، نفوذی ها بیشتر در لباس دوست 
یا در لباس منتقد؟ گفت:  و ارزشی ظهور پیدا می کنند 
ممکن است در مواقعی که ارزشی جلوه کردن جایگاه دارد، 

در لباس ارزشی خود را نشان دهند و البته ممکن است در 
مواقعی که منتقد بودن جایگاه دارد خود را منتقد نشان 
دهند؛ مثلا فرض کنید در زمان یک دولتی اگر منتقد بودن 
ارزش است به دنبال انتقاد می روند و بعد هم ، می بینی آن 
آقا در خارج از کشور و از فلان جا سر در می آورد یا از آن 
طرف مثلا آقایی هم هست که خود را ارزشی نشان می دهد 
و با این شعار دادن ها و مرگ بر گفتن ها خود را ارزشی نشان 
می دهد و با نفوذ در جایگاه های خاص، در نتیجه یا فساد 
مالی کلان از درون آن بیرون می آید یا همین مسائل که مثلا 
با اجنبی ها و دشمنان نظام کار کنند و به نظام جمهوری 

اسلامی ضربه بزنند.
وی گفت: البته  ۹۹ و نیم درصد ارزشی  ها و همینطور 
منتقدان نمی توانند نفوذی باشند، اما یقین بدانید که این 
ترورها، بدون نفوذی امکان پذیر نیست و گاهی در دنیا هم 
دیدیم که حتی محافظ هایی که باید کار حفاظت انجام 

دهند، خودشان ترور می کنند یا به ترورها کمک می کنند.

آیت الله موسوی  تبریزی: 

 بدون نفوذی ها، ترور شهید فخری  زاده امکان نداشت 
 ترور کردن یعنی دشمن نمی خواهد مذاکره ای باشد
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غرر الحکم : ٣٠٢٢

اگر  کرد:  بیان  قم  استان  پست  اداره  کل  مدیر 
از  بین سخنرانی های حمایتی خود  مسئولین در 
نهاد های مختلف یادی ازاقدامات ارزنده پست انجام 
دهند، خالی از لطف نیست چرا که اگر فعالیت های 
مستمر پست نبود با افزایش تردد ها و زنجیره انتقال 

ویروس مواجه می شدیم. 
ابوالفضل باقری منش در گفت و گویی در خصوص 
ویروس  شیوع  دوران  در  پست  کل  اداره  اقدامات 
کرونا در قم بیان کرد: پست با شعار خدمت به مردم 
و نوع ساختار خود از ابتدای شیوع ویروس کرونا تا 
کنون بعد از کادر درمان، بیشترین خدمت رسانی 
به مردم را انجام داده است. وی با اشاره به شعار در 
خانه بمانید و از خانه خرید کنید، تصریح کرد: برای 
تبدیل این شعار  به واقعیت که از سمت وزارت کشور 
مطرح شد، نقش پست بیشتر از هر زمانی مطرح شد. 
باقری منش عنوان کرد: با توجه به اینکه ویروس کرونا 
صنعت حمل و نقل و فعالیت شرکت های خصوصی 
را تحت تاثیر قرار داد و سبب افت کاری سایر نهاد های 
خدمت رسان در این زمینه شد، پست به عنوان رابط 
اصلی فروشگاه ها و مردم به خدمت رسانی پرداخت.

وی با اشاره به تعطیلی و کاهش تعداد پرسنل ادارات 
در زمان ابتدای شیوع ویروس کرونا، تصریح کرد: در 
بازه زمانی اندکی که اداره پست نیز اقدام به کاهش 

نیرو نمود، به دلیل ترافیک بالای کاری در خدمت 
خدمت رسانی هرچه بهتر به مردم دچار مشکل شد 
که تا کنون با تمام نیرو خود به اراده خدمات مشغول 
است. مدیرکل اداره پست از مبتلا شدن عده ای از 
کارکنان این اداره به ویروس کرونا خبر داد و بیان کرد: 
از وزارت کشور، در قسمت اجرایی  با کسب مجوز 
تمام پرسنل به استثناء کارکنان مشکوک به کرونا به 
با  باقر منش  پرداختند.  پرداخت می  ارائه خدمات 
بیان اینکه، پست بزرگ ترین شبکه فیزیکی کشور 
شاهد  کرونا  ویروس  شیوع  زمان  از  افزود:  است، 
ترافیک ۱۷۲ درصدی بوده ایم که برای انجام هرچه 
بهتر امور نیازمند تجهیزات لازم هستیم. وی با اشاره 
و  اقتصادی  اجتماعی،  رسالت  به  پست  اینکه  به 
فرهنگی خود در این ایام عمل کرده است، گفت: به 
واسطه فعالیت شبانه روزی پست، بسیاری از کسب 
و کارها از طریق فروش اینترنتی محصولات خود به 
کسب در آمد پرداختند. باقر منش در ادامه از رشد 
۳۰درصدی جابه جایی کالا در این ایام خبر داد و 
با اشاره به افزایش ۷۲درصدی خرید های اینترنتی 
مردم، افزود: ۸ ماه گذشته ۸۰۰هزار ترافیک پستی 
و بیشترین رشد در حوزه بسته های کوچک و امانات 
را شاهد بودیم. مدیر کل اداره پست استان با انتقاد 
خصوص  در  لازم  تبلیغاتی  هایی  حمایت  اینکه  از 

نگرفته  ایام حساس صورت  این  اقدامات پست در 
است، تصریح کرد: پست نیز مانند کادر درمان با تمام 
نیرو شبانه روز مشغول خدمت رسانی به شهروندان 
تنها یک روز پست تعطیل شود، معضل  اگر  و  بود 
ادامه  اقتصادی رخ خواهد داد. وی در  بزرگ  های 
افزود: اگر مسئولین در بین سخنرانی های حمایتی 
خود از نهاد های مختلف یادی از پست انجام دهند، 
خالی از لطف نیست چرا که اگر فعالیت های مستمر 
پست نبود با افزایش تردد ها و زنجیره انتقال ویروس 
مواجه می شدیم. باقر منش با بیان اینکه ۳۰۰ درصد 
از ترافیک های پستی شامل مراجعه های حضوری 
است، اظهار کرد: پست به عنوان یک اداره نیابتی، 
بسیاری از رفت و آمد ها را قطع کرد. وی در خصوص 
ضدعفونی کردن بسته های پستی گفت: به دلیل 
حجم بسیار بالای مرسولات پستی امکان ضدعفونی 
تمام بسته ها وجود ندارد اما کامیون های حامل بسته 
کاملا ضدعفونی می شوند. مدیر کل اداره پست قم 
افزود: پست  امانت داری پست  به رسالت  اشاره  با 
استان قم در گروه خود به رتبه اول و در کل کشور به 
رتبه ششم دست یافته است که در خصوص ارزیابی 
عملکرد نیز در سال ۹۸ رتبه اول را در شاخص های 
اختصاصی و عمومی و در سال ۹۹رتبه دوم را کسب 

کرده است.

مدیرکل پست استان قم:

خدمات پست درشرایط کرونایی نادیده گرفته نشود

طرح:پیمان علیشاهی 

شکاف طبقاتی

وزیر بهداشت: فریب کرونا را نخوریم
 وزیر بهداشت، با اشاره به روند کاهشی بیماری کرونا در کشور، گفت: مراقب باشیم دوباره گرفتار 
عادی شدن شرایط کرونایی نشویم.سعید نمکی، روز یکشنبه در ارتباط زنده با شبکه خبر، با اشاره 
به روند مطلوب کنترل بیماری بعد از اجرای تعطیلی های دو هفته ای در شهرهای قرمز کشور، اظهار 
داشت: اگر باز هم به این سمت برویم که اوضاع عادی شده است، دوباره همان اتفاقی رخ خواهد داد 
که اردیبهشت ماه بنده تذکر دادم.وی با عنوان این مطلب که شیوع کرونا بیشتر از قبل شده است، 
ادامه داد: شیوع ویروس بسیار بیشتر از گذشته است و نباید دوباره فریب بخوریم.نمکی افزود: بنده در 

اردیبهشت ماه هم گفتم که مراقب گل خوردن از این ویروس در دقیقه ۹۰ باشیم.

پرونده اکبر طبری در دیوان عالی کشور به کجا رسید؟ 
محمدعلی داداشی وکیل مدافع اکبر طبری در خصوص آخرین وضعیت پرونده اکبر طبری اظهار 
کرد: پس از یک ماه پیگیری، اطلاع یافتیم رسیدگی به فرجام خواهی موکل به صورت محرمانه در 
ادامه داد:  امتناع می کنند.وی  از اعلام شعبه رسیدگی کننده  و  انجام است  دیوان عالی درحال 
روزیکشنبه  اعتراض و نگرانی شدید موکل از این شیوه رسیدگی و مغایرت آن با قانون را طی ۲۰ صفحه 
لایحه اعتراضیه تقدیم معاونت نظارت دیوان عالی کشور کردم.لازم به ذکر است، سخنگوی قوه قضائیه 
در تشریح جزئیات حکم پرونده اکبر طبری اظهار کرد: اکبر طبری به ۳۱ سال حبس تعزیری و ضبط 
اموال ناشی از ارتشا و انفصال دائم از خدمات دولتی و همچنین بیش از ۴۳۰ میلیارد ریال جزای نقدی 

محکوم شده است.

کاهش ۷۵ درصدی تردد در محور تهران - قم
جانشین رئیس پلیس راهور ناجا گفت: با اجرای طرح محدودیت های هوشمند کرونایی در هفته 
گذشته تصادفات منجر به فوت بیش از ۴۰ درصد کاهش و تصادفات جرحی هم حدود ۳۰ درصد 
کاهش داشته است.سردار تیمور حسینی، با اشاره به ارائه آمار اجرای طرح محدودیت های هوشمند 
کرونایی در سراسر کشور اظهار داشت: در این یک هفته نسبت به مدت مشابه سال قبل ترددها در کل 
کشور ۳۸ درصد کاهش داشته است.وی افزود: در برخی محورهای مواصلاتی مانند تهران-قم تا ۷۵ 

درصد و محوری مانند رشت-قزوین تا ۶۷ درصد و جاده فیروزکوه تا ۳۸ درصد کاهش تردد داشته ایم.

چرا مارادونا سرمربی تیم ملی ایران نشد؟
عباس ترابیان گفت: ما چند مشکل برای انتخاب مارادونا داشتیم. اول این بود که او همان زمان هم 
به تازگی از بیماری سختی رهایی پیدا کرده بود و آن  طور که شرایطش را جویا شدیم، ممکن بود دوباره 
مشکلاتی برایش به وجود بیاید. از طرفی ایجنتی که واسطه مذاکره بود، رقم پیشنهادی مارادونا را بسیار 
بالا عنوان کرد. آن زمان رقم مارادونا بیش از دو میلیون دلار بود؛ حالا دقیقا به خاطر ندارم دومیلیون  و 
صد یا دو میلیون  و ۲۰۰ هزار دلار می خواست. این پیشنهاد برای ما در آن مقطع که می توانستیم با این 

مبلغ گزینه های بهتری بیاوریم، چندان مناسب نبود.

کشف سرنخ هایی از عاملان ترور شهید فخری زاده 
وزارت اطلاعات اعلام کرد سر نخ هایی از عوامل ترور شهید محسن فخری زاده بدست آمده است. 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات ضمن عرض تسلیت شهادت دکتر محسن فخری 
زاده از نخبگان و خادمان جمهوری اسلامی در عرصه علم، فن آوری و صنعت دفاعی، اعلام می نماید 
با اقدامات اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( سرنخ هایی از عاملان 
این حمله تروریستی به دست آمده است که اطلاعات تکمیلی متعاقباً به استحضار ملّت شریف ایران 

خواهد رسید.

 عمل موفقیت آمیز محافظ شهید فخری زاده
برادر حامد اصغری، محافظ دانشمند شهید محسن فخری زاده، که در جریان حمله تروریستی روز 
جمعه دچار مجروحیت شده بود، در گفتگو با مهر از عمل موفقیت آمیز وی خبر داد.اصغری افزود: 
برادرم مورد اصابت چند گلوله قرار گرفته است اما با تلاش پزشکان وضعیت کنونی وی رو به بهبود 

است.اصغری از ترخیص محافظ شهید فخری زاده در هفته جاری خبر داد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

هزار میلیارد تومان پروژه های عمرانی 
به بهره برداری می رسد

رئیس شورای اسلامی شهر قم با توجه به افتتاح باغ پرندگان و بوستان 
طبقاتی شهید زین الدین، گفت: تا پایان سال ۹۹ درمجموع یک هزار میلیارد 

تومان پروژه عمرانی در شهر قم به بهره برداری می رسد.
عبدالله جلالی با توجه به افتتاح فضاهای تفریحی در شهر قم، اظهار 
داشت: در هفته های اخبر بعد از مدت ها انتظار شهروندان شاهد افتتاح دو 
مرکز تفریحی گردشگری باغ پرندگان و بوستان طبقاتی شهید زین الدین در 

قم بودیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم باغ پرندگان را بزرگ ترین باغ پرندگان کشور 
دانست و افزود: باغ پرندگان با توپوگرافی خاص که مورد بهره برداری قرارگرفته 
و اگرچه شهروندان به علت شیوع ویروس کرونا نمی توانند از آن استفاده کنند 

اما این امکان ویژه برای شهروندان فراهم شده است.
جلالی با ابراز امیدواری برای پایان شرایط ایجادشده در کشور، ادامه داد: 
افتتاح بوستان طبقاتی زین الدین نیز با توجه به موقعیت خاص جغرافیایی 

توانسته فضای تفریحی مطلوبی را برای شهروندان ایجاد کند.
وی کلنگ زنی تقاطع سه سطحه میدان نماز را نیز مورد بررسی قرارداد و 
گفت: با بازگشایی محور آیت الله بروجردی به پردیسان این محور پرتردد شده و 
با توجه به تکمیل محور فردوسی این تقاطع باید هر چه سریع تر اجرایی شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم مجموعه اعتباراتی که در حوزه عمرانی در 
سال ۹۹ هزینه شده را هزار میلیارد تومان اعلام و بیان کرد: در نیم سال دوم 
نیز بخشی از پروژه ها مانند تقاطع سه سطحی میدان ولیعصر)عج( و پیاده راه 

انقلاب نیز افتتاح خواهد شد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم  خبرداد

مراحل پایانی تملک بزرگترین 
بزرگراه شهری در قم

محور  قم  اسلامی شهر  معماری شورای  و  رئیس کمیسیون شهرسازی 
فردوسی را بزرگترین بزرگراه شهری در قم دانست و گفت تا به امروز بیش از ۹۰ 

درصد از محدوده محور فردوسی تملک و آزادسازی شده است.
محسن محرری با اشاره به روند تملک مسیر بلوار فردوسی، اظهار داشت: 
رینگ فردوسی بزرگترین پروژه بزرگراهی داخل شهر قم است که مناطق سه، 

دو، شش، چهار، پنج و یک را بهم متصل می کند.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
طول بلوار فردوسی، افزود: این بلوار یکی از اصلی ترین پروژه های ترافیکی 
شهر قم است که با مجموعاً با ۲۰ کیلومتر طول نقش مهمی در روان سازی 

ترافیک در مناطق مختلف شهر قم دارد.
محرری با اشاره به کلنگ زنی پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان نماز این پروژه 
را یکی از تکه های پازل بلوار فردوسی نامید و تأکید کرد: تقاطع غیرهمسطح 
نماز یکی از پروژه های مهمی است که نقش مؤثری در بهبود ترافیک این 
منطقه داشته و حجم ترافیکی که از بلوار آیت الله بروجردی و میدان مرجعیت 

به طرف مناطق یک و هفت منتقل می شود، در اینجا ساماندهی می شود.
وی با اشاره به پیگیری آزادسازی محور فردوسی در سالهای گذشته، افزود: 
هرسال بخشی از این پروژه آزادسازی و اجرا می شود که تا به امروز بیش از ۹۰ 

درصد محور فردوسی آزادسازی شده است.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: تا 
پایان سال هم بخش دیگری از این پروژه که حدفاصل بلوار جمهوری تا بلوار 
شهید شاهرودی و مدرسه هدایتی است آزاد می شود و در اختیار مردم قرار 

می گیرد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

۳۶۲ پارک و بوستان در شهر قم
 وجود دارد 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم با تأکید بر اینکه در 
حال حاضر ۳۶۲ پارک و بوستان در شهر قم وجود دارد گفت : برای تأمین آب 
فضای سبز شهری نیاز به چاه های آب بیشتری احساس می شود که در این 

زمینه نیازمند همکاری و هماهنگی بیشتر با دستگاه ها هستیم.
به گزارش شهرنیوز، پیام جوادیان اظهار داشت: برای مقابله با خشکسالی 
آب  با  که  جلساتی  طی  و  داریم  اقدام  دست  در  را  برنامه هایی  و  اقدامات 
منطقه ای و معاونت امور عمرانی استانداری داشتیم این برنامه را پیگیری و 

بررسی کردیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: با توجه به 
محدودیت منابع آبی در استان برای تأمین آب فضای سبز شهر قم ۲۰۰ لیتر 
در ثانیه آب شرب مصرفی را جداسازی و در عرصه های شمالی شهر قم هم 

اقدام به ایجاد تصفیه خانه ثانویه کردیم.
جوادیان با بیان اینکه ما از شرکت آب منطقه ای برای تأمین آب موردنیاز 
فضای سبز شهر درخواست تأمین چاه های آب کردیم، ابراز کرد: تاکنون ۶۱ 

لیتر آب موردنیاز را تأمین کردند و در سامانه موردنظر ثبت شده است.
وی با تأکید بر اینکه در حال حاضر ۳۶۲ پارک و بوستان در شهر قم وجود 
به چاه های آب  نیاز  تأمین آب فضای سبز شهری  برای  یادآور شد:  دارد، 
بیشتری احساس می شود که در این زمینه نیازمند همکاری و هماهنگی 

بیشتر با دستگاه ها هستیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه در 
سال ۹۹ برای خریداری لوله و اتصالات آب ۱۵۰ میلیارد ریال هزینه شده، 
تصریح کرد: برای مقابله با محدودیت های آبی و خشکسالی باید منابع ملی 
برای استان در نظر گرفته شود تا اقدامات سریع تری برای مقابله با این تهدید 

صورت گیرد.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

آماده باش ۱۵۰۰ نیروی خدمات 
شهری برای مقابله با آبگرفتگی

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با توجه به 
بارش های در پیش، از آماده باش همه نیروهای آتش نشانی و ۱۵۰۰ نیروی 

خدمات شهری خبر داد.
سید محسن میرهادی در رابطه با آماده باش نیروهای شهرداری با توجه به 
بارش های پیش رو، اظهار داشت: با توجه به هشدارهای سازمان هواشناسی 
مبنی بر بارش باران از روز شنبه تمام نیروهای آتش نشانی به صورت آماده باش 
هستند. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره 
به آمادگی شهرداری های مناطق به منظور کنترل آب های روان، افزود:۱۵۰۰ 
نیروی معاونت خدمات شهری نیز در این ایام آماده باش هستند که از هرگونه 
آب گرفتگی جلوگیری کنند. میرهادی از آمادگی ماشین آلات سبک و سنگین 
و پمپ های مکش برای ورود به عملیات در صورت هرگونه آبگرفتگی هم 
خبر داد و گفت: نقاط بحرانی در مناطق مختلف شهر شناسایی شده اند و 
برای اطمینان کیسه های شن موردنیاز در نقاطی که مشکل داشتند، قرار 
داده شده است. وی از لایروبی کانال ها و انهار هم خبر داد و افزود: این کار نیز 
به صورت کامل انجام شده است و در مناطق به صورت مستمر رصد می شود که 

گرفتگی انهار به بحث آب گرفتگی کمک نکند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: ذخیره کالاهای اساسی 
استان از نسبت سهمی که در کشور در نظر گرفته شده است مطلوب و اطمینان 
بخش بوده و برای ماه های آینده نیز اقلام پرمصرف مردم ذخیره سازی شده است. 
مهراد غضنفری روز یکشنبه در بازدید از انبار ذخیره سازی کالاهای اساسی 
استان، افزود: ذخیره کالاهای اساسی و پرمصرف مردم اولویت اصلی در ستاد 
تنظیم بازار استان است و پیش شرط این مساله هم مکان مناسب برای ذخیره 

سازی است.
وی بیان داشت: برای راه اندازی انبار جدید ذخیره کالاهای اساسی قم ۲ میلیارد 
تومان هزینه شده و با بهره برداری از این مرکز استان قم می تواند سهم خود از 

سهمیه های ملی را با اطمینان کامل در داخل محدوده خود ذخیره و توزیع کند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم یادآور شد: در حال حاضر یک 
هزار و ۱۷۰ تن برنج و ۶۰۰ تن شکر در این انبار در حال نگهداری است.

غضنفری تاکید کرد: در رابطه با شکر هیچ گونه کمبودی در قم وجود ندارد و این 
محصول به میزان لازم ذخیره سازی شده است.

وی بیان کرد: به خاطر مشکل ترخیص روغن خام در بنادر و طولانی شدن روند 
فرآیند تولید این محصول در کشور برخی مشکلات در کل استانها به وجود آمد که 
این معضل در قم به خاطر پیش بینی های فنی کمتر از سایر استانها نمود پیدا کرد.
وی ابراز داشت: اولویت استان در توزیع روغن استفاده خانگی در سطح فروشگاه 

های بزرگ و مراکز خرید محلی سوق داده شد.
وی یادآور شد: در روزهای آتی با دریافت بقیه سهم استان قم در بخش روغن، 

فرآیند عرضه و تقاضای این محصول به شرایط معمول باز خواهد گشت.
غضنفری، بازار مرغ استان را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: مصوبه تنظیم بازار 

استان بر توزیع این محصول با قیمت ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم، افزود: ازطرف دیگر مرغداران 
قمی با ارائه مستندانی بیان می کنند که در قبال دریافت نهاده های دامی می 
توانند محصول خود را توزیع کنند و بین ۱۰ تا ۲۰ درصد از نهاده ها تحویل داده 
نشده است. به گفته وی، بر همین اساس یک مدلی در استان تعریف شد که بر 

اساس میزان و مقدار تحویل نهاده، مرغ گرم باید در بازار توزیع شود.
غضنفری با بیان اینکه متوسط مصرف روزانه مرغ در قم ۶۰ تن است، عنوان کرد: 
با اجرای این مدل روزانه ۳۰ تن مرغ توزیع شده و برای جبران کسری موجود هم از 
ظرفیت مرغ های منجمد تولید داخل کشور استفاده شده است. وی اضافه کرد: 
روز گذشته ۳۰ تن مرغ گرم و ۵۰ تن مرغ منجمد در بازارهای قم توزیع شده و از 

مردم درخواست داریم در این شرایط، ستاد تنظیم بازار قم را یاری کنند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:
 ذخیره کالاهای اساسی اطمینان بخش است

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم خبرداد
تکمیل تقاطع غیرهمسطح ورودی جعفریه تا پایان سال

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم از تکمیل تقاطع غیرهمسطح ورودی جعفریه تا 
پایان سال خبر داد.

 روح الله امراللهی ظهر دیروز در حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی منطقه ۶ قم، با اشاره به بازدید از 
پروژه های عمرانی منطقه ۶ اظهار کرد: طی سه سال گذشته یکی از برنامه های اصلی شورای شهر ایجاد 
تعادل در پروژه های عمرانی در سطح هشت منطقه شهر بوده و اقدامات زیادی در مناطقی که از جهت 
سرانه های خدمات شهری کمبود داشتند اتفاق افتاده است. وی به شرایط منطقه ۶ شهر قم اشاره کرد 
و افزود: در این منطقه پنج بوستان احداث شده و بعد از سال ها خیابان کارگر و فهیمی بازگشایی شد؛ با 
توجه به عرض کم خیابان امامزاده ابراهیم تلاش بر این است که خط مترو شهر قم که از این محور عبور 
می کند هرچه زودتر به بهره برداری رسیده و نیاز به تعریض خیابان نباشد. رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل شورای شهر قم با بیان اینکه ریل راه آهن در منطقه ۶ تاثیرات منفی داشته است گفت: تابلیه کارگر 
در دو طرف احداث شده تا تسهیل خوبی در تردد شهروندان صورت گیرد. وی با اشاره به پیگیری شورای 
شهر برای هماهنگی با راه آهن کشوری برای احداث تابلیه دو طرف ریل آهن پل خیابان امامزاده ابراهیم 
گفت: با احداث این تابلیه خیابان زینبیه نیز امتداد خواهد یافت. امراللهی با اشاره به ساماندهی ورودی 
شهر از سمت محور جعفریه گفت: این پروژه روی بلوار حضرت معصومه)س( در حال اجرا است و تقاطع 
غیرهمسطح بلوار حضرت معصومه)س( و بلوار امام علی تا پایان سال تکمیل خواهد شد. وی اضافه کرد: 
در حوزه تکمیل انهار و مجموعه زهکشی منطقه ۶ که همیشه بیشترین مشکلات را در بارندگی ها داشت 

اقدامات بیشتری اتفاق خواهد افتاد.
 

نایب رئیس شورای  اسلامی شهر :
نسبت به تقویت سرانه فضای سبز منطقه ۶ توجه ویژه شود

نایب رئیس شورای  اسلامی شهر قم گفت: سرانه فضای سبز هم در منطقه ۶ شاید پایین ترین سرانه در 
شهر قم باشد؛ سرانه کلی شهر حدود ۲۰ مترمربع اعلام شده که در منطقه ۶ حدود ۳ مترمربع است و باید 

بیش از پیش به تقویت سرانه فضای سبز منطقه توجه شود.
حسن بختیاری ظهر دیروز در حاشیه بازدید از منطقه ۶ شهر قم، با بیان اینکه منطقه ۶ جزو مناطق 
محروم شهر است اظهار کرد: درست است که شبکه معابر در منطقه نسبتا مطلوب است اما از نظر 
زیرساخت های شهری در حوزه های فرهنگی و اجتماعی به شدت ضعیف است و در دوره های مختلف 
به رفع این مسائل توجه نشده است. وی با تاکید بر اینکه کل منطقه ۶ بالغ بر ۲۴۰ هزار نفر جمعیت 
دارد که حتی یک استخر هم در آن وجود ندارد گفت: سالن های ورزشی مناسب، فرهنگسرا و... در این 
منطقه نیاز است و از این جهت مردم در مشکل هستند. نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
بافت جوان منطقه ۶، لزوم توجه به رفع نیازهای این منطقه را مورد تاکید قرار داد و افزود: پروژه هایی که 
در منطقه اجرا می شود از جمله مترو محدودیت هایی را در منطقه ایجاد کرده که موجب مشکلاتی برای 
مردم بوده است و باید به اتمام پروژه های نیمه تمام در منطقه اهتمام ویژه داشت. وی با بیان اینکه یکی 
از ورودی های اصلی شهر در منطقه ۶ است گفت: محور جعفریه محور مواصلاتی غرب کشور است که 
تردد بالایی در آن جریان دارد اما با وجود اقدامات خوبی که صورت گرفته همچنان دچار مشکلاتی است. 
بختیاری اظهار کرد: سرانه فضای سبز هم در منطقه ۶ شاید پایین ترین سرانه در شهر قم باشد؛ سرانه کلی 
شهر حدود ۲۰ مترمربع اعلام شده که در منطقه ۶ حدود ۳ مترمربع است و باید بیش از پیش به تقویت 
سرانه فضای سبز منطقه توجه شود. وی گفت: در خصوص دکل های برق هم در استان باید نگاه جدی به 

رفع مشکلات منطقه ۶ داشت.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

حال ۷۸ بیمار کرونایی در قم وخیم است
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حال ۷۸ تن از بیماران مشکوک به کرونا که در بیمارستان های 
استان بستری هستند، وخیم است.  محمدرضا قدیر در گفت و گویی با اشاره به آخرین وضعیت کرونا 
در قم بیان کرد: در ۲۴ساعت منتهی به نهم آذرماه، ۶۲ تن توسط اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند. وی افزود: در این میان ۵۰ تن در بخش ها و تحت نظر اورژانس 
بیمارستان های استان بستری شدند. وی ادامه داد: همچنین در این مدت ۵۷ تن از کل بیمارانی که طی 
روزهای گذشته بستری بودند ترخیص شدند. قدیر گفت: در حال حاضر ۳۹۱ تن مشکوک به کرونا در 
بیمارستان های استان بستری هستند که حال ۷۸ تن آنها وخیم است. وی ادامه داد: همچنین طی ۲۴ 

ساعت گذشته چهار تن از بیماران کرونا مثبت جان خود را از دست دادند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: روزانه حدود ۲۷ تن مرغ گرم با 
قیمت ۲۰ هزار و ۴۰۰ و حدود ۵۰ تن مرغ منجمد با قیمت ۱۵ هزار تومان در قم 

توزیع می شود.
عباس پورمیدانی درگفتگویی اظهارداشت: افزایش قیمت مرغ ناشی از جو 

روانی است و مردم نباید اسیر اینگونه مسائل شوند.
وی قیمت مصوب مرغ گرم تنظیم بازار را بیست هزار و چهارصد تومان اعلام 
کرد و گفت:  قیمت ۳۵ هزار تومان را برای هر کیلومرغ گرم، تخلف است و علت 

پیدایش چنین قیمتی، خرید بیش از نیاز شهروندان است.
پورمیدانی افزود: مصرف خالص خانوار در قم ۴۰ تن است در حالیکه روزانه 

حدود ۷۷ تن مرغ گرم منجمد در قم توزیع می شود.

وی از مردم خواست تنها به مقدار مصرف خود، اقدام به خرید مرغ کنند.
هزار  حدود ۹۰۰  ریزی  جوجه  از  همچنین  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 

قطعه ای در ماه های مهر و آبان خبر داد.
و  قم  تفاوت قیمت مرغ در  به  رئیس سازمان جهاد کشاورزی در عین حال 
استان های دیگر اشاره کرد و گفت: به دلیل قیمت مناسب مرغ تنظیم بازار در قم، 

ممکن است از شهر های دیگر برای خرید به قم بیایند.
سمیعی نسب معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت  هم علت افزایش قیمت 
مرغ را افزایش قیمت گوشت قرمز دانست و گفت: به این دلیل، خرید گوشت مرغ 
افزایش یافته است. وی البته به کمبود مرغ در قم اذعان کرد و افزود: تقاضای فعلی 

در بازار، کاذب است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

توزیع روزانه ۷۷ تن مرغ گرم و منجمد در قم 

 عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: امسال 9٠ 
پروژه عمرانی، خدماتی، فضای سبز و... با اعتبار 

٦٦ میلیارد تومان در دستور کار منطقه ٦ است.
از  بازدید  حاشیه  در  دیروز  ظهر  طلایی  حسن 
پروژه های عمرانی منطقه ٦، با بیان اینکه امسال 9٠ 
پروژه عمرانی، خدماتی، فضای سبز و... با اعتبار 
است  منطقه ٦  کار  در دستور  تومان  میلیارد   ٦٦
اظهار کرد: از مهم ترین پروژه های منطقه ورودی 
جعفریه است که نقش بسزایی در ساماندهی ترددها 

در این محدوده شهر دارد.

وی گفت: این پروژه تبادل ترافیکی بین ورودی 
شهر و رینگ بزرگراه امام علی)ع( را انجام می دهد 

که امیدواریم تا پایان سال به بهره برداری برسد.
احداث  اشاره  با  قم  عضو شورای اسلامی شهر 
بوستان  این  افزود:   ٦ منطقه  در  بانوان  بوستان 
به مساحت ٣ هزار و ٣٠٠ مترمربع شامل مسیر 
دوچرخه، فضای بازی کودکان، آبنما و... با توجه به 
تراکم جمعیتی فضای مطلوبی برای تامین رفاه مردم 

منطقه است.
وی بیان کرد: با توجه به تراکم بالای جمعیتی 

منطقه ٦ علی رغم اقدامات انجام شده در سال های 
اخیر سرانه فضای سبز کمتر از ٤ مترمربع است که 

اختلاف زیادی با سرانه فضای سبز کل شهر دارد.
های  سال  در  هرچند  کرد:  خاطرنشان  طلایی 
اخیر فضای سبز شهر قم نسبت به گذشته توسعه 
قابل توجهی پیدا کرده است، اما نیاز است به مناطق 
کم تر برخورداری مثل منطقه ٦ توجه ویژه شود. وی 
تصریح کرد: نیاز است در کنار کلان پروژه ها در حوزه 
فضای سبز، به احداث بوستان های محله ای نیز 

توجه ویژه شود.

عضو شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد:

لزوم توسعه بوستان های محله ای در شهرقم

با حذف دلال ها و رانت خواران 
شکاف طبقاتی کمتر می شود.


